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معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست  با بیان روزنامه صبح ایران
اینکه محیط زیست نباید قربانی توسعه شود گفت: کشورهای حاشیه 
خلیج فارس همه باهم باید به محیط زیست این آبراه مهم و استراتژیک 
توجه کنند. عیسی کلانتری در سفر به بوشهر افزود: باتوجه به تراکم 
کشتی های نفتی و وجود بیشترین چاه های نفت و گاز، تخلیه و بارگیری 
نفت کش ها، گرم شدن آب های منطقه به خصوص افزایش گرمای آب در 
چند سال اخیر، مرجان ها حالت سفیدی به خود گرفته اند و همه این 
عوامل محیط زیست خلیج فارس را به هم ریخته است. وی گفت: اکنون 

کنوانسیون بین المللی خلیج فارس وجود دارد اما به علت اختلاف های

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در جمع مردم شهر پاتاوه 
شهرستان دنا گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی، به مجموعه سپاه 
فرمان داده اند که مشکلات شما را تا آنجا که می توانیم برطرف کنیم و 
هر چه امروز ساخته می شود از آن قلب نورانی است. سردار سرلشگر 
حسین سلامی افزود: خدا رو شکر می کنیم که دشمن را در دریا، زمین 
و آسمان خوار و ذلیل کرده ایم و آنها را سرجایشان نشاندیم و فهمیدند با 
این ملت نباید دست و پنجه نرم کنند. وی با بیان اینکه اجازه نمی دهیم 
هیچ دشمنی نگاه چپ به این سرزمین داشته باشد اضافه کرد: این را 
خود دشمن هم می داند، دشمن می داند باید سلاحش را بر زمین بگذارد

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

محیط زیست نباید قربانی توسعه شود 
سردار سلامی :

دشمن را در دریا، زمین و آسمان خوار کرده ایم 
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کنترل نقدینگی در گرو اصلاح نظام بانکی

تولید؛ بی بهره از رشد نقدینگی

 با اشاره به سخنان اخیر رئیس جمهوری در هیات دولت؛

غرویان: ائمه برای منافع امت اسلامی صلح را 
انتخاب کردند

انهدام بزرگترین باند فیشینگ در ایران 

تندروی و افراطی گری ریشه های تاریخی دارد

تندروی
از صلح حدیبیه تا برجام

رشد سریع و روزافزون حجم نقدینگی در اقتصاد کشور، 
به یکی از علل اصلی افزایش تورم، از یک طرف و ضعف 
تولید از طرف دیگر تبدیل شده و تجدیدنظر اساسی در 

سیاستگذاری های پولی و بانکی را می طلبد.
طبق دیدگاه کارشناسان اقتصادی، رشد نقدینگی در 

و  کنترل  اما  است،  انکار  قابل  غیر  امری  کشور  اقتصاد 
هدایت آن از مهمترین چالش های مدیران و سیاستگذاران 
اقتصادی است. اینکه رشد نقدینگی روندی قابل قبول 
داشته باشد و بتوان آن را به سمت رونق تولید هدایت کرد، 

امری است که می تواند پیامدهای مثبتی از نظر رشد
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رئیس جمهور در اجلاس سران عدم تعهد در باکو:

جنبش عدم تعهد قطب جدیدی از قدرت را در 
جهان  پایه گذاری کند

نباید از هر وسیله ای 
برای حفظ نظام 
استفاده کرد

علی مطهری: 

 یکی از مراجع تقلید شیعیان بر لزوم اثبات »تمکن پرداخت« برای به زندان انداختن 
افراد بدهکار تأکید کرد و گفت: زندانی کردن بدهکار غیرمتمکن شرعی نیست. آیت 
الله العظمی سید موسی شبیری زنجانی در دیدار حجت الاسلام مظفری رئیس کل 
دادگستری استان قم، بر لزوم اثبات »تمکن پرداخت« برای به زندان انداختن افراد بدهکار 
تأکید کرد و گفت: نباید شرایط به گونه ای باشد که اول بدهکار را به زندان بیندازند و بعد از او 
بخواهند درخواست اعسار دهد. وی افزود: قاضی وظیفه دارد قبل از اینکه حکم به زندان 
کند، تمکن فرد را بررسی کند، اگر فرد تمکن داشت و عمداً از پرداخت بدهی سرپیچی 
کرد، برای واداشتن او به پرداخت، حالا می تواند برای او حکم زندان صادر کند نه اینکه از 
اول فرد را در زندان بیندازد. این استاد سطوح عالی حوزه با اشاره به برخی از اخباری که 

درباره برخورد قضات با مردم به ایشان رسیده گفت: گاهی شنیده می شود که برخی از 

آیت الله شبیری زنجانی دردیدار رئیس کل دادگستری استان قم:

زندانی کردن بدهکار غیرمتمکن شرعی نیست
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معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت:  همه پیش بینی های لازم در ستاد 
انتخابات استان مورد توجه قرارگرفته و قم آماده برگزاری انتخاباتی پرشور با حضور حداکثری 
مردم است. بیژن سلیمان پور بیان کرد: از چند ماه پیش ستاد انتخابات استان و کمیته های 
زیرمجموعه آن بر اساس قانون و تکالیف مشخص، کار خود را آغاز کرده اند. وی افزود: انجام 
فرآیندهای انتخاباتی در استان بر اساس قانون و در زمان بندی مشخص صورت می گیرد و 
همه چیز برای برگزاری انتخاباتی مطلوب در اسفندماه سال جاری آماده است. وی ادامه داد: 
انتخابات برای نظام جمهوری اسلامی یک فرصت بی بدیل در مسیر تقویت و نمایش سرمایه 
اجتماعی خود است؛  زمانی که مردم با شور و اشتیاق در پای صندوق های رای حاضر می شوند،  
پشتوانه مردمی نظام اسلامی در جهان خودنمایی  می کند. سلیمان پور با تأکید بر اهمیت 

برگزاری انتخابات برمبنای قانون، گفت: همه مجریان انتخابات در سراسر کشور و استان قم

معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم:

قم آماده برگزاری انتخاباتی پرشور و حداکثری است
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برخورد با فساد باید عادلانه در همه جناح ها انجام شود

اصولگرایان اسمم را از لیست خود خط زدند 

شفافیت آرای نمایندگان به صلاح مجلس نیست
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شرکت آب و فاضلاب روستایی استان هرمزگان در نظر دارد مناقصه مشروحه ذیل را از طریق سامانه تداركات الكترونیكی دولت برگزار نماید. كلیه مراحل برگزاری 
مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاكتها از طریق درگاه سامانه تداركات الكترونیكی دولت (ستاد(  به آدرس www.setadiran.ir انجام 
خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذكور و دریافت گواهی امضای الكترونیكی را جهت شركت در مناقصه محقق 
سازند. پیشنهاد دهندگان موظف می باشند اسناد مناقصه را از طریق سامانه ستاد دریافت و با توجه به مندرجات اسناد مناقصه مدارک لازم را شامل پاكات الف ، ب و ج تهیه 

و به صورت فایلهای pdf در سامانه فوق درج نمایند .
1-  موضوع مناقصه : عملیات تكمیلی شبكه توزیع، تكمیل موتورخانه، سیل بند، محوطه سازی و فنس كشی محوطه موتورخانه

روستای سرزه شمیل از مجتمع حسنلنگی ازتوابع شهرستان بندرعباس
2- مبلغ برآورد اولیه کارفرما:  3/910/378/273  ریال 

3- مبلغ تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: 195/518/914  ریال 
4- نوع تضمین شرکت در فرایند ارجاع کار: ارائه ضمانت نامه های مقرر در ماده4 آئین نامه تضمین معاملات دولتی سال 94 بشرح مندرج در اسناد مناقصه.

5- قیمت اسناد مناقصه و شماره حساب : واریز مبلغ  500.000 ریال به حساب 4001108304019773 بانك مركزی بابت خرید اسناد مناقصه از طریق سامانه 
تداركات الكترونیكی دولت )ستاد( .

6- مهلت زمان دریافت اسناد مناقصه از سامانه : از - 04 / 08 / 1398 لغایت 09 / 08 / 1398 ساعت 19:00
7- مهلت زمان ارائه پیشنهاد : تا ساعت - 19:00 مورخ 19 / 08 / 1398

8- تاریخ بازگشائی پیشنهادات: در ساعت 9 صبح مورخ 20 / 08 / 1398
9- محل بازگشائی پیشنهادات: سالن كنفرانس شركت آب وفاضلاب روستائی استان هرمزگان 

10- رشته و پایه مورد نیاز: دارا بودن حداقل رتبه  5 در رشته آب از سوی مناقصه گران الزامی میباشد.
سایر جزئیات و شرایط در اسناد مناقصه درج شده است.

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاكت الف : آدرس: بندرعباس. بلوار امدام حسدین )ع( جندب اداره 
استاندارد . شركت آب و فاضلاب روستائی استان هرمزگان . اداره حقوقی ، قراردادها و پاسخگویی به شكایات . تلفن 3 - 33338002 - 076

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : مركز تماس تهران 021-41934

در نظر دارد نسبت به واگذاری املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط كلی زیر، از طریق مزایده عمومی 
به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید. 

نشانی به  قم  شهرداری  گران  مناقصه  سامانه  به  مراجعه  طریق  از  می توانند  محترم   -متقاضیان 
 peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.)هزینه 

خرید اسناد غیر قابل استرداد است( . 
2-تضمین شركت در فرآیند ارجاع كار هر یک از معاملات: به صورت 1- ضمانت نامه بانكی 2- مطالبات بلوكه 
شده تائید شده 3- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام 

كار( نزد بانک شهر به  شماره حساب بانكی ایران اقدام فرمایید.
.)IR07 – 0610 – 0000 – 0010 – 0300 – 4300 – 54( :شهرداری قم )3-شماره حساب بانكی ایران)شبا

4-مهلت خرید و تحویل اسناد:
-مهلت خرید اسناد: از روز  پنج شنبه مورخ   98/8/9   لغایت  روز  شنبه  مورخ  98/8/18

-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز  پنج شنبه  مورخ  98/8/9  لغایت روز سه شنبه  مورخ 98/8/21
5-شرایط و ویژگیهای هر یک از املاک و مستغلات در شرایط عمومی درج گردیده است و متقاضیان محترم 
مكلف اند پس از خرید و مطالعه، كلیه اسناد و مدارک را امضاء كرده و به همراه پیشنهاد قیمت ارائه نمایند . امضاء 

اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط است.
6-متقاضیان محترم برای سوالات تخصصی با اداره كل املاك به شماره 36104488 – 025 و سوالات عمومی 
با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها و كمیسیونها( با شماره تلفن 36104334- 025 تماس 

حاصل فرمایند.
7-محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسی صدر ، جنب بوستان شهید بنیادی ، شهرداری مركزی ، طبقه 

ششم ، اداره كل حراست.
*لازم به ذكر است ساعت تحویل پاكت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از ساعت 7:30 الی 

14:00و روزهای پنج شنبه ساعت 13:00 است.

فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای ) نوبت اول (

شهرداری قم

شركت آب و فاضلاب روستایی استان هرمزگان اداره كل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم

آگهی مزایده  عمومی)نوبت اول(

مخالفت های این روزها با لوایح چهارگانه دولت برای شفاف سازی مناسبات بانکی، رئیس جمهوری را ناچار به یادآوری 
مخالفت ها با برجام و مرور تمایزات انقلابی گری با جناحی گری در بستر تاریخی کرد تا با ذکر مثال هایی تاریخی نشان دهد 
تندروی و افراطی گری ریشه های تاریخی دارد.  رئیس جمهوری، روز چهارشنبه در جلسه هیات دولت به بهانه مخالفت هایی

تشخیص مصلحت كشور؛ حلقه گمشده فعالیت های تندروها

قدردانی وزیر کشور از استاندار قم

وزیر کشور با اهدای لوح سپاس، از استاندار قم به دلیل قرارگرفتن استان قم جز ۵ استان برتر کشور در اجرای طرح های زیربنایی روستایی 
در حوزه اقتصاد مقاومتی قدردانی کرد.

به گزارش روابط عمومی استانداری قم در لوح تقدیر وزیر کشور خطاب به استاندار قم آمده است:
نظر به اینکه در اجرای نظارت نظام مند بر طرح های زیربنایی روستایی و حفظ و ارتقاء کیفیت پروژه ها با بهره گیری از توان فنی و اجرایی 
سطوح استانی و محلی در راستای سیاست های اقتصاد مقاومتی آن استان در ارزیابی معاونت توسعه روستایی و مناطق محروم کشور به 
عنان یکی از ۵ استان برتر سال 1۳9۷ برگزیده شده است، ضمن تقدیر و ارج گذاری به تلاش ها و برنامه ریزی های صورت گرفته برای تحقق 
این مهم و تاکید بر ضروری گسترش تلاش در این زمینه، با توجه به رویکردها و نگاه ویژه دولت محترم به توسعه پایدار و همه جانبه روستاها 

توفیق هرچه بیشتر جناب عالی و همه همکاران محترم موثر و دخیل در این امر را از درگاه پروردگار قادر و متعال خواستارم.

)آب یعنی زندگی(

شناسه آگهی : 643316
WWW.QOM.IR    

نوبت دوم آگهی
چهارشنبه 98/8/8

نوبت اول آگهی 
شنبه 98/8/4

رحلت رسول اكرم )ص( وشهادت امام حسن مجتبی )ع( و امام رضا)ع( را تسلیت می گوییم
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اخبار

شفافیت اطلاعات و لوازم آن
نیست   پوشیده  كسی  بر  دانش  و  اطلاعات  اهمیت 

مخصوصاً در زمان ما كه دنیا دنیای اطلاعات و دانش شده 
است. مسئولان كشور هم همواره دم از شفافیت اطلاعات 
می زنند. اما شفافیت اطلاعات لوازمی داردكه اگر به آنها 

توجه نشود همه این شعارها بی ثمر خواهد شد زیرا كه به قول معروف با حلوا گفتن دهان 
شیرین نمی شود. باید لوازم آن را به دقت در نظر داشت و آن را اجرا كرد. این لوازم از یک 

نظر به ترتیب عبارتند از
1- عزم بر شفافیت

اولین لازمه ایجاد شفافیت اطلاعاتی خواستن و عزم بر اجرای آن است و این انجام 
نمی شود مگر اینكه به موارد زیر ملتزم بود:

سپردن كارها به دست افراد كاردان. نقش مدیریت و سپردن كار به دست كاردان اولین 
لازمه شفافیت است. زیرا اگر كار به دست غیر كاردان باشد ولو شفافیت اطلاعاتی هم 
داشته باشد جز ایجاد خرابكاری توسط وی چیز دیگری حاصل نمی شود. تا بخواهی 
اثبات كنی كه كار از ریشه خراب است وی شما را درگیر كار فرسایشی می كند. ممكن 
است متخصصان بر این ناكار آمدی واقف شوند اما قطعاً آدم ناكارآمد هم افرادی را می 
خرد و بسیج می كند تا از طرح هایش دفاع كنند و مردم عامی و عادی هم كه سر از كار 
در نمی آورند و نتیجه قطعاً محكوم به شكست است. داستان آدم كریه المنظری می 
شودكه بچه ای را بغل گرفته بود و بچه دائماً گریه می كرد و او بچه را نوازش می داد. 
یكی به او گفت او را زمین بگذار خودش ساكت می شود. كسی می تواند به شفافیت به 
معنای واقعی دستور دهد كه خود شفاف باشد و كاردان باشد و از استخدام افراد كاردان 
نترسد. و اگر لازم باشد خانه تكانی كند و از آن ابا نداشته باشد و گر نه خود وی مزاحم 

اصلی است.
- تولید اطلاعات

تولید اطلاعات توسط افراد كارآمد  ومدیر صادق ارزش آفرین است. اگر عزمی در كار 
باشد قطعاً عوامل اجرائی در صدد كارآمدی نظام فعال و پویا هستند و كار می كنند و خود 
این كار كردن به تولید اطلاعات كه قطعاً برای دیگران هم مفید است منجر می شود. 
زمانی كه كار نشود و یا روزمرگی دامن مدیریت اجرایی را بگیرد طبعاً اطلاعاتی هم تولید 
نمی شود، یا اطلاعات بی ارزش است. باید هر روز و هر ساعت دركار بود و تجربه ای را چه 

در رفع نواقص و چه در پیشبرد و پیشرفت امور اندوخت و به اطلاع رساند.
 توجه به عدم تعارض منافع: تعارض منافع در هر یک از قوا بزرگترین مانع شفافیت 
است. فردی كه  در هر یک از سه قوه مسئول می شود باید صلاحیت و وضعیتش شفاف 

باشد و در اموری كه تصمیم میگیرد منافعی برای خودش یا بستگانش در میان نباشد.
2- جمع آوری اطلاعات

جمع آوری اطلاعات هنر و علم است و كار هر كس نیست. همچنان كه در آمارگیری 
هم اگر افراد خبره آموزش دیدة علاقمند به كار گرفته نشود هسته اولیه اطلاعات 

مخدوش میشود و كار از بیخ و بن مشكل پیدا می كند لذا:
- اخذ از منابع موثق )شناسائی منبع، پرهیز از اخذ شایعات و توجه به آلودگی اطلاعات 

و اقدامی برای جلوگیری از نفوذ آن در نظام مدیریتی( امری اساسی است،
- یكپارچه سازی اطلاعات به این معنا است كه با توجه به اینكه اطلاعات از منابع 
مختلف گرفته می شود باید یک غربالگری ماهرانه بدون اینكه چیزی از دست رود انجام 

شود،
-شبكه ای كردن اطلاعات. با كمک فناوری باید اطلاعات به صورت منظم در شبكه 
قرار گیرد تا حتی اطلاعات خام و اولیه و غیر پرورده و فرایندكار هم قابل رؤیت باشد. ایجاد 

پنجره واحد واقعی یكی از ضروریات است.
۳- ذخیره اطلاعات

ذخیره اطلاعات و قابل دسترس كردن آن از اقدامات اساسی در توسعه اطلاعات و 
شفافیت آن است. چنانچه درست ذخیره نشود به هنگام بازیابی درد سر تولید خواهد 

شد لذا:
- استاندارد سازی اطلاعات )مقوله بندی نظام مند( امری بسیار مهمی است. از آنجا 
كه اطلاعات ازمنابع مختلف درون و برون سازمانی می رسد، باید مركزی باشد تا آنها را 
درست مقوله بندی كند. فی المثل اگر از زیر بخش های یک وزارتخانه اطلاعات می رسد 
چنانچه بحث های آنها در قالب بخش مربوطه نباشد و مربوط به موضوع یا حوزه دیگر 
باشد كه معمولًا متقاضی خارج از این بخشها دارد، باید مقوله آن جدا شود. موضوع 

بندی در اینجا شكل می گیرد.
 - نمایه سازی. نمایه سازیِ درست و ایجاد نظام ارجاعی كار بازیابی را آسان می كند. 
نمایه سازی و ایجاد اصطلاحات مرتبط و توزیع آن بین استفاده كنندگان امری جدی 

است.
4- بازیابی اطلاعات

استفاده از فناوری. به كارگیری فناوری برای بازیابی صحیح، سریع، دقیق و با صرفة 
اطلاعات بسیار مهم است و بسیاری از اطلاعات اگر بازیابی نشود كهنه و به اصطلاح 

اطلاعات سوخته می شود و از حیّز انتفاع می افتد.
دریافت نیاز اطلاعاتی و پردازش آن. در بسیاری از مراكز اطلاعات خام بی ارزش یا كم 
ارزش است و حتماً افراد و مراكزی باید برای استفاده بهینه به ویژه برای كاربرِ كم فرصت 

و گرفتار، اطلاعات را پردازش كنند.
۵- اشاعه اطلاعات

یكی از مهمترین وظایف امر اطلاع رسانی اشاعه عمومی یا گزینشی اطلاعات است. 
لذا:

- گزینش درست اطلاعات. باید با دقت و مصاحبه با افراد نیازمند و متقاضی، اطلاعات 
و دانش مورد نیاز تهیه، پردازش و به افراد و سازمانهای مربوط ارسال شود.

ایجاد  از خدمات مهم برای  - آموزش استفاده بهینه برای خودبهره برداری. یكی 
شفافیت اطلاعات آموزش لازم به عموم استفاده كنندگان عمومی یا تخصصی است.

6- اخذ بازخورد به منظور
- اصلاح نواقص و ارجاع به سازمانهای مربوط تولید كننده اطلاعات و سپس:

- توسعه فرایند اطلاع رسانی به طور مداوم نتیجه این نظام اطلاع رسانی است.  
* دکترای کتابداری و اطلاع رسانی و استاد تمام دانشگاه تهران

 

قوانین كشور را نو و به روز كنیم
رهبر  سوی  از  قانونگذاری  نظام  سیاست های  ابلاغ 
انقلاب و دغدغه ایشان برای بهبود روند قانونگذاری در 
واقع ادامه همان مسیری است كه بنیانگذار كبیر انقلاب از 
روزهای آغازین شكل گیری نظام جمهوری اسلامی بر آن 

تاكید داشتند. امام راحل اهتمام داشتند كه در همان سال اول انقلاب، قانون اساسی 
نوشته شود و نهادهایی مثل مجلس، ریاست جمهوری، خبرگان و دیگر دستگاه ها به 
وجود آیند. در واقع سیاست امام به گونه ای بود كه ایشان خواستار اجرای كارها بر اساس 

قانون بودند.
مقام معظم رهبری نیز در بیانیه گام دوم انقلاب و بعد از آن در سیاست های نظام 
قانونگذاری خواهان قانونی تر شدن سیاست های كشور شده اند. این موضوع برای 
نخبگان و فرهیختگان باید چراغ راه و درس بزرگی باشد چرا كه می توان از آن به عنوان 
الگو استفاده كرد چنانكه قانون اساسی ما در برخی از كشورها به عنوان الگو استفاده 

می شود. 
قرآن مجید در 23 سال و به صورت تدریجی نازل شد تا تفكرات و شرایط آن زمان برای 
پذیرش آن آماده شود. ما هم باید به تدریج قوانین كشور را نو و به روز كنیم. امروز كشور 
نسبت به سال های اول انقلاب، با جمعیت بیشتر و تفكرات متفاوت تری رو به رو است، 

بنابراین ما باید مسائلی را بیان كنیم كه از جامع پذیری بیشتری برخوردار باشد.
در قرآن كلماتی مانند، تعلیم، تزكیه و تبیین بارها استفاده شده است. این بدین معنا 
است كه ما نیز باید با مردم به صورت شفاف تر صحبت كنیم. به طور مثال مسائلی 
مانند سیاست های بین المللی خود را باید شفاف و بیان تشریح كنیم. این موضوع كه 
ما می گوییم باید قدرت داشته باشیم، قدرت نیز خط قرمزهایی برای خود دارد. ما باید 
به جهان بگوییم كه بمب اتم نمی خواهیم و از ساخت آن پرهیز می كنیم. این موضوعات 

باید با زبان در طول زمان مطرح شود.  
* عضو جامعه روحانیت مبارز و نماینده ادوار مجلس

حجت الاسلام والمسلمین ابوترابی فرد:

 دوران ندانم كاری و فرصت سوزی به پایان 
رسیده است

امام جمعه موقت تهران گفت: دوران روزمرگی و ندانم كاری و فرصت سوزی به پایان 
رسیده است، نیازمند وحدت ملی برای تحول هستیم. 

محمد حسن ابوترابی فرد، در خطبه های نماز جمعه تهران گفت: نظام اسلامی 
نمی تواند در برابر امت اسلام بی تفاوت باشد. خیرخواهی از شاخص های كلیدی یک 
نظام اسلامی است وی خاطرنشان كرد: ملک را بدون نصیحت نمی توان نگاه داشت و 
زمامداران و حاكمان باید به این اصل كلیدی توجه ویژه كنند. پیامبر اكرم در حج الوداع 
می فرمایند سه خصلت را باید هر انسانی داشته باشند؛ خالص كردن عمل برای خدا، 
نصیحت پیشوایان مسلمان و همراه بودن با جماعت مسلمانان. اینها وحدت آفرین است 
و سرمایه نظام اسلامی وحدت و انسجام ملی و اسلامی است. رابطه زمامداران و مردم 
باید بر اساس نصیحت و انتقاد متقابل استوار شود و مردم از سر خیرخواهی زمامداران 
را نصیحت كنند و معایب آنها را گوشزد كنند و زمامداران پذیرای نصیحت و انتقاد باشند. 
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: مردمی كه اهل نقد عالمانه و منصفانه نیستند و 

نصیحت كنندگان و منتقدان را دوست نمی دارند راه به سعادت نمی برند.

غلامرضا فدایی*

یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس :

آمریکایی ها باید زانو بزنند تا با آنها مذاكره كنیم 
یک عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: در ایران هشت سال 
جنگ تحمیلی كه بر ما شد گناه نابخشودنی برای آمریكایی ها است كه باید به خاطر 

ایرباس گرفته تا بقیه موارد زانوی ادب در مقابل ایران بزنند تا بشود با آنها صحبت كرد. 
ولی الله نانواكناری در پاسخ به این سوال كه آیا شما نیز همانند برخی از منتقدان دولت 
كه خروج آمریكا از برجام را شكست سیاست خارجی دولت روحانی می دانند، دیپلماسی 
دولت یازدهم و دوازدهم را شكست خورده می دانید؟، گفت: ما شرایط ورود به عرصه 
مذاكره در بحث برجام را باید لحاظ كنیم، زمانی كه ما به عرصه برجام ورود پیدا كردیم 
را باید مدنظر قرار دهیم. این عضو كمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس با 
اشاره به تعهدی كه در برجام وجود داشت، گفت: به هر حال چه مثبت و چه منفی همه 
متعهد شدند كه این تعهد اجرایی شود، حال هركس به برجام عمل كرد كار درستی كرد 
و هركس به برجام عمل نكرد بدعهدی كرد. آمریكا در برجام بدعهدی كرد. آمریكا در نظر 
افكار عمومی محكوم است و ما هم این را محكوم می كنیم. وی افزود: اینكه می گوییم 
ادامه مذاكرات بر اساس برجام؛ باید با عذرخواهی آمریكا و برگشتن او به برجام و عمل 
به برجام همراه شود. ما آمریكا را محكوم می كنیم كه بدعهدی كرد و قابل اعتماد نیست. 
هیئت دیپلماسی هم باید به این موضوع واقف باشد. نماینده مردم بابلسر در واكنش به 
اینكه برخی برخلاف این نظر كه آمریكا را محكوم می كنید، هیئت دیپلماسی كشورمان را 
محكوم می كنند، گفت: اینگونه نظرات می گویند خوب و محكم در مذاكره وارد نشدند و 
خوب تعهد نگرفتند. حالا كه امضا شده، ما كه دیگر سند محضری از آمریكا نمی توانستیم 
بگیریم، آن ها هم نمی توانند از ما بگیرند و می توانند به راحتی خارج شوند و می شوند. 
ولی افكار عمومی آنها را محكوم و ما را صلح طلب و آن ها را جنگ طلب معرفی كرد، ما را 
اهل دیپلماسی و آن ها را صاحب قلدری گردن كشی می دانند. این عضو كمیسیون امنیت 
ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: ما به جهان ثابت كردیم كه ایران مهد تمدن و اهل 
مذاكره و دیپلماسی است و آمریكا قلدر است و دستش به خون سرخ پوستان و فلسطینیان 
و یمنی ها و افغانستانی ها آلوده است. خاصه در ایران هشت سال جنگ تحمیلی كه بر ما 
شد گناه نابخشودنی برای آمریكایی ها است كه باید به خاطر ایرباس گرفته تا بقیه موارد 

زانوی ادب در مقابل ایران بزند تا بشود با آنها صحبت كرد.

لاریجانی در دیدار رئیس سازمان امور مالیاتی مطرح کرد:

كشاورزان و قالیبافان از مالیات بر ارزش 
افزوده معاف شوند

 رئیس مجلس شورای اسلامی با تاكید بر مقابله با فرار مالیاتی خواستار معافیت مالیات 
بر ازش افزوده اقشاری چون كشاورزان و قالیبافان شد. 

امید علی پارسا رئیس سازمان امور مالیاتی كشورروز پنجشنبه  با رئیس مجلس شورای 
اسلامی دیدار و گفت و گو كرد. علی لاریجانی در دیدار رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: 
درآمدهای مالیاتی باید به تدریج جایگزین درآمدهای نفتی شده و بودجه كشور براساس 
باید سرمایه گذاری لازم در زمینه  این كه  بیان  با  درآمدهای مالیاتی تدوین شود. وی 
هوشمندسازی امور مالیاتی انجام شود، افزود: كشورهای پیشرفته جهان، امور مالیاتی 
خود را هوشمند كرده اند و نیروی انسانی در این امور نقشی ندارد. رئیس مجلس همچنین 
بر معافیت اقشاری از جامعه مانند كشاورزان و قالیبافان از پرداخت مالیات بر ارزش افزوده 
تاكید كرد. وی با اشاره به لزوم اقدام جدی برای مقابله با فرار مالیاتی گفت: در این زمینه 
اقدامات فرهنگی به كمک رسانه ملی اهمیت فراوان دارد و همچنین با هوشمندسازی 
می توان اعتماد مردم را در مقوله مالیات جلب كرد. لاریجانی با بیان این كه معافیت های 
مالیاتی باید متناسب باشد، ادامه داد: طبق ماده 169 مكرر قانون مالیات های مستقیم، 
اطلاعات همه دستگاه ها باید در اختیار سازمان امور مالیاتی قرار گیرد. وی همچنین بر 
مقابله با فساد و فرار مالیاتی تاكید كرد. در ابتدای این دیدار، رئیس سازمان امور مالیاتی، 

گزارشی از برنامه ها، عملكردها و سیاست های سازمان مذكور ارائه كرد.

سردار سلامی :

دشمن را در دریا، زمین و آسمان خوار كرده ایم 
فرمانده كل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی در جمع مردم شهر پاتاوه شهرستان دنا 
گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی، به مجموعه سپاه فرمان داده اند كه مشكلات شما 
را تا آنجا كه می توانیم برطرف كنیم و هر چه امروز ساخته می شود از آن قلب نورانی است.

سردار سرلشگر حسین سلامی افزود: خدا رو شكر می كنیم كه دشمن را در دریا، زمین و 
آسمان خوار و ذلیل كرده ایم و آنها را سرجایشان نشاندیم و فهمیدند با این ملت نباید دست 
و پنجه نرم كنند. وی با بیان اینكه اجازه نمی دهیم هیچ دشمنی نگاه چپ به این سرزمین 
داشته باشد اضافه كرد: این را خود دشمن هم می داند، دشمن می داند باید سلاحش را 
بر زمین بگذارد و دست هایش را به نشانه تسلیم در برابر ملت بالا ببرد و بگوید درود خدا 
بر این ملت كه  با پیروی از چنین رهبری حماسه و شكوه آفریدند. سردار سلامی در ادامه 
با بیان اینكه اینها نشانه های شكوه ملت است بیان كرد: وقتی سلاح ها و مغزهای آنها 
از كار می افتد و قلب هایشان نمی تپد و برای مقابله با شما علائم بالینی و حیاتی ندارند 
همه نشانه كافی برای شكوه و عظمت این ملت است. وی در ادامه با بیان اینكه احساس 
می كنیم در میان مردم زنده ایم و در میان مردم عزت داریم و عزت ما از این ملت است، 
گفت: این ملت نشان داده هر چه دشمن بیشتر فشار می آورد آنها بیشتر مقاومت و مقابله 
می كنند همچنان كه در تحریم ها بیشتر ساختیم. سردار سلامی در ادامه اضافه كرد: 

امروز ملت ما سرافراز و با آبرو است و با همین راه در مسیر پیروزی قدم بر می داریم.

بهروز نعمتی خبر داد

مذاكره با برخی اصلاح طلبان برای ائتلاف 
دبیركل حزب رفاه ملت گفت كه این حزب مذاكراتی را با اصلاح طلبان برای ائتلاف در 
انتخابات مجلس آینده انجام داده و موافقت هایی را در این باره كسب كرده است. بهروز 
نعمتی با اشاره به آخرین فعالیت های حزب رفاه ملت برای انتخابات مجلس  آینده گفت:  
ما مذاكراتی را با برخی از كاندیداهای احتمالی داشته ایم و به دنبال جمع بندی ها هستیم 
و تلاشمان رسیدن به توافق است. پیشنهاد مشخص ما دستیابی به ائتلافی مشابه آن 
چیزی است كه در مجلس دهم و ریاست جمهوری آقای روحانی تجربه كردیم. وی افزود: 
اگرچه ممكن است انتقاداتی هم به این ائتلاف وجود داشته باشد اما نظر كلی ما همچنان 
بر ائتلاف بین اعتدالیون و اصلاح طلبان است. در این زمینه نیز با برخی از چهره های 
اصلاح طلب مذاكره كردیم كه آنها هم اغلب موافق ائتلاف هستند. نعمتی با بیان این كه 
برخی از اصلاح طلبان هم موافق ائتلاف در انتخابات آینده نیستند، درباره  انتقادات به 
ائتلاف صورت گرفته در مجلس دهم نیز گفت: اصلاح طلبان و اعتدالیون بعد از ورود به 
مجلس راهشان از هم جدا نشد. من برآیند این ائتلاف را مثبت می دانم، چرا كه در خیلی 
از موارد مثل انتخاب كابینه و بسیاری از قوانینی كه به تصویب رسید مثل CFT همگرایی 
زیادی وجود داشته، اگر چه ممكن است دو طرف انتقاداتی هم به عملكرد یكدیگر داشته 
باشند. وی با بیان اینكه همچنان فرصت مذاكره برای رسیدن به ائتلاف وجود دارد خاطر 
نشان كرد:  حزب رفاه ملت همچنان به دنبال معرفی دبیران استانی در استان های مختلف 

است و كمیته ای نیز مشخص شده تا جمع بندی هایی از سراسر كشور داشته باشیم.

رئیس سازمان حفاظت محیط زیست:

محیط زیست نباید قربانی توسعه شود 
معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست گفت: كشورهای حاشیه 
خلیج فارس همه باهم باید به محیط زیست این آبراه مهم و استراتژیک توجه كنند. عیسی 
كلانتری در سفر به بوشهر افزود: باتوجه به تراكم كشتی های نفتی و وجود بیشترین 
چاه های نفت و گاز، تخلیه و بارگیری نفت كش ها، گرم شدن آب های منطقه به خصوص 
افزایش گرمای آب در چند سال اخیر، مرجان ها حالت سفیدی به خود گرفته اند و همه 
این عوامل محیط زیست خلیج فارس را به هم ریخته است. وی گفت: اكنون كنوانسیون 
بین المللی خلیج فارس وجود دارد اما به علت اختلاف های سیاسی ما بین كشورهای 
حاشیه خلیج فارس آن هم فعال نیست به این ترتیب هركشوری باید خود بتواند محیط 
زیست خود و دریا را حفظ كند. كلانتری افزود: ایران نسبت به همه كشورهای همسایه 
بیشتر به محیط زیست دریا توجه دارد و امید می رود با رعایت ضوابط زیست محیطی 
از سوی كشورهای منطقه خلیج فارس كمتر خسارت ببیند. وی در خصوص منطقه 
اقتصادی شمال استان بوشهر گفت: هدف از این سفر بازدید از شمال استان است و 
تلاش می شود با تصمیم گیری درست بلایی كه به سر عسلویه آمد سر منابع طبیعی و 
محیط زیست شمال استان بوشهر نیاید. كلانتری با بیان اینكه مصوبه راه اندازی منطقه 
ویژه اقتصادی شمال استان  بوشهر تقریبا نهایی شده است افزود: توسعه شمال استان 

بوشهر باید توام با حفظ محیط زیست باشد و محیط زیست نباید قربانی توسعه شود.  

جنیدی در دیدار با وزیر دادگستری ژاپن؛
ایران از »دیپلماسی امور قضایی« حمایت می كند

 معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: ایران از ایده مطرح شده از سوی ژاپن با عنوان 
»دیپلماسی امور قضایی« حمایت می كند و آماده همكاری در این زمینه است.  لعیا 
جنیدی كه به نمایندگی از جمهوری اسلامی ایران در مراسم آغاز به كار رسمی امپراتور 
جدید ژاپن به توكیو سفر كرده است، روز پنج شنبه با كاتسویوكی كاوایی، وزیر دادگستری 
ژاپن دیدار كرد. جنیدی ضمن تبریک انتصاب كاوایی به سمت وزیر دادگستری ژاپن، 
بر توسعه همكاری های حقوقی و قضایی دو كشور تاكید كرد و افزود: دیپلماسی در 
امور حقوقی و همكاری دو كشور در حوزهای آموزشی و تحقیقاتی با كانون های وكلا و 
دانشكده های حقوق انجام شود. جنیدی در خصوص فرصت های شغلی ایجاد شده در 
ژاپن، اظهار امیدواری كرد، جمعیت جوانان تحصیلكرده ایرانی هم بتوانند از فعالیت های 
حرفه ای و دوره های مهارت ورزی در ژاپن استفاده كنند و به این ترتیب هم منشا خدمات 

برای كشور ژاپن باشند و هم حاصل تجربیات خود را برای ایران به ارمغان آورند.

 رئیس جمهوری اسلامی ایران گفت: با تلاش مقام های 
ارشد ایران و جمهوری آذربایجان، سطح روابط دو كشور به 

مرحله رضایت بخشی ارتقا یافته است. 
عصر  روحانی«  حسن  المسلمین  و  الاسلام  »حجت 
رئیس جمهوری  اف«  علی  »الهام  دیدار  در  پنجشنبه 
باكو برای  از تمهیدات خوب  آذربایجان، ضمن قدردانی 
برگزاری هجدهمین اجلاس سران كشورهای عضو جنبش 
عدم تعهد، گفت: توسعه روابط و همكاری های مشترک نه 

تنها به نفع دو ملت بلكه به نفع منطقه است.
روحانی با ابراز رضایت از نقش ارزنده كمیسیون مشترک 
از  بیش  توسعه  در  كشور  دو  اقتصادی  های  همكاری 
پیش همكاری های تهران - باكو، اظهارداشت: در بخش 
همكاری های صنعتی و خودروسازی زمینه همكاری خوبی 
بین دو كشور فراهم شده و ایران همچنین آماده ساخت 

نیروگاه در جمهوری آذربایجان است.
رئیس جمهوری با تاكید بر اینكه تكمیل مسیر ترانزیتی 
شمال - جنوب نه تنها برای دو كشور بلكه برای منطقه نیز 
قطعا مفید خواهد بود، گفت: ایران و جمهوری آذربایجان 
همكاری های بسیار مطلوبی در مسیر ترانزیت شمال - 
جنوب داشته اند كه امیدواریم مراحل پایانی آن با سرعت 

بیشتری دنبال شود.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با تاكید بر اهمیت 
ایجاد تعرفه ترجیحی در گسترش حجم تجارت دو كشور، 
تسهیل در سرمایه گذاری های مشترک، ایجاد ضمانت هایی 
را  دولتی  و  خصوصی  بخش های  سرمایه گذاری  برای 
گامی ارزنده در مسیر توسعه بیش از پیش همكاری های 

اقتصادی ایران و جمهوری آذربایجان برشمرد.
رئیس جمهور تقویت همكاری های دو كشور در دریای خزر 
به عنوان دریای توسعه، صلح و دوستی را نیز ضروری خواند 
و گفت: ایران همواره آماده توسعه و گسترش همكاری های 
دریایی با آذربایجان در حوزه خزر و در عرصه های اكتشاف 
و همچنین محیط زیست است و امیدوارم هر چه سریع تر 
توافقات مشترک در راستای رفاه و توسعه دو ملت اجرایی 
شوند. وی با بیان اهمیت تقویت همكاری های علمی و 

فرهنگی ایران و جمهوری آذربایجان گفت: باید همكاری 
در  نوین،  فناوری های  و  فرهنگی  و  علمی  حوزه های  در 
قالب توسعه همكاری ها میان دانشگاه ها و مراكز تحقیقاتی 
دو كشور گسترش یابد. روحانی به دیدگاه های مشترک 
اشاره  بین المللی  و  منطقه ای  مسائل  پیرامون  كشور  دو 
كرد و اظهار داشت: دولت و ملت ایران همواره در مجامع 
بین المللی در كنار دولت و ملت آذربایجان بوده است و دو 
كشور در كنار یكدیگر می توانند به صلح و امنیت بیشتر 
تقویت  جمهوری  رئیس  كنند.  كمک  جهان  و  منطقه 
همكاری های سه جانبه در منطقه از جمله همكاری ایران، 
آذربایجان و روسیه را مورد اشاره قرار داد و گفت: تهران، 
باكو و مسكو باید همكاری های سه جانبه و مشترک خود را 

گسترش دهند.
مقاومت ملت های ایران و ونزوئلا 

تحسین برانگیز است
مقاومت  مادورو«  »نیكلاس  دیدار  در  جمهوری  رئیس 
ملت های ایران و ونزوئلا و به شكست كشاندن توطئه های 

آمریكا را تحسین برانگیز خواند و گفت: تهران آماده است 
در همه عرصه ها روابط خود را با ونزوئلا به عنوان یک كشور 
دوست و برادر گسترش دهد.  حجت الاسلام و المسلمین 
دكتر حسن روحانی گفت: ایران و ونزوئلا در همه مجامع 
بین المللی و سیاسی پشتیبان یكدیگر بوده و باقی خواهند 
ماند و ما آماده ایم در كنار تقویت همكاری های مالی و 
بانكی، تجربیات خود را در حوزه های فنی و زیرساخت 
های سایبری، فناوری های نوین و همچنین كشاورزی، 
در اختیار ونزوئلا قرار دهیم. رییس جمهوری با بیان اینكه 
با همكاری یكدیگر می توانیم به آبادانی و پیشرفت برسیم، 
تصریح كرد: آمریكایی در پیشبرد هیچ نقشه ای در منطقه 
ما از عراق و سوریه گرفته تا فلسطین، افغانستان و یمن 
نتوانستند به موفقیتی دست یابند و همه توطئه های علیه ما 
نیز با شكست مواجه شده است. روحانی اظهارداشت: در 
ماههای گذشته، عمده شاخص های اقتصادی ایران مثبت 
بوده و این نشان می دهد كه نقشه های استكبار و آمریكا و 

فشارهای اقتصادی آنها بی نتیجه و ناكام بوده است.

 روحانی در دیدار رئیس جمهوری آذربایجان:
روابط ایران و آذربایجان به مرحله رضایت بخشی ارتقا یافته است

 یک استاد فقه گفت: هریک از ائمه ما بنا به مقتضیات زمان روش هایی را به كار می 
برند، اقتضا منافع امت اسلامی موجب شد رسوالله )ص(، امام حسن مجتبی )ع( و امام 
رضا )ع( صلح یا مذاكره را انتخاب كنند بنابراین شهامت انتخاب صلح از طرف ائمه باید 

الگوی ما در اتخاذ تصمیمات قرار گیرد. 
آیت الله محسن غرویان با اشاره با سخنان رئیس جمهوری در هیات دولت اظهار 
داشت: آنچه به عنوان یک اصل و قاعده كلی در اسلام داریم، این است كه اسلام از 
»سلم« گرفته شده و به معنی آرامش و صلح است. پیامبر رحمت للعالمین نامیده شده و 

از خشم و غضب در موارد استثنایی استفاده می كردند.
وی افزود: در قرآن كریم آمده است؛ رحمت خدا بر غضب خدا سبقت دارد، این یک 
اصل و قاعده كلی است. از طرفی حكام باید بر دل ها حكومت كنند، راه حكومت بر دل ها 

فتح قلوب و حاكم شدن اخلاق است.
غرویان اظهار داشت: روش برخورد اسلام با جهانیان و غیر مسلمانان، رحمت، عاطفه 
و محبت است مگر در مواردی دشمنان ما را مستاصل كنند و هیچ راهی جز دفاع و 

جنگیدن در مقابل آنها نداشته باشیم.
غرویان افزود: حتی در اسلام جهاد ابتدایی هم نداریم و جهاد بخصوص در زمان غیبت 

جهاد دفاعی است مگراینكه دشمن ما را به دفاع فیزیكی وادار كند.
این مدرس حوزه یادآور شد: این مباحث را در فقه، اخلاق و معارف دینی كنار هم قرار 
دهیم، به این نتیجه می رسیم باید از روش های مسالمت آمیز در مواجهه با دیگر كشورها 

استفاده كنیم كه در سیاست خارجی ما نسبت به دنیای امروز باید به كار گرفته شود
وی با اشاره به اینكه امام رضا )ع( با وجود اینكه حكومت زمان را جائر می دانست، ولی از 
در صلح و مذاكره وارد شد، خاطرنشان كرد: امام رضا )ع( با همه ادیان و انسان ها مناظره 
و مباحثه می كردند و كافر و مسلمان را از خود نمی راندند چون اسلام دین جاذبه است 
ولی برخی افراد تندرو می خواهند كارها را با قهر، خشونت، غضب، طرد و بگیر و ببند 

پیش ببرند و حتی با مسائل دیپلماتیک هم با همین شیوه رفتار می كنند.
غرویان ادامه داد: در دنیایی كه ما زندگی می كنیم دیگران هم زندگی می كنند و 
قوانین و مقرراتی بر دنیا حاكم است و جوامع بشری برای زندگی راحت تر باید این قوانین 

را رعایت كنند، ما نمی توانیم این قوانین را نادیده بگیریم.
این استاد فقه با بیان اینكه در این دنیای پیچیده باید بتوانیم زندگی همراه با رفاه و 
آرامش برای مردم درست كنیم، اظهار كرد: با اعتقاد به غضب، تقابل و جنگ و فرار از صلح 
و شانه خالی كردن از معادلات قانونی بین المللی رفاه، توسعه و عدالت اجتماعی جاری 
نمی شود بنابراین همانگونه كه امام حسن مجتبی )ع( برای آسایش و نفع مردم صلح را 

پذیرفت باید عمل كنیم.
ترجیح منافع شخصی به نفع عامه بزرگترین شهامت است 

وی با بیان اینكه باید از روش ملاطفت، مذاكره، مناظره، گفت وگو و مصلحت معطوف 

به منافع كشور استفاده شود، گفت: امام رضا )ع( با همه مكاتب گفت وگو می كرد و كسی 
را ملعون و نجس نمی دانست. این روش امام رضا )ع( نشان می دهد مذاكره، بحث كردن 
و نشستن بر روی هر میزی كه برای مردم نفع داشته باشد نباید هراسی داشت و شهامتی 
كه رئیس جمهوری در خصوص صلح به آن اشاره كرد مربوط به این خصیصه ائمه بود. 

امام صادق )ع( هم به چنین شیوه ای عمل می كردند.
این استاد فقه با بیان اینكه باید شهامت این را داشته باشیم كه با منطقی قوی و بدون 
هراس بتوانیم با همه از جمله دشمنان صحبت كنیم، خاطرنشان كرد: شهامت صلح كار 
كوچكی نیست، نه اینكه بخواهیم از اصول و بنیان های فكری خود دست برداریم ولی 
باید برای منافع كشور ایثار كنیم و بگوییم حال كه منافع ملت اقتضا می كند، قدری با 
آرامش برخورد كنیم كه این خود نوعی ایثار و گذشت است و ایثار، گذشت و ترجیح منافع 

شخصی به نفع عامه بزرگترین شهامت است.
غرویان گفت: ممكن است در مواردی حق به جانب ما باشد ولی به خاطر مصالح ملت 
دفع افسد به فاسد كنیم و اهم و مهم را در نظر بگیریم. می توانیم برای به دست آوردن 

امری اهم از مهمی بگذریم كه اهم كنونی ما منافع و مصالح ملی است.
 برای تصمیم گیری درباره اف ای تی اف همه پرسی برگزارشود

وی در خصوص معطل ماندن لوایح چهارگانه هم گفت: رئیس جمهوری چند روز قبل 
هم گفت اقتضای دموكراسی این است كه در مسائل كلانی كه مراكز تصمیم گیرنده از 

اتخاذ تصمیم عاجزند باید به رای ملت و صندوق همه پرسی مراجعه كرد.
در  ندارد.  وجود  جمهوری  رئیس  پیشنهاد  این  از  تر  عقلایی  راهی  داد:  ادامه  وی 
موضوعاتی مثل آنچه آقای روحانی اشاره كرد مراجعه به نظر مردم بهترین راه است. به 
قول رئیس جمهور، تا كی می توانیم دعوا كنیم. چهل سال در حال دعوا بر سر مسائل 

كلان هستیم.
این مدرس حوزه یادآور شد: اگر دولت، مجلس، قوه قضائیه، شورای نگهبان و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام نمی توانند برای این گره ها و مسائل راهی بیابند، عقلایی ترین 

راه همه پرسی در مورد این موضوعات است كه راهی قانونی است.
وی با اشاره به اینكه رهبری همه مسایل را به مراجع ذی صلاحی چون مجمع تشخیص 
واگذار كرده اند، خاطرنشان كرد: ضمن اینكه ایشان به این مباحث اشراف كامل دارند 
ولی وقتی مشاهده می كنند بین سران نهادهای تصمیم گیرنده در خصوص موضوعات 
مورد اشاره اختلاف نظر وجود دارد، نمی خواهند یک تنه و به صورت فردی وارد مسائل 

شوند.
غرویان افزود: رهبری به شور و مشورت اعتقاد دارند. وقتی این مشورت ها نتیجه نمی 
دهد معقول ترین و قانونی ترین راه، مراجعه به آراء عمومی است. به هر حال ملت مالک 
اصلی نظام و كشورند  و خودشان هم در چنین مواقعی می توانند منافع ملی را تشخیص 

دهند.

 با اشاره به سخنان اخیر رئیس جمهوری در هیات دولت؛

غرویان: ائمه برای منافع امت اسلامی صلح را انتخاب كردند

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات و اسلام شهر در 
مجلس شورای اسلامی با بیان اینكه نباید از هر وسیله 
ای برای حفظ نظام جمهوری اسلامی استفاده كردگفت: 
در این راستا نباید با مخالفان تندی نموده و به منتقدان 

سخت گیری كنیم.
دوم  "گام  همایش  در  شب  پنجشنبه  مطهری  علی 
انقلاب، فرصت ها و چالش ها" در گناباد افزود: اگر با تخلف 
برخی اشخاص در یک جناح سیاسی برخورد می شود باید 
به تخلفات مشابه جناح سیاسی مقابل هم رسیدگی شود 
كه در این زمینه مواردی به تازگی در قوه قضاییه در حال 

اقدام است.
از  كدام  هیچ  در  اقتصادی  فساد  داشت:  اظهار  وی 
مسوولان رده بالای كشور و نظام وجود ندارد و همه این 
مسوولان پاک دست هستند ولی وجود فساد در برخی 

مسوولان رده پایین غیر قابل انكار است.
وی گفت: نبود نظارت دقیق مسوولان و دست اندركاران 
ذیربط، مجلس شورای اسلامی و نهادهای نظارتی مانند 

دیوان محاسبات در بروز فساد اقتصادی موثر است.
برخورد با فساد اقتصادی باید عادلانه در همه جناح ها 

انجام شود
مطهری افزود: رسانه ها در برخی موارد مسایل مربوط به 
فساد اقتصادی را به صورت نادرست و خلاف واقع درشت 
نمایی كرده و به گونه ای جلوه داده اند كه گویی همه در 

حال تاراج اموال هستند.
عنوان  با  كه  فسادهایی  از  برخی  داشت:  اظهار  وی 
اختلاس چند هزار میلیارد تومانی در رسانه ها و جامعه 
از آن یاد می شود مربوط به معوقات بانكی است كه برخی 
اقتصادی  شرایط  دلیل  به  تسهیلات  كنندگان  دریافت 

توانایی بازپرداخت آن ها را نداشتند.

وی گفت: تخلفات برخی اشخاص در جامعه به صورت 
علنی در فرآیند رسیدگی مطرح می شود كه بعد از مدتی 
آبروی آن ها در معرض  اما  ثابت می شود  آنان  بیگناهی 
خطر قرار می گیرید. وی تاكید كرد: برخورد با فساد باید به 
صورت عادلانه و در همه جناح های سیاسی به یک صورت 

انجام شود.
با بیان اینكه من موافق طرح شفافیت آرای  مطهری 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیستم افزود: با توجه 
به مسایل و وضعیت كشور اجرای این طرح موجب هجمه 
افراد  برخی  است  ممكن  و  شود  می  نمایندگان  علیه 

معترض به دفتر و وسیله نقلیه نمایندگان حمله كنند. 
شفافیت آرای نمایندگان

 به صلاح مجلس نیست
وی ادامه داد: شفافیت آرای نمایندگان به صلاح مجلس 
یا  نباشند  جامعه  در  فشار  گروه های  اینكه  مگر  نیست 

روش های خود را تغییر دهند.
نماینده مردم تهران، ری و شمیرانات در مجلس شورای 
اسلامی با بیان اینكه نباید از هر وسیله ای برای حفظ نظام 
این  در  داشت:  اظهار  كرد  استفاده  اسلامی  جمهوری 
راستا نباید با مخالفان تندی نموده و به منتقدان سخت 

گیری كنیم.
وی مهمترین اصل پیشرفت و ترویج دین مبین اسلام 
را توجه به اصل تساهل و تسامح دانست و گفت: با این 
دیدگاه زمینه گرایش اقوام مختلف به اسلام فراهم شد 
و اگر مخالفان را از یک كنار سركوب می كردند تاكنون 

چیزی از دین اسلام باقی نمی ماند.
وی در خصوص بررسی مساله اف.ای.تی.اف در مجلس 
شورای اسلامی نیز افزود: ممكن است برخی نمایندگان 
مجلس نظر متفاوت داشته باشند و این مساله موجب 

اختلاف نظر و افزایش فشار بر نمایندگان شود.
مطهری اظهار داشت: به بركت انقلاب اسلامی خدمات 
بسیار در بخش های مختلف به نقاط مختلف كشور ارائه 
شده و گرچه هنوز شكاف طبقاتی وجود دارد و در برخی 
مسایل سوء استفاده هایی صورت گرفته یا كوتاهی هایی 
شده كه باید اصلاح شود ولی عدالت نسبی ایجاد شده 
است و باید گام دوم انقلاب اسلامی را با درایت و به درستی 

برداریم و ارزش انقلاب خود را بدانیم.
وی در بخش دیگری از سخنانش با بیان اینكه شباهتی 
بین من و شهید مطهری وجود ندارد گفت: امام خمینی 
)ره( به طور كامل به این شهید اعتماد داشتند و عنوان 
كردند كه مطهری پاره تن من بود و اگر آن شهید سال های 
بیشتری بعد از انقلاب در قید حیات بودند در بسیاری 
از مسایل كشور تاثیرگذار بوده و برخی موارد بهتر انجام 

می شد.
من نه اصلاح طلب و نه اصولگرا هستم 

وی همچنین افزود: در دوره های قبلی انتخابات مجلس 
شورای اسلامی من از جریان اصولگرا فاصله نگرفتم بلكه 
آنها اسمم را از لیست خود خط زدند و جریان اصلاح طلب 
در دوره دهم انتخابات مجلس شورای اسلامی اسم من را 
وارد لیست خود كرد ولی من نه اصلاح طلب و نه اصولگرا 

هستم. 
انقلاب اسلامی طی  ادامه داد:  تهران  نماینده مردم 
40 سال گذشته در تحقق اهداف خود موفق بود و ضمن 
آنكه تغییر ماهیت نداده و همچنان بر اصول خود استوار 
است، بر دنیا تاثیر گذاشته و امروز كشور ما در معاهدات 
بین المللی تاثیر گذار است و كشورهای دیگر نمی توانند 
بدون نظر ایران در سطح بین المللی و منطقه ای تصمیم 

بگیرند.

علی مطهری: 

نباید از هر وسیله ای برای حفظ نظام استفاده كرد

 معاون سیاسی وزارت امور خارجه كشورمان روز پنجشنبه اول آبان 1398 با سرگئی 
ریابكوف معاون وزیر خارجه روسیه دیدار و گفتگو كرد. در این مذاكرات كه قریب به 
چهار ساعت به طول انجامید طرفین آخرین تحولات در موضوع هسته ای و برجام را 

مورد بحث و بررسی قرار دادند.
سید عباس عراقچی در این دور از مذاكرات با اشاره به طرح فرانسه و مذاكرات جناب 
آقای دكتر روحانی در نیویورک تاكید كرد: جمهوری اسلامی ایران همواره از  هر ایده 
و ابتكاری كه قادر به حل مسالمت آمیز بحران موجود باشد استقبال می كند اما چنین 
ابتكاراتی تنها زمانی قابل پذیرش هستند كه متعادل و واقع بینانه بوده و تامین كننده 

منافع ایران در برجام باشند. 
عراقچی با انتقاد از سیاست های یكجانبه آمریكا و ناتوانی اروپا در عمل به تعهدات 
خود پس از خروج آن كشور از برجام گفت: در صورت عدم تحقق خواسته های ایران، 
جمهوری اسلامی به كاهش تعهدات خود در برجام بر اساس حق خود مندرج در بند 
36 این توافق ادامه خواهد داد و هیچ كس نباید اراده ایران در این زمینه را مورد تردید 

قرار دهد. عراقچی در عین حال تاكید كرد: مسیر دیپلماسی همچنان باز است اما این 
مسیر هر روز باریكتر و صعب العبورتر می شود و كشورهای باقی مانده در برجام اگر در 

اراده خود برای حفظ برجام جدی هستند باید بدانند كه زمان كمی در اختیار دارند. 
آقای ریابكوف معاون وزیر امور خارجه روسیه نیز در این گفتگوها با تاكید بر اینكه 
خروج آمریكا از برجام نقض بیّن قطعنامه 2231 شورای امنیت سازمان ملل متحد 
است گفت: كشورش از برجام به عنوان دستاورد بزرگ چندجانبه گرایی حمایت 
می كند و به تماس خود با سایر كشورهای مشاركت كننده در برجام برای حفظ این 

توافق ادامه خواهد داد. 
در این مذاكرات طرفین مشورت های نزدیک دو كشور در خصوص برجام و دیگر 
مسائل مهم منطقه ای و بین المللی را ارزشمند دانسته و بر ضرورت تداوم این مشورت 
ها تاكید كردند.  رایزنی های عراقچی و ریابكوف به عنوان مذاكره كنندگان ارشد ایران 
و روسیه از ابتدای مذاكرات هسته ای به صورت مستمر در تهران و مسكو جریان داشته 

است.

سید عباس عراقچی: 

كشورهای باقیمانده در برجام زمان كمی در اختیار دارند

محمدرضا میرتاج الدینی*
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لب مرز ابتلا به دیابت هستید؟

 خوردن ۷ ماده غذایی را كنترل كنید!
نه آنقدری قند خون شما بالا است كه دیابت نام بگیرد و نه آنقدر سلامت هستید كه 
بتوانید هرچه می خواهید میل كنید. این شرایط را پیشا دیابت می گویند و بهتر است 

برای سلامتی خود در سبک زندگیتان تغییر ایجاد كنید.
پیشا دیابت یا لب مرز دیابت به وضعیتی می گویند كه قند خون شما بالا رفته باشد اما 
نه آنقدر بالا كه به عنوان دیابت واقعی نامیده شود. این شرایط با خطرات سلامتی همراه 

است و زنگ خطری برای شما به شمار می رود.
در این حالت شما باید هر روز قند خون خود را كنترل كنید. همچنین در معرض ابتلا به 
بیماری های قلب، كلیه ها، لوزالمعده و همچنین سكته های مغزی قرار دارید. طول عمر 

كلی افراد دیابتی تقریباً 10 سال كوتاه تر از میانگین است.
برای جلوگیری از ابتلا به دیابت چه کار کنیم؟

اگر شما مبتلا به مرحله پیشا دیابت شده اید، فوراً در سبک زندگی خودتان تحول ایجاد 
كنید. وقتی این كار را انجام دادید، می توانید روند معكوسی را پیش بگیرید و از خطر 
دیابت رها شوید. كاهش هفت هشت كیلو از وزن حساسیت به انسولین و قند خون  را 

كنترل می كند و بسیار توصیه می شود.
همچنین در این حالت شما این هفت نوع غذاها را كنار بگذارید. درست است كار 

ساده ای نیست، اما اینجا لیستی از بدترین مواد برای شما قرار دارد:
1. غذاهای قندی

برای  ما  بدن  كنیم.  پرهیز  پرقند  غذاهای  از  باید  كه  نیست  تعجب  جای  قطعاً 
سوخت رسانی به قند نیاز دارد و بهتر است برای تأمین آن میوه بخورید كه حداقل به 
همراه قند، فیبر هم دارد و وعده میوه های خود را كنترل كنید و اگر به همراه میوه خود 
یک میان وعده با پروتئین میل كنید، از قند موجود در آن استفاده بهتری برای بدن خود 

كرده اید.
2. آبمیوه

میوه جایگزین خیلی خوبی برای شیرینی است اما نوشیدن آن به شكل آب برای شما 
مفید نیست. آبمیوه تمام قندهای میوه را دارد، اما فیبر موجود در میوه را ندارد. قند خون 
شما را بالا می برد و حتی شما را سیر نمی كند. همچنین می تواند موجب پرخوری شود. 

برای لذت بردن از عطر و طعم میوه، خود میوه را استفاده كنید.
۳. برنج ، آرد و نان سفید

مواد غذایی نباید الزاماً شیرین باشند كه قند خون شما را بالا ببرند. نشاسته های تصفیه 
شده قند خون شما را بالا می برند. آرد سفید آنقدر فراوری می شود كه تمام فیبرهای 
اصلی، مواد معدنی و ویتامین های آن از بین می رود و به جریان خون شما ضربه جدی 

وارد می كند.
به همین دلیل باید از خوردن زیاد خوراكی هایی مانند نان سفید، ماكارانی و برنج 
سفید پرهیز كنید. انتخاب بهتر شامل غلات سبوس دار مانند برنج قهوه ای و نان های 

سبوس دار و پاستای سبوس دار است.
4. محصولات لبنی پرچرب

مطالعات نشان داده است كه یک رژیم غذایی حاوی چربی اشباع شده،می تواند 
مقاومت به انسولین را بدتر كند، و ابتلای به دیابت را جدی تر كند.

بهتر است از لبنیات پرچرب مانند ماست، خامه، پنیر خامه ای، كره و بستنی پرهیز 
كنید. خوشبختانه، نسخه های كم چربی از این محصولات وجود دارد كه شما هنوز هم 

می توانید در حد اعتدال از آن ها لذت ببرید.
۵. غذاهای سرخ شده

غذاهای سرخ شده به دلیل داشتن چربی و كالری بالا مشكل ساز هستند و به سرعت 
وزن شما را بالا می برند. همچنین روی قند خون شما اثر می گذارند. سیب زمینی سرخ 
شده هم كربوهیدرات بالایی دارد و هم چرب است و قند شما را بالا می برد. بهتر است 
اگر خیلی به سرخ كردنی ها علاقه مند هستید مرغ سرخ شده با روغ كم تر مصرف كنید.

6. مواد الکلی
نوشیدن مشروبات الكلی به علت وجود داشتن قند در آن ها می تواند باعث بالا رفتن 

قند و یا حتی افت آن شوند و برای خطر دیابت شما خطر جدی محسوب شود.
۷. قطعات چرب گوشت

برخی از قطعات گوشت چربی های اشباع شده  دارندو مطالعات نشان داده اند گوشت 
قرمز مخصوصاً در حالت فراوری شده می تواند با ایجاد مقاومت به انسولین خطر دیابت 
را افزایش دهد. نیترات موجود در گوشت فراوری شده به طور خاص تأثیر منفی بر 

لوزالمعده دارد كه انسولین مورد نیاز برای تبدیل قند به سوخت را تولید می كند.
برای پیشگیری از دیابت، مصرف مرغ، بوقلمون و ماهی خودتان را بیشتر كنید.

خوردن کرفس برای چه افرادی ممنوع است؟
گیاهی معجزه آسا كه در فصل سرد بسیار مفید است

در این بسته دانستنی پزشكی درباره فواید گیاه خرگوشک در فصل سرد، عوارض 
كرفس و دلایل جوش زدن خواهیم گفت.

در این گزارش جدیدترین دانستنی های روز پزشكی كه هر روز با آن سر و كار دارید را 
دنبال می كنیم.

 گل ماهور یا خرگوشک
معمولا از گیاه خرگوشک برای درمان سرماخوردگی، آنژین و برونشیت، و تسكین 
حالت های عصبی، اضطراب، اختلالات ضربان قلب و ناراحتی های معده و همچنین 
درد مفاصل و بهبود زخم ها و سوختگی استفاده می كنند. همچنین این گیاه می تواند 
ناراحتی تنفسی مانند آسم، سرفه های مزمن و ذات الریه را هم درمان كند و خلط آور 
است. علائم بیماری هایی مانند اسهال، بواسیر و عفونت مثانه را بهبود می دهد و با 
انگل ها مقابله می كند. خرگوشک می تواند بر رشد موی سر و ابروها و مژه ها تاثیر به 
سزایی بگذارد. عصاره روان برگ خرگوشک به عنوان تونیک، ترمیم كننده و بازگرداننده 
سلامت مو و پوست سر مشهور است. مصرف موضعی این فرآورده به عنوان ضد ریزش 
مو، ترمیم كننده و بازگرداننده سلامت موی سر و ابرو ها و ضد شوره و چربی توصیه 
می شود. افرادی كه مو های خیلی خشک دارند حتما موقع مصرف، این محلول را با 
مقداری روغن بادام مخلوط كنند. بهتر است افراد هر 2 روز یک بار شستشو و ماساژ با 

این روغن را انجام دهند.
خوردن بهترین مواد غذایی در زمستان

در فصل های مختلف بدن تحت تاثیر تغییرات آب و هوایی قرار می گیرد. به همین 
دلیل، بدن در زمستان به مقدار زیادی ویتامین و انرژی بیشتری نیاز دارد. در واقع، تغییر 
در رژیم غذایی در هر فصلی ضروری است، زیرا با این كار با سوخت رسانی درست به 
بدن كمک خواهیم كرد. افراد حتما عسل را در صبح روز های زمستانی مصرف كنند. 
عسل می تواند بهترین جایگزین عالی برای شكر باشد و به عنوان شیرین كننده استفاده 
شود. افراد در طول فصل سرد بیشتر از آن استفاده كنند، زیرا بدن را گرم نگه داشته و با 
عفونت ها و ویروس هایی كه ممكن است باعث سرماخوردگی شوند مبارزه خواهد كرد. 
هر روز یک قاشق غذاخوری عسل خورده یا آن را با یک لیوان آب گرم یا شیر مخلوط 

كرده و بنوشید.
گنجاندن سبزی هایی مثل اسفناج در رژیم غذایی ضروری است. اسفناج مقدار زیادی 
آنتی اكسیدان  و ویتامین های A و C را دارد. اسفناج برای پوست و مو مفید بوده و برای 
بدن آهن، پروتئین و مواد معدنی فراهم می كند. به  علاوه این ماده غذایی، به پیشگیری 
از آسم هم كمک خواهد كرد. سبزیجاتی مثل هویج، چغندر، شلغم و سیب زمینی نه تنها 
حاوی مواد مغذی مختلف هستند، بلكه در فصل سرد هم به وفور یافت می شوند. هویج 
حاوی مقدار زیادی ویتامین A بوده و برای پوست مفید است، و به مبارزه با سرماخوردگی 
و دیگر عفونت های شایع كمک می كند. مركبات به خصوص پرتقال از جمله میوه های 
فصلی هستند. پرتقال، انگور و نارنگی سرشار از ویتامین C بوده و برای پوست و سوخت 
و ساز بدن مفید هستند. این میوه ها همچنین با سرماخوردگی مبارزه كرده و مصرف 
منظم آن ها ویروس ها را  از بدن دور نگه خواهند داشت. فیبر موجود در آن ها به كنترل 
كلسترول هم كمک می كند. مصرف سیر در فصل زمستان بسیار مفید خواهد بود. 
سیر بدن را در طول زمستان گرم نگه داشته و خواص ضدباكتریایی و ضدویروسی آن با 

بیماری های مختلف مبارزه خواهد كرد.
جوش زدن  ناشی از چه عواملی است؟

هر جوشی در بدن دلیل خاصی دارد و می تواند حاكی از بروز یک بیماری یا مشكل در 
ناحیه خاصی از بدن باشد.  برای رفع جوش ها باید غذا های فرآوری شده كمتری مصرف 
كنید و همچنین از خوردن غذا های آماده )فست فود ها( پرهیز كنید. میزان چربی را 
در رژیم غذایی خود كاهش دهید. آب بیشتر بنوشید و غذا های خنک كننده همچون 
خیار را بیشتر بخورید.  جوش یا لک در یک ناحیه از صورت نشان دهنده مصرف مواد 
غذایی چرب یا لبنیات است. همچنین حساسیت غذایی را نشان می دهد. پس بهتر 
است به مواد تشكیل دهنده آنچه كه می خورید توجه كنید. برای رفع این مشكلات بهتر 
است روزی 30 دقیقه ورزش سبک انجام دهید و خواب كافی داشته باشید تا كبد خوب 
استراحت كند.  هر لكه یا جوش در اطراف چشم و حتی سیاهی دور چشم نشان دهنده 

اختلالات كبدی و كم آبی بدن است، پس بیشتر آب بنوشید.
عوارض کرفس

كرفس با توجه به خواص و فواید زیادی كه دارد اگر بی رویه مصرف شود زمینه ساز 
بروز بسیاری از بیماری های خطرناک در بدن خواهد شد.  استفاده از رژیم های غلط 
كرفس، عوارضی همچون گود رفتن زیر چشم ها، لاغر شدن صورت، بالا رفتن چربی 

خون، عصبی شدن، زود رنج شدن، كم شدن آب زیر پوست را  در پی دارد.
استفاده روزانه از آب كرفس به هیچ عنوان به افراد توصیه نمی شود چرا كه كرفس از 
سبزی هایی است كه )اگزالات( فراوانی دارد و تجمع اگزالات در بدن، به خصوص در 
افرادی كه كلیه و مثانه سنگ ساز دارند، می تواند باعث به وجود آمدن یا بزرگ تر شدن 
سنگ های اگزالاته شود. دریافت بیش از اندازه اگزالات عاملی مهم در از بین رفتن 
عناصر 2 ظرفیتی مانند كلسیم، روی، فسفر، منیزیم و منگنز بوده كه برای بدن بسیار 
ضروری هستند و كمبود آن ها نیز بسیار خطرناک است. افرادی كه مبتلا به صرع 
هستند نباید كرفس مصرف كنند. افرادی كه دچار اسهال هستند باید از خوردن كرفس 
خودداری كنند. مصرف كرفس و تخم كرفس برای زنان باردار نیز توصیه نشده است و 

موجب سقط جنین هم خواهد شد. حتی ممكن است منجر به صرعی كودک شود.

ابوعلی سینا فیلسوف و پزشک ایرانی می گوید: »هر چیزی مقدار كمش دارو، مقدار 
متوسطش غذا و زیاد آن مضر است«. در برخی موارد علت بوی بد دهانتان را مارک خمیر 
دندانتان ندانید بلكه؛ علت آن را در بدن خود جستوجو كنید. پروتئین یكی از مواد مغذی 
و ضروری بدن است كه باید در رژیم روزانه غذایی ما وجود داشته باشد اما استفاده بیش 

از حد آن برایمان زیان بار و عامل بیماری است.
چرا باید پروتئین مصرف کنیم

یک متخصص تغذیه به نام كایلی مک موردی می گوید: »پروتئین از آمینو اسید ساخته 
شده  و برای ترمیم و ساخت ماهیچه ها و رگ های خونی، استحكام مو، تقویت پوست 
و ناخن الزامی است و همچنین ساخت هورمون ها و آنزیم ها در بدن نیز، به عهده 
پروتئین ها است«. به گفته مک موردی: » ما 20 نوع آمینو اسید داریم كه 10 نوع آنها را 
آمینو اسیدهای ضروری می نامیم كه برای ادامه ی زندگی به آنها نیاز داریم و این 10 نوع 
امینو اسید ضروری را می توان در حیوانات از جمله گوشت قرمز، ماهی، شیر و تخم مرغ 
پیدا كرد. بیشتر پروتئین های گیاهی آمینو اسیدهای ضروری بدن را ندارند یا به مقدار 
لازم بدن، آن را تامین نمی كنند. ) تعدادی مورد استثنا هم وجود دارند مانند دانه سویا( 

برای گیاه  خواران این موضوع خیلی مهم است كه در رژیم غذایی خود آمینو اسیدهای 
ضروری را داشته باشند«. ورزشكاران به پروتئین اهمیت ویژه ای می دهند زیرا؛ پروتئین 
نه تنها برای ساخت ماهیچه بلكه برای ترمیم و بزرگ تر شدن آن نیز كمک می كند«. 
سلول های ماهیچه ای هم پیر می شوند و از بین می روند، مانند بقیه سلول ها احتیاج 

است كه جایگزین و ترمیم شوند.
ما چه قدر پروتئین احتیاج داریم

فاكتورهای زیادی است كه میزان احتیاج بدن ما را به پروتئین تعیین می كند. به طور 
متوسط برای خانم ها و آقایان بالغ بین 50 تا 62 گرم پروتئین روزانه مصرف كنند. اما 
مدیر ارشد راه حل های بهداشتی آشپزی، كن ایمر می گوید: » این كه در روز چه مقدار 
پرتئین بخوریم یک الگوی نامناسب است، ما باید به بدن خود رجوع كنیم و ببینیم چه 
وقت و چه مقدار از ما پروتئین می خواهد«. میزان وجود 10 درصدی پروتئین در بدن، 
پایین ترین مقدار است اما؛ كارشناسان هنوز درباره زیادترین مقدار آن چیزی نگفته اند. 
اما میزان زیاد آن منجر به مشكلات كلیوی، یبوست و افزایش احتمال سرطان می شود.

1. پرخاشگری و عکس العمل های خشن به محیط اطراف

با همه اعضای خانواده جنگ داریم، در محل كار خود دچار مشكلات شخصیمان 
هستیم و در هنگام خواب به سمت راست بدن خود می خوابیم پس بهتر است كه به 
میزان پروتئین خود نگاهی بیندازیم. اگر می خواهیم حال روحیمان بهتر شود نیازی 
نیست یک پیتزا سفارش دهیم. به سوخت رایج بدن خود یعنی كربوهیدرات  و قندها نیاز 
داریم و بهتر است از قندهای طبیعی استفاده كنیم مانند میوه، ماست، برنج قهوه ای و 

جو دو سر.
2. تمرکز نداشتن و ضعف عصبی داشتن

خستگی فعالیت های روزانه، كه ما را مجبور به خوردن كافئین یا میان وعده استفاده 
می كند و زمانی كه چشمان مان تار می بیند از دیگر نشانه های ازدیاد پروتئین در بدنمان 
است. به طور كلی بخار مغز كه سودا نیز نامیده می شود از مصرف بیش از حد پروتئین 
به وجود می آید. سوخت رایج مغز ما كربوهیدرات ها) قندها(  هستند. هنگامی كه ما 
پروتئین بیشتر مصرف می كنیم به این مكانیسم آسیب رسانده و مغز كوچک تر می شود. 

به این دلیل تمركز كردن بر روی یک نكته خیلی برایمان سخت می شود.
۳. اضافه وزن: هدیه ازدیاد پروتئین در بدن

این درست است كه پروتئین می تواند حس گرسنگی شما را از بین ببرد اما؛ اگر در دراز 
مدت كالری زیادی به بدن خود دهید، دیگر این موضوع كه از طریق خوردن چربی ها، 
كربوهیدرات ها یا پروتئین ها این كالری به بدن شما می رسد، مهم نیست. گوشت علاقه 
بر پروتئین در واقع به معنی چربی اضافه و كالری بیشتر است. بهتر است مسیر رژیمی 
خود را به غذاهای سالم تر تغییر دهید. نیمی از بشقات غذای روزانه شما باید  سبزیجات 

و میوه ها باشند.
4. بوی بد دهان

آیا احساس كرده اید هنگامی كه می خندید هیچكسی با شما نمی خندد؟ یا هنگامی 
كه كنار همكارتان می شینید خود را عقب می كشد. چه چیزی باعث می شود؟! كسانی 
كه در رژیم غذایی خود پروتئین زیادی مصرف می كنند، مدام از بوی بد دهان خود 
اعتراض دارند و نمی دانند كه چرا این اتفاق برایشان می افتد. سوخت رایج بدن ما 
كربوهیدرات ها هستند اما هنگامی كه شما به جای كربو هیدرات به آن  چربی می دهید 
باعث تولید كتون در بدن می شود و نفستان به اصطلاع بوی لاک پاک كن بدون اسانس 

می گیرد.
۵. کنترل کردن تفکرات با رژیم درست

رژیم غذایی حتی بر نحوه تفكرات نیز تاثیر می گذارد. مک موردی می گوید: »هنگاهی 
كه زیادی از پروتئین مصرف می كنیم خودرای می شویم و با تكیه بر تجربیات رفتار و 
صحبت كنیم. در مقابل، هنگامی كه از سبزیجات استفاده می كنیم منطقی هستیم و 
با دید بازتری به مسائل نگاه می كنیم، با كوچک ترین نقد منفی بهم نمی ریزیم و سعی 

در قانع كردن بقیه نداریم«.
6. عطش مداوم داشتن

عطش داشتن به علت پر كار بودن كلیه ها است كه مدام در حال كار كردن و دفع مواد 
زاید مانند نیتروژن هستند. ایمرد می گوید: » بر اساس یافته های ما اگر از كلیه بیش از 
حد كار بكشید و كلیه ها شبانه روز كار كنند تا نیتروژن جذب شده از پروتئین را دفع كنند، 
احتمال مبتلا شدن به سنگ كلیه و دیگر بیماری های كلیوی افزایش می یابد. مواد 
معدنی ای كه همراه با پروتئین وارد بدن ما می شوند در كلیه رسوب كرده و به مرور زمان به 
سنگ كلیه تبدیل می شود رایج ترین نوع سنگ های این بیماری از جنس كلسیم است«.

چرا نباید بیش از حد پروتئین مصرف كنیم؛ 

6 نشانه  خاموشی در بدن

اگر تمیزكاری هایی را كه می خواهید، انجام دادید كه هیچ، 
وگرنه حجمی از استرس و اندوه را تجربه می كنید كه هر روز 
برای شما تكرار می شود و احساس می كنید زندگی شما در حال 
فروپاشی است. اما به خاطر داشته باشیم اگر نشانه های اختلال 
وسواس تمیزی در افراد مشاهده شود با راهكارهای درمانی قابل 

حل است.
شما از نظر جسمی به علت وسواس تمیزی هر روز فرسوده تر 
می شوید، شریک زندگی شما خشمگین و ناراحت می شود و 
مدام در فكر تمیز كردن خانه و ایجاد آرامش برای خود هستید. 
اگر تمیزكاری هایی را كه می خواهید انجام دادید كه هیچ، وگرنه 
حجمی از استرس و اندوه را تجربه می كنید كه هر روز برای شما 
تكرار می شود و احساس می كنید زندگی شما در حال فروپاشی 
است. اگر نشانه های اختلال وسواس تمیزی، نظافت و شستشو 
در افراد مشاهده شود با راهكارهای درمانی قابل حل است. افراد 
در مرحله اول اگر چنین مسأله ای را بپذیرند گام بزرگی در درمان 

برداشته اند.
درمان وسواس تمیزی با کمک متخصص 

تمامی وسواس ها با دارو و رفتار درمانی حل می شود. كودكان 
كه در مورد وسواس چیزی نمی دانند در جلسات رفتاردرمانی 
در مورد وسواس یاد می گیرند و آن را درک می كنند. كودكان در 
این جلسات راه های مقابله با ترس، كنار آمدن با آن و مقاومت 
در برابر انجام كارهای وسواسی را یاد می گیرند. همچنین والدین 
كودكان هم یاد می گیرند كه چگونه به موقعیت های وسواسی 

پاسخ دهند.
در مورد بزرگسالان هم رفتاردرمانی قدم به قدم با كمک یک 
رفتاردرمانگر اتفاق می افتد و فرد حساسیت وسواسی خود را 
كم كم از دست می دهد. راه های زیادی برای رسیدن به هدف 
توسط رفتاردرمانگران انجام می شود. فرد یاد می گیرد علائم 
را كنترل كند و با استفاده داروها، ورزش و تغذیه، پشتیبانی 
گروهی، درمان های خلاقانه و آموزش خانواده، علائم وسواس 

تمیزی را كنترل كند. به عنوان مثال رفتار درمانگران با استفاده 
از موسیقی آرام بخش گرفته تا به چالش كشیدن افكار وسواسی 
به فرد مبتلا كمک می كنند. وسواس یک بیماری جدی است كه 
می تواند باعث اختلال عملكرد و پریشانی عاطفی شود، اما قابل 

درمان و مدیریت است.
کنترل احساس مسئولیت

بسیاری از علائم وسواس با افزایش مسئولیت ایجاد یا تشدید 
داشته  وجود  بیشتری  مسئولیت  احساس  هرچه  می شود. 

باشد، احتمالا شستشو و فكر كردن به آن قوت می گیرد. برای 
مثال كسی كه وسایل خود را مدام بررسی می كند، ممكن است 
احساس مسئولیت كند تا خانواده خود را از كثیفی محافظت 
كند. اگر این فرد چشم انداز خود را وسیع تر كند، متوجه می شود 
اعضای خانواده و یا كارگر مرتبط با نظافت در این مسئولیت 

سهیم هستند.
تکرار زیاد، اطمینان کم

می كنیم  سوال  آن  مورد  در  زیاد  كه  چیزهایی  به  نسبت  ما 

اطمینان كمی داریم. ما در مورد پدیده ها سؤال می كنیم تا از 
آنچه انجام داده ایم اطمینان بیشتری داشته باشیم اما نتیجه ای 
كه به آن می رسیم اعتماد به نفس كم در انجام كارهاست. برای 
رفع این مسأله افراد خود را مجبور می كنند كه تنها یک بار در 
روز یک مسأله را تكرار كنند. در همان روز اعتماد به نفس خود 
را ارزیابی كنند و روز بعد همان رفتار را تكرار كنند. بیشتر افرادی 
كه  می شوند  متوجه  بعداً  می دهند  انجام  را  آزمایش  این  كه 

خواسته های آن ها برای انجام رفتار تكراری كم شده است.  
افشای تفکرات برای یک فرد

افرادی كه وسواس تمیزی و نظافت دارند نگران فاش كردن 
افكار یا اجبارهای مزاحم خود هستند. این افراد از قضاوت های 
سایرین می ترسند و فكر می كنند دیگر افراد آن ها را به سختی 
قضاوت می كنند. به شخصی اجازه دهید در دوران سختی كه 
با وسواستان دست وپنجه نرم می كنید پشتیبان شما باشد. در 
این موارد افراد در مورد ناراحتی ها و آنچه در زندگی می خواهند 

گفتگو می كنند و احساس خوشحالی خواهند داشت.
در بعضی موارد كه انتخاب شخص مورد نظر اشتباه بوده است 
افراد مبتلا به وسواس تمیزی، فرد دیگری را انتخاب می كنند و 
با او گفتگو می كنند. تجربه نشان داده است اگر این انتخاب در 

چند بار ناكارآمد باشد، فرد از این راه حل دلسرد می شود.
رفتار و عملکرد مناسب

  اكثر افرادی كه با انواع  OCD  درگیر هستند خود را دیوانه و 
خطرناک می دانند و یا می ترسند كه اینطور شوند. بنابراین مدام 
تلاش می كنند كه از بروز اتفاقات ناگوار جلوگیری كنند.  اما 
اگر شما به عنوان یک ناظر بر رفتار آن ها بنگرید، آیا همین پیام 
را برای سایرین دارد؟ به خودتان یادآوری كنید كه صرفاً به دلیل 
داشتن افكار ناخوشایند، شما به یک فرد بد تبدیل نمی شوید. 
افكار شما فقط »افكار« هستند. حتی افكار ناخواسته، مزاحم یا 
خشونت آمیز عادی هستند وتنها اهمیت شما به آن ها است كه 

آن ها را به وسواس مضر تبدیل می كند.

»وسواس تمیزی« را چگونه حل كنیم؟ 

سلامت 

در بدن ما خون در رگ ها پمپاژ می شود، بنابراین همه ی ما تا حدودی در معرض 
 DVT لخته شدن خون در رگ های عمقی هستیم. ترومبوز سیاهرگی عمقی یا
عارضه ای است كه در آن، یک لخته خون در سیاهرگی در عمق بدن شكل 

می گیرد كه معمولًا در پایین پاها یا ران هاست.
یا در موارد  ناتوانی و  متأسفانه ترومبوز می تواند منجر به بیماری های جدی، 
شدیدتر سبب مرگ شود. اگر بخشی از لخته خون پاره یا باز شود، به سمت ریه ها 

رفته و جریان خود را مسدود كرده و سبب آمبولی ریه خواهد شد.
علت ترومبوز سیاهرگی عمقی

وقتی لخته خون، رگی را مسدود می كند، جلوی گردش خون مناسب را در بدن 
می گیرد. لخته شدن خون به دلایل گوناگونی می تواند روی بدهد:

. آسیب: آسیب به دیواره ی یک رگ می تواند آن را باریک كرده و جریان خون را در 
آن محدود نماید و لخته شدن خون می تواند نتیجه ی این اتفاق باشد.

. عمل جراحی: رگ های خونی ممكن است طی جراحی آسیب ببینند و منجر 
به تشكیل لخته خون شوند. استراحت مطلق در رختخواب بعد از عمل جراحی، 

بدون هیچ تحركی می تواند ریسک لخته شدن خون را افزایش بدهد.
جا  یک  طولانی  ساعت های  وقتی  بدنی:  فعالیت  عدم  و  تحرک ها  كاهش   .
می نشینید، خون در پاهایتان جمع می شود، مخصوصاً در قسمت های پایین تر. 
ساعت ها بدون حركت ماندن باعث می شود جریان خون در پاها بسیار كُند شود. 

در نتیجه لخته خون تشكیل می شود.
. برخی از داروها: برخی از داروها احتمال تشكیل لخته خون را افزایش می دهند.
خوشبختانه ترومبوز رگ های عمقی، هم قابل پیشگیری و هم قابل درمان است. 
یكی از راه های ساده این است كه با اصلاح رژیم غذایی تان، احتمال ترومبوز را 
كاهش دهید. برخی از غذاها، خطر لخته شدن خون را افزایش می دهند. از 
سویی دیگر، افزودن برخی از مواد غذایی به رژیم غذایی می تواند به پیشگیری از 

ترومبوز و كاهش احتمال لخته شدن خون كمک كند:
بیشتر آب بنوشید تا جریان خون بهتری داشته باشید

دهیدراسیون می تواند باعث غلظت خون شود و ریسک لخته شدن خون را بالا 
ببرد. در طول روز، آب و مایعات زیاد بنوشید. یكی از راه هایی كه می توانید مطمئن 
شوید بدنتان هیدراته است یا نه، چک كردن ادرارتان است؛ اگر ادرارتان شفاف 
و زرد روشن است پس مایعات بدنتان كافی است. اما اگر ادرارتان تیره رنگ و كدر 

است پس باید آب و مایعات بیشتری بنوشید.

روی بادام حساب کنید
غذاهایی كه حاوی مقدار قابل توجهی ویتامین E هستند، برای خلاص شدن از 
شر ترومبوز ورید عمقی به شدت توصیه می شوند و بادام یكی از بهترین انتخاب ها 
برای شماست. در سال 2007، ژورنال Circulation نشان داد وقتی بدن ویتامین 
E دریافت می كند، احتمال تشكیل لخته خون بسیار كمتر است و این روش درمانی 
برای كسانی كه به دلیل ژنتیكی از این مشكل رنج می برند بسیار مناسب است.

آب انگور بنوشید تا پلاکت های خونی تان چسبنده نشوند
نوشیدن آب انگور بنفش به صورت روزانه كمک می كند پلاكت های خون به هم 
نچسبند و لخته خون تشكیل ندهند زیرا انگور بنفش دارای آنتی اكسیدان های 

قدرتمندی به نام پلی فنول هاست.
غذاهایتان را با سیر طعم دار کنید تا جلوی لخته شدن خون را بگیرید

سیر خواص زیادی برای سلامتی دارد، از جمله اینكه می تواند جلوی به هم 
چسبیدن پلاكت های خون را بگیرد. بهترین راه استفاده از فواید سیر طبق 
تحقیقات این است كه سیر خام را خُرد كنید تا تركیبات مفید آن آزاد شوند و 
سپس آن ها را به صورت خام، حرارت داده شده در فر، یا آب پز شده به مدت دو 
سه دقیقه، مصرف كنید. اگر داروی رقیق كننده ی خون مصرف می كنید، حتماً 
در مورد میزان سیری كه می توانید مصرف كنید با پزشک خود مشورت نمایید. 

زیرا سیر می تواند از تأثیر داروها بكاهد.
از مصرف چربی های ناسالم پرهیز کنید

 تا از سرعت جریان خونتان کم نشود
همان غذاهایی كه اگر زیاد مصرفشان كنید می توانند سبب تجمع پلاک در 
رگ های خونی تان شوند و خطر بیماری قلبی را افزایش می دهند، می توانند 
خطر ابتلا به ترومبوز سیاهرگی عمقی را نیز بالا ببرند. یعنی شما باید از مصرف 
چربی های ترانس به طور كل اجتناب كنید و مصرف چربی های اشباع را كه در 
لبنیات پُرچرب و گوشت قرمز موجودند به حداقل برسانید. ضمناً قند و نمک 

كمتر مصرف كنید. همه ی این مواد غذایی، التهاب برانگیزاند.
این مواد غذایی در نگاه اول ممكن است روی برچسب های خورده شده روی 
محصولات به چشم نیایند. مثلًا قند، انواع متفاوتی دارد؛ عسل، شیره چغندر، 
شیره ذرت، شیره برنج قهوه ای و ... . شما باید مصرف همه ی این قندها را 
محدود كنید. چربی های ترانس نیز ممكن است پنهان باشند زیرا به عنوان روغن 

هیدروژنه برچسب می خورند.

از روغن زیتون بکر استفاده کنید تا دچار لخته شدن خون نشوید
مصرف روغن زیتون بكر دست كم یک بار در هفته می تواند شاخص توده بدنی 
را پایین بیاورد و از خطر لخته شدن خون كم كند. ضمناً مطالعات نشان داده اند 
آنتی اكسیدان های پلی فنول موجود در روغن زیتون بكر به پیشگیری از لخته 
شدن خون كمک می كنند. در آزمایشات انجام شده، افرادی كه روغن زیتون 
بكر با پلی فنول بالا مصرف كرده بودند، توانسته بودند سطح ماده ای در خون كه 

سبب لخته شدن خون می شود را پایین بیاورند.
سبزیجات برگ دار مصرف کنید

اگر وارفارین كه یک داروی انعقاد خون است مصرف می كنید تا از لخته شدن 
خون جلوگیری كنید، نوسان در میزان مصرف غذاهایی كه ویتامین K زیادی 
دارند، مانند سبزیجات برگی می تواند در تأثیرات دارو تداخل ایجاد كند. برای 
همین در بیشتر موارد پزشكان توصیه می كنند بیماران به طور كل سبزیجات 
برگی مصرف نكنند. اما اگر شما هر روز به طور یكنواخت سبزیجات برگی مصرف 
كنید، دچار مشكل نخواهید شد. مثلًا می توانید به جای اینكه هر چند روز یک بار 
مقدار زیادی سبزیجات برگی بخورید، هر روز كاسه ای كوچک سالاد سبزیجات 

برگی مصرف كنید.
زنجبیل را وارد برنامه ی غذایی تان کنید

زنجبیل یكی از مؤثرترین مواد غذایی برای خلاص شدن از ترومبوز ورید عمقی 
است. این گیاه دارویی می تواند جریان خون در شریان ها و رگ های شما را بهبود 
بخشد و علاوه بر این می تواند مانع افزایش بیش از حد سطح كلسترول شما شود 

و از تجمع پلاک هایی كه گردش خون را محدود می كنند، جلوگیری كند.
مصرف چربی های حیوانی را محدود کنید

همان غذاهایی كه برای سلامت قلب و عروقتان مضرند به طور كل می توانند 
خطر لخته شدن خون را بیشتر كنند. چربی های حیوانی، مانند انواع قندها، در 

بدن ایجاد التهاب می كنند.
سیگار را ترک کنید

همه ی ما می دانیم كه سیگار كشیدن برای ریه ها و دستگاه تنفسی مضر است. با 
این وجود، در مدت زمان طولانی، سیگار كشیدن حتی می تواند تأثیرات شدیدی 
بر شریان ها و گردش خون شما بگذارد. بنابراین، اگر می خواهید هر چه سریع تر 
از ترومبوز ورید عمقی خلاص شوید، بهتر است سیگار كشیدن را متوقف كرده و 

از سیگاری ها دوری كنید.

پیشگیری از ترومبوز سیاهرگی عمقی )DVT( با مواد غذایی

نکات تغذیه ای برای جلوگیری از لخته شدن خون در رگ ها

آگهی تغییرات شرکت آلی فرآیند اتحاد ایرانیان با مسئولیت محدود به شماره ثبت 1۵8۳۷ و شناسه ملی 1400۷8028۷4 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1۳98/0۷/2۳ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 1- خانم سیمین عابدی بشماره 
ملی 0۳86494411 با پرداخت مبلغ ۵00.000 ریال سهم الشرکه به صندوق شرکت در ردیف شرکاء شرکت قرارگرفت . 2- آقای حمیدرضا کاظمی به شماره ملی 0۳84891۳81 با پرداخت مبلغ ۵00.000 ریال سهم الشرکه به صندوق شرکت ، سهم الشرکه 

خود را به مبلغ 1.۵00.000 ریال افزایش داد سرمایه شرکت از مبلغ 2.000.000 ریال به مبلغ ۳.000.000 ریال افزایش یافت . در نتیجه سهم الشرکه هر یک از شرکاء پس از افزایش سرمایه عبارتست از : سیمین عابدی بشماره ملی 0۳86494411 دارنده 
۵00.000ریال سهم الشرکه ، حمیدرضا کاظمی به شماره ملی 0۳84891۳81 دارنده 1.۵00.000 ریال سهم الشرکه ، حامد کاظمی به شماره ملی0۳86۳040۳۳ دارنده 1.000.000 ریال سهم الشرکه ۳- تعداد اعضای هیئت مدیره از 2 نفر به ۳ نفر افزایش 

یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید .
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان قم اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری قم )6۳98۳9(
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آیت الله علوی گرگانی دردیدار رئیس مرکز آمار:

مركز آمار از كلیدی ترین نهادهای كشور است
 آیت الله محمد علی علوی گرگانی از مراجع تقلید گفت: فعالیت مركز آمار ایران از 
كارهای كلیدی دركشور است كه بخش مهمی از نهادها و دستگاه ها ارتباط و نیاز اساسی 

به این مركز برای سیاست گذاری و برنامه ریزی دارند.
وی روز پنجشنبه در دیدار رییس مركز آمار ایران ، اهمیت مساله آمار را مورد توجه قرار 
داد و اظهار كرد: داشتن آمار دقیق و قابل اتكا برای برنامه ریزی و سیاست گذاری نقش 

بسزایی دارد.
آیت الله علوی گرگانی گفت: مساله آمار نقش موثر و سازنده ای در حل مشكلات و 
پیشبرد اهداف كلان جامعه در حوزه های مختلف، سیاسی، فرهنگی، اقتصادی و غیره 
دارد. وی افزود:  مركز آمار ایران باید در مسیر احصای آمار صحیح و قابل اتكا قدم بردارد، 

مركز آمار ایران به الگویی در ثبت اطلاعات آماری در سطح دنیا تبدیل شود.
آیت الله علوی گرگانی تصریح كرد: متصدیان مركز آمار ایران در امر آمارگیری از هیچ نكته 

ای دریغ نكرده و تمام اطلاعات را به صورت كامل و دقیق استخراج كنند.
وی بیان داشت: مجریان آمارگیری به دلیل اهمیتی كه مساله آمار دارد باید از هرگونه 

تعارف و پارتیبازی در دریافت و استخراج آمار پرهیز نمایند.
وی اضافه كرد: مسئولان و مجریان مركز آمار باید در جهت گیری و سیاست گذاری های 

خود به نحوی عمل كنند كه حق هیچ فردی در هیچ سطحی از بین نرود.
توسعه روش ثبتی مبنا، اولویت مركز آمار است

رییس مركز آمار ایران نیز دراین دیدار گفت: حذف روش های سنتی آمار گیری و تمركز بر 
روش های ثبتی مبنا اولویت اول مركز آمار ایران است، نظام ثبتی مبنا سبب كاهش هزینه 

ها و دقیق تر شدن آمارهای رسمی می شود.
جواد حسین زاده  بیان كرد: نظام آمارگیری كشور باید بر مبنای روش های نوین و قابل 
اتكا سوق داده شود. وی با اشاره به اهمیت آمار گفت:  بدون آمار امكان سیاست گذاری و 
برنامهریزی وجود ندارد، نظام آمار مطلوبی در سطح كشور شكل گرفته و مركز آمار ایران 
نیز امر هماهنگی بین نهادهای نظام آماری را انجام می دهند. حسین زاده ادامه داد: 
اطلاعات و آماری كه از مردم گرفته می شود كاملا محرمانه بوده و به هیچ عنوان به نهادی 

ارائه نشده است، اعتماد به مركز آمار در گرو حفظ اعتماد عمومی است.

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم خبرداد

توقیف14 ملک از اموال متهمان پروژه رضوان 

معاون دادستان عمومی و انقلاب قم گفت: 14 ملک از اموال متهمان پروژه رضوان 
شناسایی و در توقیف دستگاه قضایی قرار گرفت كه امیدواریم از همین املاک حقوق 
مالباختگان ایفا شود. علی اصغر سلطانی ظهر پنج شنبه در حاشیه بازدید از پروژه رضوان 
حق  ایفای  برای  قضایی  دستگاه  كه  را  اقداماتی  مجموعه  خبرنگاران،  با  گفت وگو  در 
مالباختگان پروژه رضوان انجام داده است را مورد توجه قرار داد و اظهار كرد: هشت نفر از 
متهمان پروژه رضوان شناسایی و با قرار بازداشت روانه زندان شدند. وی با اشاره به جلسه 
مشترک دادستانی با مالباختگان و وعده های داده شده از سوی دستگاه قضایی، گفت: 
همانگونه كه وعده داده بودیم مشكلات مردم را از نزدیک مورد بررسی قرار دهیم در این 
راستا جلسه ای اضطرای و فوری با حضور دستگاه قضایی، قاضی پرونده، نیروی انتظامی 
و اطلاعات تشكیل و در آن جلسه نواقص این پرونده شناسایی و مورد بررسی قرار گرفت. 
معاون دادستان عمومی و انقلاب قم با اشاره به دیگر اقدامات دستگاه قضایی برای پی گیری 
مشكلات مردم، گفت: برای اینكه هزینه مال باختگان كاهش پیدا كند مقرر شد كارشناس 
معاضدتی تعیین شود كه این اقدام صورت گرفت و كارشناس به صورت رایگان این پروژه را 
به قیمت روز، قیمت گذاری كند. وی افزود: در پیگیری های شبانه روزی دستگاه قضایی 
برای ایفای حقوق مالباختگان، حدود 14 ملک از املاكی كه از سوی متهم معرفی شده 
شناسایی و در تصرف دستگاه قضایی قرار گرفته است. سلطانی با تأكید بر اینكه هرگونه 
خرید و فروش اموال متهمان پروژه رضوان و هرآنچه كه حقوق مردم در آن نهفته است 
ممنوع می باشد، گفت: در 14 ملكی كه از سوی متهمان معرفی و شناسایی شده از سوی 

دادستانی بنر اطلاعیه نصب و اعلام شده كه این اموال در تصرف دستگاه قضایی است.
یقین حاصل نشد که اموالی در خارج از کشور وجود داشته باشد

وی با ابزار امیدواری از روند پرونده و تحقیقات قضایی، بیان كرد: امیدواریم با اموال 
شناسایی شده مال باختگان هرچه سریعتر به حق وحقوق خود برسند كه در این راستا لازم 
است مردم بدانند دستگاه قضایی همواره پشتیبان ایشان بوده و تا ایفای كامل حقوق مردم 
روند تحقیقات و رسیدگی ادامه دارد. به گزارش مهر، معاون دادستان عمومی و انقلاب قم 
اضافه كرد: اخبار و اطلاعاتی مبنی بر اینكه متهمین پرونده اموالی را در خارج از كشور دارند 
به دست ما رسیده است كه بر همین اساس بررسی هایی صورت گرفت اما برای دستگاه 
قضایی یقین حاصل نشد كه اموالی در خارج از كشور وجود داشته باشد. وی با اشاره به 
مكاتبات و مذاكرات صورت گرفته از سوی دستگاه قضایی با رئیس كانون كارشناسان رسمی 
دادگستری استان قم، بیان كرد: مقرر شد پنج كارشناس رسمی جهت انجام امر كارشناسی 
ظرف مدت 15 روز نظر خود را اعلام كنند و همچنین خبرهای تكمیلی این پرونده ظرف 
20 روز آینده به مردم از طریق رسانه ها اعلام می شود. سلطانی خاطرنشان كرد: اموال 
معرفی شده از سوی متهمان كه از سوی دستگاه قضایی در حال حاضر در توقیف دستگاه 
قضایی است و حق و حقوق مالباختگان از همین اموال مسترد خواهد شد كه براساس 
تصمیم های اخذ شده پنج كارشناس دستگاه قضایی در طول دو هفته نظر خود را نسبت 

به اموال یاد شده اعلام می كنند و پس از آن خبرهای خوبی به مردم داده خواهد شد..

مدیرعامل شرکت گاز استان اصفهان  خبرداد

آغاز طرح حذف قبوض گاز مشتركین در 
استان اصفهان

مدیرعامل شركت گاز استان اصفهان، با بیان اینكه طرح حذف قبوض كاغذی گاز 
بهاء در این استان آغاز شده است؛ گفت: صورتحساب مشتركین گاز دراصفهان همگام 
با اجرای این طرح ملی در كشور به روش پیامكی ارسال می شود. سید مصطفی علوی، 
افزود: مرحله نخست این طرح، با دریافت شماره تلفن همراه مشتركین شروع شده است 
و مشتركین می توانند شماره اشتراک خود را به سامانه پیام كوتاه 1000194 با الگوی 
)شماره اشتراک*1(ارسال كنند. وی، تصریح كرد: با استفاده از سرویس های پیامكی، وب 
سایت و مراجعه كنتورخوان، جمع آوری شماره تلفن همراه انجام خواهد شد. مدیرعامل 
شركت گاز استان اصفهان، گفت: طرح حذف قبوض كاغذی، اقدامی در جهت صرفه 
جویی مصرف كاغذ و صیانت از جنگل ها و منابع طبیعی و حفظ محیط زیست می باشد. 
علوی، افزود: در صورت فراهم شدن همه شرایط تدریجاً تا پایان سال جاری؛ قبوض 
كاغذی برای مشتركین گاز صادر نخواهد شد. وی، با اعلام اینكه برای ثبت شماره تلفن 
www.همراه می توان به 3 روش شامل؛ مراجعه به وب سایت شركت ملی گاز به آدرس
nigc.ir ، تكمیل فرم ضمیمه شده به قبوض گاز و تحویل آن به مامور قرائت كنتور و نهایتاً 
ارسال شماره اشتراک ده رقمی درج شده در بالای قبض به سامانه پیامكی1000194 با 
الگوی )شماره اشتراک*1( اقدام كرد گفت: از مشتركین محترم تقاضا می شود به منظور 
دریافت اطلاعات صورت حساب گاز مصرفی خود در اسرع وقت نسبت به ثبت شماره تلفن 

همراه خود به یكی از سه روش فوق اقدام كنند.
 

سرپرست دانشگاه علوم پزشکی قم:

بیمارستان امیرالمومنین)ع( 9۷ درصد
 پیشرفت فیزیکی دارد

سرپرست دانشگاه علوم پزشكی قم گفت: بیمارستان امیرالمومنین)ع( این استان با 97 
درصد پیشرفت فیزیكی، با خرید تجهیزات باقی مانده به زودی به بهره برداری خواهد رسید.
محمدرضا قدیر افزود: كلنگ احداث بیمارستان امیرالمومنین)ع( سال 94 بر زمین زده 
شد و این مجموعه درمانی با 220 تخت، در 9 طبقه احداث شده است. وی بابیان این كه 
مركز درمانی امیرالمومنین)ع( در حیاط مجموعه بیمارستانی شهید بهشتی احداث شده، 
اضافه كرد: این بیمارستان با 21 هزار مترمربع زیربنا، دارای پد بالگرد بر روی بام برای 
انتقال مصدومان، بخش زنان، اعصاب و روان، جراحی، اطفال، ارتوپد، گوش و حلق و 
بینی، چشم و واحدهای پاراكلینیكی ازجمله تصویربرداری، سی تی اسكن، آزمایشگاه و 
داروخانه می باشد. وی گفت: این بیمارستان توسط واقف ساخته شده و در حال تكمیل 
شدن است كه پس از تكمیل نهایی آن، تجهیزات بیمارستانی نصب و خدمات رسانی آغاز 
خواهد شد. قدیر اضافه كرد: تامین تجهیزات درمانی بیمارستان به عهده وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكی است كه برخی از تجهیزات در حال حاضر در انبار موجود است 
و در صورت تكمیل شدن ساختمان بیمارستان، تجهیزات نصب خواهد شد. وی ضمن 
تقدیر از واقف بیمارستان امیرالمومنین)ع(، گفت: قرار است جلسه ای با واقف این مركز 
درمانی برگزار و آخرین مسائل و مشكلات موجود بررسی شود كه امیدواریم با همكاری 
هیچ گونه  كرد:  تاكید  وی  باشیم.  درمانی  مجموعه  این  از  بهره برداری  شاهد  یكدیگر 
مانع تراشی در راستای افتتاح و بهره برداری از بیمارستان وجود ندارد و برخی مشكلات 

موجود به زودی رفع خواهد شد.

راهنمای  است؛  محمد)ص(  حضرت  ملكوتی  عروج  یادآور  صفر،  روزهای  آخرین 
سعادت حقیقی و تجلی رحمانیت الهی كه در پرتو مكتب آسمانی اسلام، پهنه آفاق را 
با نور معنویت آذین بستند و به ارزش های متعالی انسانی و نظام اخلاقی معنایی دوباره 
بخشیدند و با ایثار و جانفشانی های خویش و خاندان مطهرشان، این نهضت انسان ساز 
را جهانی ساختند. پیامبران الهی هر یك به تناسب شرایط مكانی و زمانی وظایف و رسالت 
های متفاوتی را برعهده داشته اما تمام آنها با توجه به هدف و فلسفه آفرینش و حكمت 
الهی از اصول مشتركی در دعوت خویش بهره می برده اند كه این مهم در كنار مشخص 
ساختن بنیان اصلی ادیان الهی، حقانیت دعوت رسولان خدا را نیز آشكار می سازد. از 
اهداف و آرمان های متعالی همه انبیا الهی می توان دعوت به پرستش خدای یگانه، 
دوری جستن از طاغوت ها و مبارزه با ظلم و فساد، لزوم شكوفایی عقل و خرد آدمی، 
برقراری قسط و عدالت، آزادی انسان و گسترش فضایل اخلاقی اشاره كرد كه هر یك از 
این ارزش ها در جوامع مختلف انسانی با گذشت سده های متوالی همچنان، اهمیت و 
جایگاه خویش را حفظ كرده اند. تكامل فرهنگ انسانی و رشد توانایی بشر برای پذیرش 
پیام  های علمی و دقیق تر سبب می شد تا ادیان آسمانی نیز رو به كمال گذارند و بدین 
گونه اسلام به عنوان آخرین شریعت، قله و اوج ادیان الهی محسوب می شود كه اصول، 
قواعد و آموزه   هایی را تامین كرد كه نیاز  اساسی و مهم انسان در هر 2 جنبه مادی و معنوی 
بود. قرآن كریم در آیه سوم سوره مائده در ارتباط با كامل بودن دین اسلام می  فرماید: 
»امروز دین شما را برایتان كامل و نعمت خود را بر شما تمام گردانیدم و اسلام را برای 
شما )به عنوان( آیینی برگزید.« همچنین خداوند با اشاره بر خاتم الانبیا بودن حضرت 
محمد)ص( در آیه 40 سوره احزاب فرمود: »محمّد )ص( پدر هیچ یك از مردان شما )زید 
یا عمرو( نیست )پس زینب زن فرزند پیغمبر نبود و پس از طلاق او را تواند گرفت( لیكن او 
رسول خدا و خاتم انبیاست و خدا همیشه )حكمش وفق حكمت و مصلحت است، زیرا 
او( بر همه امور عالم آگاه است.« حضرت محمد)ص( كه آینه تمام نمای اخلاق، زهد و 
پرهیزگاری بود در پرتو، آموزه ها و رهنمودهای نجات بخش اسلام، فصل نوینی را در تاریخ 
بشریت رقم زدند و با رهنمون ساختن بشر به طرف سعادت حقیقی و نمایان كردن جلوه 
های دیگری از دنیای هستی به پرورش امتی یكتاپرست و آزادیخواه در سراسر گیتی 
پرداختند. هدف آخرین سفیر الهی از دعوت و گسترش دین مبین اسلام دستیابی 
مسلمانان به عزت، تحول فرهنگی جامعه و بر پایی عدل و داد بود و در این مسیر از هیچ 
كوششی فروگذاری نكردند و تمام عمر خویش را صرف هدایت و راهبری جامعه كردند و 
سرانجام در 28 صفر 11 هجری به تمنای دیدار معبود یكتا، جهان فانی را وداع گفتند. 
به مناسبت سالروز رحلت پیامبر اسلام)ص( دیدگاه های حجت الاسلام »صادق گلزاده« 
استاد حوزه و دانشگاه، عضو دفتر تبلیغات اسلامی و از اعضای انجمن علمی مهدویت را 

در ارتباط با سیره و شخصیت حضرت محمد)ص( جویا شده ایم.
حضرت محمد)ص(؛ اوج کمال و تعالی انسانی

پیامبر اكرم)ص( به عنوان كامل ترین بشر در قله كمال و تعالی صفات انسانی قرار دارند 
و در امتداد خط انبیا الهی)ع( نیز بارزترین شخصیت را دارا و در دامنه اهل بیت)ع( و 
معصومان)ع( محور و مركز به شمار می روند. به عنوان مثال یكی از ویژگی های ممتاز 
ایشان، امین بودن است كه دوست و دشمن هم نمی توانستند منكر آن شوند. حضرت 
محمد)ص( در این ساحت و حوزه رحمت للعالمین محسوب می شوند و خداوند متعال 
در قرآن كریم، رسول الله)ص( را رحمت واسعه برای تمام بشریت معرفی می كند و عالمان 
و اندیشمندان، ایشان را به عنوان آموزگار بزرگ عالم هستی، محور ولایت و عترت و مركز 
ثقل رحمت واسعه)رحمت ایشان وسیع و همه چیز را فرا می گرفت( می دانند و همچنین 
سیره، اخلاق نیكو و مدیریت منحصر به فرد ایشان در ابعاد وجودی نبی مكرم اسلام)ص( 

به چشم می خورد. ظرفیت سیاسی و اجتماعی از دیگر نقاط مثبت خاتم الانبیا)ص( 
به شمار می رود كه با تدبیر بی نظیر و رهبری جریان حق به مدیریت و رویارویی با ظلم 
و استكبار ستیزی پرداختند و در یك جمله می توان گفت كه حضرت محمد)ص( قله 
نشین محور رسالت و قطب نما و جهت نما انسان در تمام فضایل اخلاقی به شمار می 

روند.
سیره سیاسی پیامبر اکرم)ص(

پیامبر اكرم)ص( در برپایی و اداره حكومت اسلامی بر وحدت تاكید داشتند و گرایش 
های مختلف و حتی غیرمسلمانان را با كمك پیمان نامه های گوناگون گرد هم آوردند و 
نوعی قانون اساسی برای مدینه تدوین و توافق كردند و بدین ترتیب با پیمان و معاهده 
با افرادی كه عهدشكن نبودند، جریان خداپرستی، هدایت و حكومت اسلام را سامان 
دادند. حفظ و ارتقای امنیت، ایجاد عدالت و ظلم و استكبار ستیزی از دیگر محورهای 

برجسته سیره سیاسی پیامبر)ص( به شمار می روند.
آزادی های فردی و حقوق بشر در نگاه خاتم الانبیا)ص(

با نگاهی به رساله حقوق امام سجاد)ع( كه نشات گرفته از آموزه های نبوی و قرآن است، 
جلوه های مختلفی از حقوق شامل حقوق بشر، نباتات، طبیعت، حیات وحش و حقوق 
بشردوستانه دیده می شود، اسلام چون بر مبنای فطرت الهی استوار شده است و فطرت 
الهی آستانه تحمل و ظرفیت تمام اقوام، فرقه ها و جریان های متفاوت را تا اندازه ای كه 
به اصل حكم حكومتی آسیب نرساند، تدارك می بیند. روح حقوق بشر در قانون اساسی 
جمهوری اسلامی نیز جلوه هایی از تاریخ برجسته حقوق بشر را در اسلام و قرآن به تصویر 

می كشد.
آغوش باز ایرانیان در پذیرش اسلام

ایرانیان از ظرفیت های هوشی، تمدنی و قابلیت های گوناگون قابل توجهی برخوردار 
هستند. یك چنین ملتی در مواجهه با یك نگاه فكری، فرهنگی، فطری و اخلاقی متعالی 
تر كه بیانگر گمشده بشر حق طلب، فطرت باور و خدا باور است به آن گرایش پیدا می 
كنند. سلمان فارسی كه در همان سال های آغاز رسالت پیامبر)ص( به دین اسلام گروید 
و علاقه و توجه امیر مومنان)ع( و پیامبر)ص( به سلمان فارسی به گونه ای بود كه پیامبر 
در ارتباط با او فرمودند: »سلمان از ما است.« شبكه ارتباطی سلمان فارسی با ایرانیان، 
بستر گرایش آنها را به اسلام پدید آورد. همچنین تاریخ شناسان، یمن را كه از ظرفیت های 
اقماری وابسته امپراتوری ایران به شمار می رفت در تمایل و استقبال ایرانیان از اسلام 

موثر می دانند.
 سودجویی و فرصت طلبی؛ شاخصه تشکیل گروه های تروریستی

روایت های گروه های افراطی و تكفیری از اسلام را باید سودجویی و فرصت طلبی 
این افراد در جهت اهداف استكباری دانست. داعش خود به خود به وجود نیامده 
است، استكبار جهانی و عوامل دست نشانده آن با استفاده از ظرفیت های انحرافی 
در سلفی گری و وهابیت به آموزش خشونت و برنامه ریزی در این ارتباط پرداختند و در 
كشورهایی چون عراق، سوریه، افغانستان و حتی پاكستان به ایجاد ناامنی و ماجراجویی 
اقدام كردند. آنها به دنبال تحقق 2 هدف از این دسیسه بودند، ایجاد اختلاف در میان 
مسلمانان و كشورهای اسلامی كه با همت و تدبیر حكیمانه آیت الله خامنه ای مقام 
معظم رهبری و نقش استراتژیك رزمندگان مدافع حرم زمین گیر شد و به نتیجه نرسید. 
آنها همچنین می خواستند تا با نمایش و به تصویر كشیدن خشونت های داعشی ها، این 
گونه به جهان القا كنند كه اسلام دین خشونت است و بدین ترتیب ایران هراسی، شیعه 
هراسی و اسلام هراسی را ترویج دهند اما استكبار در این زمینه نیز موفق نبود و نتوانست 

تا اسلام را مساوی خشونت معرفی كند.

به مناسبت سالروز شهادت امام هشتم شیعیان؛

راهبرد مبارزاتی امام رضا)ع(، اخلاق مدارانه و 
مبتنی بر مناظره

 امام رضا)ع( هشتمین امام شیعیان در راه گسترش علوم و تبیین دانش زمانه از 
هیچ تلاشی فروگذاری نكرد و با پرورش شاگردان و توسعه مكتب اسلامی، نهضت 
علمی و فرهنگی اهل بیت)ع( را تداوم بخشید و با سیاست دینی و پذیرش ولایتعهدی 
توانست توطئه های خلفای عباسی را خنثی كند و اینگونه مبانی حقیقی اسلام را 

آشكار سازد.
مردم شهرهای مختلف ایران اسلامی به مناسبت فرا رسیدن آخرین روز ماه  صفر 
سالروز شهادت جانگداز ثامن الحجج حضرت علی بن موسی الرضا)ع( سیاهپوش و 
عزادار هستند. آنها با برگزاری آیین های سوگواری در غم شهادت امام مهربانی اشك 
ماتم می ریزند و با حضور در مساجد، حسینیه ها، تكایا و ... یكبار دیگر مراتب اخلاص 

و ارادت خود را نسبت به خاندان اهل بیت)ع( به نمایش می گذارند.
امام همامی كه در ادامه مسیر هدایت گری امامان پیش از خود، رهنمون و هدایت 
جهان اسلام را بر عهده گرفت و حتی اجبار ایشان برای ورود به دستگاه خلافت 
نیز نتوانست او را از رسالت خویش دور سازد و به پشتوانه علم الهی به معرفی اسلام 
حقیقی پرداخت و حكومت جور و فساد را رسوا ساخت. امام رضا)ع( توانست 35 
سال از حضور پربركت پدر بزرگوار خویش امام كاظم )ع( بهره های فراوانی ببرد و از 
سرچشمه زلال معرفت سیراب شود. پس از شهادت هفتمین امام شیعیان این امام 
همام به مدت 20 سال به رسالت الهی و اجتماعی خود عمل كرد و در ابلاغ كلمه 

حق سخت كوشید.
»صابر، زكی، ولی، فاضل، وفی، صدیق، رضی، سراج الله، نورالهدی، قرة عین 
المؤمنین، مكیده الملحدین، كفوالملك، كافی الخلق، رب السریر و رئاب التدبیر« از 
القاب امام رضا)ع( است و از كنیه های آن بزرگوار می توان به »ابوالحسن، ابوالحسن 
ثانی و ابوعلی« اشاره كرد. »عالم آل محمد« لقب دیگر امام است كه نمایانگر علم و 

دانش بی پایان ایشان به شمار می رود.
رسول خدا)ص( در ارتباط با جایگاه امام رضا)ع( فرمودند: »پاره تن من در زمین 
خراسان دفن شود، هیچ محزون و گنه كاری او را زیارت نكند مگر آن كه خداوند حزن 

او را بر طرف كند.«
در نهایت مامون حاكم عباسی كه خود را ناتوان از رویارویی با امام)ع( می دید، نقشه 
قتل ایشان را طراحی كرد و با مسموم كردن وی در آخرین روز صفر 203 هجری این 
امام بزرگوار را به شهادت رساند. پیكر مطهر امام رضا)ع( در مشهد به خاك سپرده شد 

و اینك بارگاه ملكوتی ایشان زیارتگاه دوستداران اهل بیت)ع( است.
به مناسبت سالروز شهادت امام رضا)ع( باگفت وگو با حجت الاسلام »محسن 
عرفاتی« مدیر طرح و برنامه شبكه قرآن و معارف صدا وسیما و پژوهشگر امور دینی 

پرداخته ایم.
الگوگیری از ابعاد مختلف شخصیتی امام رضا)ع(

ابعاد مختلف شخصیتی هشتمین امام شیعیان دارای آموزه های متنوعی است 
كه می توان با الگوگیری و پژوهش، آنها را در عرصه های اجتماعی و سیاسی به 
از اهتمام  از طرف مامون نشان  ایشان  انتخاب  و  كار گرفت. پذیرش ولایتعهدی 
آن حضرت)ع( در پیشبرد امور مسلمانان دارد زیرا این امام همام سیاست تعامل و 
همكاری را در مواجهه با مامون پیش گرفت. البته این خلیفه عباسی نیز در پی فرصت 
طلبی و مشروعیت بخشیدن به حكومت خویش بود. امام رضا)ع( با هوشمندی و 
تدبیر خویش پیشنهاد مامون بر ولایعتهدی را پذیرفت زیرا معتقد بود كه خودداری از 

تعامل با مامون پیامدهای ناگوار بیشتری برای جامعه مسلمانان به دنبال دارد.
هر اقدامی كه به نفع مردم باشد باید انجام شود زیرا نمی توان با جاه طلبی از زیر 
مسوولیت در برابر مسلمانان هر چند در جامعه ای با حاكمیت طاغوت فرار كرد و 
این پذیرش نشان از اهمیت عقلانیت و تدبیر امام رضا)ع( در تصمیم گیری ایشان 
داشت. عقلانیت در اندیشه امام رضا)ع( از جایگاه مهمی برخوردار بود. این امام 
همام در روزگاری می زیست كه حاكمان وقت با استفاده از هر فرصتی از دین و ابزار 
مذهبی برای حكمرانی استفاده می كردند و با جعل احادیث تلاش داشتند تا مردم 
را به اطاعت از خود وادار كنند. همچنین امام رضا)ع( به عنوان یكی از اركان اجرایی 
حاكمیت نمی توانست به صورت مستقیم برخی انتقادها و بی عدالتی هایی را كه به 
نام دین انجام می شد منعكس كند، بنابراین با برجسته ساختن نقش عقل در زندگی 
سیاسی و اجتماعی سعی كرد تلاش مبلغان دربار مامون در مشروعیت بخشی به 

حكومت او را خنثی كند.
اعتقاد به مناظرات کلامی در سیره امام رضا)ع(

اعتقاد راسخ امام رضا)ع( به آزاد اندیشی، آگاهی از علوم روز، رعایت حدود عقلانی 
مناظره و احترام به باورها و تفكرهای مخالفان سبب شده بود تا بزرگان دیگر ادیان 
الهی نیز با ایشان به مناظره بنشینند و همین امر سبب شد تا آن بزرگوار از اهمیت 
و ارزش زیادی در میان حكما و علمای اسلامی برخوردار شود. بدین صورت رویكرد 
مسوولان در مناظرات باید به گونه ای باشد كه از بیان عقاید مخالف هراسی وجود 
نداشته باشد و تلاش و دعوت از مخالفان و منتقدان تفكر باید با تكیه بر استدلال، 
خرد و منطق باشد و به درستی پاسخگوی آنان شد و هرگز در پی برخورد سلبی با 
تفكرات مختلف در جامعه نبود و شیوه ای كه مورد نیاز جامعه دینی و انقلابی ایران 

اسلامی است.
اهتمام به اخلاق سیاسی از جمله مهمترین اصولی به شمار می رود كه مسوولان 
نظام باید بدان پایبند باشند. مدیریت اسلامی توان اداره كردن یك مجموعه برای 
رسیدن به اهدافی مشخص طبق اخلاق و توحید اسلامی است. از این رو بر پایه سیره 
امام رضا)ع( مدیر باید شرایط خاصی مانند علم، بردباری، اخلاق نیكو و خداترسی 
در تمامی بخش های مدیریتی از جمله استفاده درست از بیت المال، ارتباط با ارباب 
رجوع و برخورد با مدیران و كارمندان داشته باشد. امام رضا)ع( هرچند بر حفظ 
حرمت و احترام بزرگان تاكید می كرد اما بر پرهیز از چاپلوسی و تملق نیز تاكید داشت.

حل مشکلات جامعه امروز با تاسی بر سیره امام رضا)ع(
بارگاه مطهر امام رضا)ع( در ایران اسلامی افزون بر مزایای معنوی و تقویت اندیشه 
از توجه خاصی میان ایرانیان برخوردار است و وجود آرامگاه ایشان در شهر مقدس 
مشهد از منظر اقتصادی نیز دارای بركات و آثار فراوانی است. سالروز شهادت امام 
رضا)ع( فرصت مغتنمی به شمار می رود تا با مرور بر سیره نظری و عملی آن حضرت 
و برجسته ساختن رویه های اخلاقی و سیاسی ایشان از سرچشمه معارف عمیق 
آن حضرت سیرآب شد. بی تردید با نگاهی به سیره نظری و عملی امام رضا)ع( و 
الگوپذیری از شخصیت چندبعدی و متعالی آن امام همام می توان بر بسیاری از 
مشكلات جامعه فائق آمد. بنابراین برگزاری برنامه های تعظیم و تكریم آن حضرت باید 

برای جامعه سودمند باشد و از بركات ایشان استفاده كرد.
دیپلماسی مذاکره در برابر تهدیدها و تحریم ها

مذاكره در هر كاری باید برای روشن شدن حق و حقیقت باشد و دیپلماسی امام 
رضا)ع( نیز بر مبنای مذاكره با عزت بود نه برای امتیاز دادن به دشمنان، بلكه برای 
روشن شدن حقانیت خود به این اقدام دست می زدند. امام رضا)ع( با هدف روشن 
شدن حقانیت تشیع از تضارب آراء حمایت كرد و اجازه  داد كه هر فرقه ای نظر خود را 
در مورد جهان بینی و دین ارایه دهد. با این روش بود كه تشیع در اذهان مردم راه یافت 
و زمینه سازی برای حكومت شیعی در ایران فراهم شد. بنابراین مسوولان نظام باید از 
همین روش و شیوه ائمه اطهار)ع( استفاده كنند و در دیپلماسی با دیگر كشورها در 
سطوح منطقه ای و بین المللی موفق باشند و هر گونه تهدیدی را فرصت بشناسند و 

در جهت تعالی اهداف كشور حركت كنند.

به مناسبت سالروز رحلت پیامبر اكرم)ص(؛
حضرت محمد)ص(؛ مروج گفتمان آزادگی و هدایت گر سعادت ابدی

اجتماعی

حسن  امام  شهادت  سالروز  صفر  هشتم  و  بیست   
مجتبی)ع( است. امام كریمی كه در سال های امامت 
به  حكومت  دستگاه  های  محدودیت  وجود  با  خویش 
هدایت و راهنمایی مردم پرداخت و با تربیت یارانی شایسته 
نقش بسیار موثری را در تبیین و گسترش دین اسلام ایفا 

كرد.
»هرفردی در مصیبت فرزندم حسن مجتبی گریه كند، 
چشمان او در روزی كه همه دیده ها نابینا خواهد بود، 
روشن و بینا خواهد شد و دل او در روزی كه تمام دل ها 
اندوهناك خواهند بود، از غبار اندوه پاك خواهد شد و 
هركس كه مرقد او را در بقیع زیارت كند، قدم های او در 
پل صراط، در روزی كه قدم ها بر آن لرزان شوند، از لغزش 
در امان خواهد ماند.« این سخنان حضرت محمد)ص( 

درباره امام حسن)ع( به شمار می رود.
امام حسن مجتبی)ع( در شب نیمه رمضان سال سوم 
هجری در مدینه چشم به جهان گشود و حدود هفت سال 
از دوران زندگی پیامبر اسلام)ص( را درك كرد و پس از 
آن نزدیك به 30 سال همراه پدر بزرگوارشان علی بن ابی 
طالب )ع( بود و در سه جنگ جمل، صفین و نهروان سپاه 

اسلام را همراهی كرد.
امام حسن مجتبی)ع( پس از شهادت حضرت علی)ع( 
به مدت 10 سال مقام امامت را بر عهده داشت. حكومت 
اموی پس از صلح با امام حسن)ع( گرچه به بسیاری از 
اهداف خود رسید اما وجود مبارك آن امام)ع( را مانع از 
به اجرا درآوردن نیات خود می دانست. بدین گونه معاویه 
تصمیم داشت از هر راه ممكن امام دوم شیعیان)ع( را به 
شهادت برساند. در نهایت »جعده« همسر امام حسن 
)ع( دختر اشعث بن قیس را مناسب ترین فرد برای تحقق 
بخشیدن به این هدف دریافت. جعده به طمع وعده های 
آشامیدنی  آب  در  زهر  ریختن  با  را  حضرت  آن  معاویه، 
مسموم كرد و طولی نكشید زهر بر بدن مطهر آن امام)ع( 
اثر كرد و كریم اهل بیت در 28 صفر سال 50 هجری 
در 47 سالگی به شهادت رسید. پیكر مطهر ایشان در 

قبرستان بقیع به خاك سپرده شد.
به مناسبت سالروز شهادت امام حسن مجتبی)ع( به 
گفت وگو با حجت الاسلام »مرتضی سلیمانی« پژوهشگر 
امور دینی و استاد حوزه پرداخت ایم . وی صلح امام حسن 
مجتبی را ناشی از محفوظ ماندن شیعیان از توطئه های 
دشمنان دانست و گفت: زندگی امام حسن)ع( سرشار از 

آموزه های دینی برای مسلمانان به شمار می رود.
 زندگی اهل بیت)ع( سرشار از آموزه های دینی

های  آموزه  و  ها  درس  از  مملو  بیت)ع(  اهل  زندگی 
بسیاری است. روایات تاریخی كمتری نسبت به دیگر ائمه 
درباره امام حسن مجتبی)ع( وجود دارد زیرا این حضرت 
تا زمان حیات ایشان لب به  به احترام پدر بزرگوار خود 
سخن و ایراد خطابه و اندرز نگشود و این امر تا زمانی كه 
به امامت رسید، ادامه داشت و هیچ گفته ای از ایشان در 
دست نیست. این امام بزرگوار مقام منزلت بالایی داشت و 
در جنگ هایی مانند صفین و جمل در كنار دیگر صحابه 

پیامبر اكرم)ص( به نبرد می پرداخت.
 همنشینی امام حسن مجتبی)ع( 

با اقشار ضعیف جامعه
امام حسن مجتبی)ع( نسبت به دردمندان و ضعفا در 
جامعه بسیار دلسوز بود و با اقشار مستضعف و كم  درآمد 
همراه و همنشین می شد. هیچ فقیر و مِسكینی از در 
خانه حضرت ناامید باز نمی گشت و حتی خود ایشان به 
سراغ فقرا می  رفت و آنها را به منزل دعوت می  كرد. این 
امام والامقام تمام توان خویش را در راه انجام دادن امور 
نیك و خداپسندانه به كار می گرفت و اموال فراوانی را در 

راه خدا می  بخشید. تاریخ نویسان و دانشمندان در شرح 
حال زندگانی ایشان، بخشش های بی سابقه و انفاق های 
این  به خاطر  اند.  ثبت كرده   نظیری  بی   و  بزرگ  بسیار 
حسن  امام  طرف  از  كه  نیكی  كارهای  و  بخشندگی ها 
طبقات  به  كمك  و  احسان  خیر،  مسیر  در  مجتبی)ع( 
درمانده و نیازمند انجام می گرفت، آن حضرت را كریم اهل 

بیت لقب داده اند.
 صلح امام حسن مجتبی)ع( زمینه ساز 

ماندگاری قیام عاشورا
قیام امام حسین)ع( و صلح امام حسن)ع( هر 2 برای 
مصلحت دین اسلام بود. گرچه نهضت امام حسین)ع( در 
تاریخ نسبت به صلح امام حسن)ع( ماندگارتر شد اما اگر 
صلح این امام همام نبود، به یقین قیام سیدالشهدا)ع( هم 
شكل نمی گرفت. در واقع این صلح سبب شد تا هسته 
اولیه شیعه در مدینه حفظ شود. امام)ع( با توجه به شرایط 
سیاسی- اجتماعی كوفه تصمیم گرفت تا صلح نامه معاویه 
را بپذیرد زیرا با این عمل كیان تشیع حفظ می شد و زمینه 
را برای قیام امام حسین)ع( و تشكیل مدرسه فقهی شیعه 
در دوران امام باقر)ع( و امام صادق)ع( فراهم می كرد. در 
زمان حیات این امام بزرگوار مردم در برابر ستمگری های 
معاویه سكوت می كردند و توجهی به دروغ ها، تزویر و 
سیاست آمیخته با ستمگری معاویه نداشتند اما پس از 
این  معاویه، دیگر جامعه  از طرف  شكسته شدن صلح 
فریبكاری ها را بر نمی تابید. ایشان در روشنگری جامعه 
پیرامون دستگاه خلافت اهتمام ویژه ای داشتند و فرهنگ 
اهل بیت)ع( و اسلام ناب محمدی را در جامعه آن روز 
احیاء كرد. سیاست های بنی امیه دیگر روشنگری دومین 
امام شیعیان)ع( را نتوانست تحمل كند و به همین دلیل 
برای شهادت ایشان به توطئه دست زد و امام مظلوم را در 

خانه خود و به وسیله همسرش به شهادت رساند.
»محمدحسین صبوری« جامعه شناس و استاد دانشگاه 
با اشاره به بخشش های فراوان امام حسن مجتبی)ع( 
از  یكی  كرامت  و  و ضعفا گفت: بخشش  نیازمندان  به 
مهمترین ویژگی امام حسن)ع( به شمار می رفت. این 
ویژگی مورد تاكید بزرگان و علمای دینی است اما نادیده 
گفت  ادامه  در  دارد.  میزان  نیز  دیگران  خطای  گرفتن 
وگوی پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا با او را از نظر می 

گذرانیم.
 نهادینه کردن فرهنگ بخشش

 در زندگی روزمره
برخی از اشتباه ها و خطاها كه از طرف برخی افراد رخ 
می دهد، ممكن است تبعات اجتماعی نداشته باشد و با 
گوشزد كردن به فرد خطاكار قابل گذشت باشد تا او نیز به 

اصلاح رفتار خویش اقدام كند اما برخی اشتباهات تنها 
برای فرد آثار سویی ندارد، بلكه تاثیرات منفی آن آسیب 
های اجتماعی فراوانی را به دنبال خواهد داشت. جامعه 
ایرانی بر پایه فرهنگ ایرانی- اسلامی بنا شده است كه 
بخشش و كرامت در آن نهادینه و بخشی از آن به شمار 
می رود. گذشت در برابر افرادی كه ظلم و تعدی كرده اند، 
همیشه یك خصلت مثبت تلقی می شود. آزادی بیان، 
حق تعیین شغل، حق شهروندی و ... از جمله حقوق اولیه 
هر فرد است كه اگر به هر یك از آنها صدمه ای وارد شود، 
جامعه نیز از آسیب های آن مصون نخواهد ماند. چنانچه 
اگر آزارها، تاثیرات اجتماعی داشته باشد، جسارت دیگران 
برای استمرار آن كار خطا را در پی خواهد داشت و بخشش 
باعث جسور شدن دیگر مجرمان و آن عمل ناپسند هم 
برای برخی به منزله یك الگو تلقی می شود. در چنین 
موقعیتی باید دانست، این مساله فراتر از حقوق فردی 
است و حقوق اجتماعی در میان می آید كه باید از مرتكبان 

چنین جرایمی بازخواست شود.
 بخشندگی لازمه زندگی ایرانی- اسلامی

در جامعه كنونی نیاز به كرامت احساس می شود زیرا 
هستند افراد نیازمند كه باید در این زمینه نهادهای خیریه 
ای به نام امام حسن)ع( یعنی الگوی كرامت تاسیس شود 
و با برنامه های مختلف افراد را تحت حمایت خودشان قرار 
دهند. ایشان به شیعیان آموخت كه در عین عزت می توان 
بر مواضع قدرت ایستاد و دشمن را با دیپلماسی به نابودی 
رساند. با توجه به سیاست رفتاری، فرهنگی، اجتماعی و 
سیاسی امام دوم شیعیان)ع( می توان دیپلماسی غلط 
دشمن را شكست داد و بحث كرامت و بخشش را در جامعه 
امروزی كه بسیار به آن نیاز است پیاده كرد و با نهادینه 
سازی آن بتوان افراد نیازمند بیشتری را از حمایت های 

مادی و معنوی برخوردار ساخت.
بخشندگی باید جزیی از سبك زندگی در جامعه اسلامی 
باشد. در این زمینه باید وظیفه  مداری و مسوولیت پذیری 
را از همان دوران كودكی در میان خانواده ها و در تربیت 
و  وظایف  با  افراد  اینگونه  زیرا  ساخت  نهادینه  فرزندان 
تكالیف خود آشنا می شوند و نسبت به كاری كه انجام 
می دهند، مسوولیت پذیر خواهند شد. با توجه به تغییر 
سبك زندگی در جامعه ایرانی، برخی كودكان در شرایطی 
می شوند،  بیگانه  ملی  فرهنگ  با  كه  می یابند  پرورش 
یافتن فرهنگ بخشش در  در چنین شرایطی رسمیت 
خانواده و به دنبال آن در جامعه، كار مشكلی است. اگر 
افراد درست آموزش ببینند، شاید از امكان كمتری برای 
ارتكاب جرم برخوردار شوند و دیگر نیازی به بخشش و 

گذشت خطاهای مجرمانه نباشد.

به مناسبت سالروز شهادت دومین پیشوای شیعیان؛
تجلی رحمانیت پروردگار در سیره امام حسن مجتبی)ع(

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالكانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشكیلی طبق قانون مذكور را براساس گزارش 

كارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
كلاسه  پرونده  به  مربوط   139860330005000265 شماره  رای   -1
1398114430005000029 نصرت رحیمی مقدم فرزند حسین در ششدانگ یک 
باب ساختمان به مساحت 110 مترمربع پلاک شماره فرعی از 69 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک جعفریه قم مبایعه نامه عادی/ سند رسمی از حسین گایینی. )م 
الف2846(  مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیكه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالكیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالكین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره 
ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یكماه پس از تسلیم 
اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و 
گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است كه صدور سند بر اساس قانون 

مذكور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1۳98/0۷/1۷  تاریخ انتشار دوم: 1۳98/08/04
محمدرضا خدایاری- رئیس ثبت اسناد و املاک جعفریه
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رییس اتحادیه مشاوران املاک اعلام کرد

افزایش 1۷ درصدی معاملات مسکن در مهرماه
معاملات مسكن شهر تهران در مهرماه 17 درصد نسبت به شهریورماه افزایش یافت. 
رییس اتحادیه مشاوران املاک تهران با اعلام این خبر گفت: انتظار داریم با پایان یافتن 
محرم و صفر تعداد قراردادهای خرید و فروش مسكن افزایش پیدا كند اما افزایش قیمت 

نخواهیم داشت.
خرید و فروش ملک در مهرماه 17 درصد نسبت به شهریورماه افزایش داشته است. 
مطابق آمار ارایه شده از سوی مصطفی قلی خسروی رییس اتحادیه مشاوران املاک 
تهران، در مهرماه 1398 بالغ بر 4029 قرارداد خرید و فروش ملک در شهر تهران به 
امضا رسیده كه نسبت به ماه قبل  17 درصد افزایش و نسبت به ماه مشابه سال قبل 
67 درصد كاهش نشان می دهد. قراردادهای اجاره نیز در مهرماه 1398 بالغ بر 12 
هزار و 913 مورد بوده كه نسبت به شهریور امسال 2.9 درصد افزایش و نسبت به مهرماه 
پارسال 12 درصد كاهش یافته است. در كل كشور نیز معاملات مقدار اندكی افزایش 
نشان می دهد. مهرماه 1398 در كل كشور 28 هزار و 183 مورد معامله ملک انجام 
شده كه نسبت به ماه گذشته 2.5 درصد بالا رفته اما نسبت به ماه مشابه سال گذشته 
55 درصد كاهش یافته است. مهرماه امسال هم چنین 46 هزار و 796 مورد اجاره نامه 
در كل كشور به امضا رسیده كه نسبت به شهریورماه تغییر چندانی نداشته و نسبت به 

مهرماه پارسال 6 درصد كاهش داشته است.
خسروی: اولین گروه متقاضیان وارد بازار مسکن شده اند

رییس اتحادیه مشاوران املاک در تحلیل وضعیت كنونی بازار مسكن گفت: معمولا با 
پایان تابستان قراردادهای ملكی بین 20 تا 50 درصد كاهش می یابد اما دیدیم كه در 
مهرماه امسال معاملات در شهر تهران 17 درصد افزایش یافت. به نظر می رسد اولین گروه 
از كسانی كه خرید را به حالت تعلیق درآورده بودند وارد بازار شده اند و انتظار داریم در 
ماه های آینده به تدریج شاهد افزایش تعداد قراردادها باشیم، البته افزایش قیمت نخواهیم 
داشت. خسروی خاطرنشان كرد: میانگین قیمت مسكن در شمال تهران 24 میلیون 
تومان شده كه 25 درصد نسبت به اردیبهشت ماه كاهش یافته و به سطح اسفندماه 
سال قبل رسیده است. تنها در یک ماه گذشته میانگین قیمت مسكن در منطقه یک 11 
درصد و در منطقه سه هشت درصد كاهش یافت. با این حال در مناطق میانی و جنوبی 
تهران كاهش قیمت ناچیز بوده است. به هر حال تجربه نشان داده به مقداری كه قیمت 
مسكن در زمان رونق بالا می رود در زمان كسادی، پایین نمی آید. وی با بیان این كه به 
خریداران مصرفی توصیه می كنیم به تدریج وارد بازار مسكن شوند گفت: مسكن همواره 
كالایی است كه خود را با انتظارات تورمی تطبیق می دهد. خرید خانه در زمان اوج قیمت، 
آن چنان خریداران را به ضرر نمی كشاند؛ زیرا معمولا طی دهه های گذشته نوسانات 

قیمتی در بازارهای موازی باعث شده تا سرمایه  افراد در بخش ملک محفوظ  بماند.
بیشترین معاملات در مناطق میانی انجام می شود

خسروی اظهار كرد: در حال حاضر بیشترین معاملات در مناطق میانی  شهر تهران 
انجام می شود؛ چرا كه متقاضیان موثر در این محدوده هستند. انتظار داریم با توجه به 
برنامه اقدام ملی تولید و عرضه مسكن كه از سوی وزارت راه و  شهرسازی ارایه شده در 
كنار سایر برنامه ها مثل مسكن استیجاری كه شهرداری اعلام كرده قصد اجرای آن را 
دارد فضای ذهنی بازار مسكن به سمت كاهش قیمت متمایل شود. البته قطعا نمی توان 
انتظار داشت آن طور كه قیمت ها طی دو سال گذشته حدود 200 درصد رشد داشته 
شاهد كاهش 100 تا 200 درصدی قیمت باشیم. رییس اتحادیه مشاوران  املاک 
گفت: جدا از نوسانات قیمتی كه به كاهش توان خرید متقاضیان و كاهش معاملات 
منجر شده، قرار گرفتن در ماه های محرم و صفر نیز در پایین  آمدن قراردادها موثر 
بوده است. معمولا مردم با توجه به اعتقاد دینی از خرید ملک در ماه های محرم و صفر 
خودداری می كنند. لذا پیش بینی می كنیم پس از ماه صفر معاملات مسكن به تدریج 

افزایش پیدا كند.

رئیس بنیاد مستضعفان :

نیمه دوم سال آینده پروژه پلاسکو افتتاح می شود
رئیس بنیاد مستضعفان گفت: ساختمان پلاسكو در نیمه دوم سال آینده شامل 20 

طبقه به بهره برداری می رسد.
 سید پرویز فتاح در حاشیه بازدید از ساختمان در دست ساخت پلاسكو در جمع 
خبرنگاران با بیان اینكه كسبه پلاسكو دو دسته هستند افزود: بخشی كسبه ساختمان 
شمالی هستند كه این ساختمان فرو نریخته و فقط نیاز به ترمیم و مقاوم سازی دارد 
كه با توافق صورت گرفته قرار شد با هزینه شخصی آن را انجام دهند. وی گفت: دسته 
دوم كسبه ساختمان جنوبی و 15 طبقه هستند كه تعداد آن ها 300 نفر است و بنیاد 
مستضعفان متولی ساخت ساختمان آنان است و قرار نیست از این كسبه یک ریال 
دریافت شود. فتاح با بیان اینكه بعد از حادثه، كسبه ساختمان 15 طبقه به جای دیگر 
برای كسب و كار انتقال یافتند افزود: تعداد واحد های ساختمان جدید كاهش نمی یابد 
و فقط به علت طراحی جدید و بر اساس رعایت مسائل فنی و استاندارد های معماری، 
كمی از مساحت ملک كسبه كاسته خواهد شد كه آنان نیز این موضوع را پذیرفته اند. 
رئیس بنیاد مستضعفان در خصوص بازدید خود با بیان اینكه اسكلت هفت طبقه از این 
طرح یعنی 5 طبقه زیر زمین و 2 طبقه روی زمین، انجام شده است گفت: كار ساخت 
ساختمان جدید پلاسكو به سرعت در حال انجام است و مشكلی از نظر امكانات و بودجه 
وجود ندارد. فتاح افزود: در زمین هزار متر مربعی اسكلتی به وسعت 20 هزار متر مربع 
ساخته می شود و تا پایان فروردین ماه هم كار سفت كاری، دیوار ها و سقف ها به پایان 
خواهد رسید و بعد از آن وارد مرحله تاسیسات خواهیم شد. رئیس بنیاد مستضعفان 
گفت: با تلاش های صورت گرفته و اقداماتی كه در آینده انجام خواهد شد، ساختمان 
جدید پلاسكو، بر اساس وعده ها و قول های داده شده در نیمه دوم سال آینده به بهره 
برداری می رسد. وی در خصوص مجوز و پروانه شهرداری نیز گفت: ما با مجوز شهرداری 
در حال انجام اقداماتمان هستیم و مجوز شورای عالی شهرسازی و معماری نیز دریافت 
و در هیئت دولت و استانداری هم تمام مراحل لازم برای ساخت انجام شده است. رئیس 
بنیاد مستضعفان با بیان اینكه با هزینه بنیاد به همه كسبه در مجتمع تجاری نور، ملک 
داده شده تا به كسب و كار بپردازند گفت:: هر چند كه براساس قوانین می توانستیم همه 
هزینه را متقبل نشویم، اما به لحاظ اتفاقی كه افتاد و ایجاد شدن یک شرایط ملی، بنیاد 
ساخت این ساختمان را تقبل كرد. وی اضافه كرد: اكنون همه هزینه ها بر عهده بنیاد 
مستضعفان است در صورتی كه طبیعی بود بخشی از این هزینه ها را سایر دستگاه ها 

بپردازند.

رییس مرکز آمار کشور:

تورم روند كاهشی گرفته است
رییس مركز آمار كشور گفت: بعد از 16 ماه، تورم سالانه كشور در مهرماه سال جاری 

روند نزولی به خود گرفته و تورم نقطه ای نیز با سرعت مطلوبی درحال كاهش است.
جواد حسین زاده روز پنجشنبه در حاشیه دیدار با مراجع تقلید در جمع خبرنگاران 
درقم بیان داشت: تورم نقطه ای در مهرماه سال جاری نسبت به شهریورماه سال 97 
6.7 درصد كاهش پیدا كرده است، از 6 ماه گذشته تورم نقطه ای در كشور روند نزولی 

داشته و روند نزولی آن نیز روند افزایشی به خود گرفته است.
وی با اشاره به روند تورم در كشور تصریح كرد: تورم ماهانه كشور در مهرماه سال جاری 

یک و نه دهم بوده كه نسبت به سال گذشته وضعیت مطلوب تری به خود گرفته است.
وی اضافه كرد: همچنین تورم نقطه ای كشور در مهرماه سال جاری 28.3 درصد و 
تورم سالانه نیز 41.3 درصد بوده است. رییس مركز آمار كشور خاطرنشان كرد: نرخ 
تورم در كشور در بخش خوراكی ها 61.7 درصد و در بخش غیرخوراكی ها 33.8 درصد 
در مهرماه سال جاری بوده است. وی با اشاره به وضعیت سن ازدواج تصریح كرد: طبق 
آخرین سرشماری عمومی كشور متوسط سن ازدواج در مردان 27 و در بین زنان 23 
سال گزارش شده است. وی با بیان وضعیت كشور از نظر افزایش سن پیری گفت: در 
رابطه با وضعیت» سن« در كشور مساله نگران كننده ای وجود نداشته و در كوتاه مدت 

هیچ گونه اثری بر روند جمعیتی كشور ندارد.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور اعلام کرد:

تمدید مهلت بخشودگی 1۰۰ درصدی
 جرایم مالیاتی

رئیس كل سازمان امور مالیاتی كشور از تمدید مهلت بخشودگی 100 درصدی جرایم 
مالیاتی تا چهارم آبان ماه خبر داد.

مهلت برخورداری از بخشودگی 100 درصدی جرایم مالیاتی كه پیشتر تا پایان مهر 
امسال اعلام شده بود به مدت چهار روز دیگر تمدید شده است.

قرار است آن دسته از مودیانی كه بدهی های مالیاتی خود را در مهلت تعیین شده 
پرداخت كنند، مودی خوش حساب تلقی شده، با رعایت مقررات ماده 191 قانون 
مالیات های مستقیم، 100 درصد از جرایم مالیاتی قابل بخشش آنها مورد بخشودگی 
قرار گیرد. به گزارش سازمان امور مالیاتی كشور، »امید علی پارسا« با صدور بخشنامه ای 
اعلام كرد: به دلیل استقبال گسترده مودیان مالیاتی از تسهیلات بخشودگی جرایم 
مالیاتی و دریافت گزارش های متعدد مبنی بر حجم زیاد ارایه و تسلیم درخواست های 
بخشودگی جرایم مالیاتی، با توجه به ضیق وقت تا انقضای مهلت مقرر، ادارات امور 

مالیاتی قادر به پاسخگویی به جمیع درخواست های ارایه شده نبودند.
بر این اساس، به منظور بهره مندی حداكثری از این تسهیلات، درخواست هایی كه تا 
پایان روز شنبه )4 آبان( به ادارات امور مالیاتی واصل شود، در صورت رعایت سایر موارد 
مندرج در بخشنامه مذكور، از مصادیق بهره مندی از بخشنامه بخشودگی 100 درصدی 

جرایم برخوردار می شود.
معاون مالیات های مستقیم سازمان امور مالیاتی كشور پیش از این گفته بود: در 
صورت عدم پرداخت بدهی مالیاتی قطعی شده و برخورداری از تسهیلات یاد شده تا 

پایان سال جاری، این امكان در سال آینده فراهم نخواهد بود.

5 اقتصادی

گام بلند دولت برای ساماندهی بازار مسكن برداشته شد. سرپرست معاونت مسكن و 
ساختمان وزارت راه و شهرسازی از آغاز ثبت نام متقاضیان طرح ملی مسكن در 10 استان 

خبر داد؛ طرحی كه ساخت 400 هزار واحد مسكونی را در نهایت در دستور كار دارد.
و  راه  وزیر  بود.  آغاز شده  كرمان  استان  از  این طرح  ثبت نام  امسال،  اوایل شهریور 
شهرسازی در مراسم آغاز احداث عملیات اجرایی 110 هزار واحد مسكونی در پنجم 
شهریورماه امسال عنوان كرده بود: »تلاش كرده ایم تا امید به خانه دار شدن مردم را در 

كلانشهرها به زیر 10 سال و در سایر شهرها به كمتر از 3 سال برسانیم. «
به گفته محمد اسلامی، »حجم سرمایه گذاری مسكن در طرح اقدام ملی، 30 هزار 
میلیارد تومان برآورد شده است كه این میزان سرمایه گذاری 130 هزار اشتغال پایدار ایجاد 
می كند و متاثر از این تحرک و اراده سایر ظرفیت ها به مدار می آیند و ساخت و ساز رونق 

می گیرد. «
در طرح اقدام ملی رونق تولید مسكن تولید 400 هزار واحد مسكونی در دستور كار 
است كه از این تعداد تولید 200 هزار واحد آن به عهده شركت عمران شهرهای جدید، 
تولید 100 هزار واحد به عهده بنیاد مسكن انقلاب اسلامی و تولید 100 هزار واحد آن در 

بافت فرسوده شهری و به عهده شركت بازآفرینی شهری است.
آن طور كه از گزارش ها برمی آید، این 400 هزار واحد مسكونی، ویژه اقشار متوسط و 
پایین جامعه است. زیربنای این منازل بین 80 تا 120 متر است و بنا به گفته مقامات 
دولتی، به گونه ای برنامه ریزی شده است كه جامعه هدف با درآمد اندک و متوسط را تحت 

پوشش قرار دهد.
وزیر راه و شهرسازی در این خصوص گفته است: »طرح ملی مسكن با هدف خانه 
دار كردن 6 دهک جامعه طراحی و در حال عملیاتی شدن است. تولید مسكن برای 
دهک های یک و دو كه توسط نهادهای حمایتی مانند كمیته امداد و بهزیستی صورت 

می گیرد كه در این رابطه وزارت راه به میزان گسترده زمین ارائه كرده است. «
اسلامی متذكر شده است: »همچنین در طرح ملی مسكن دهک های 3، 4، 5 و 6 به 
صورت ویژه دیده شده اند. در شرایط كنونی روند ثبت نام برای متقاضایان از استان كرمان 
به صورت پایلوت آغاز شده و متقاضیان در شهرهای این استان به جزء مركز آن ثبت نام 

كرده اند، حال وزارت راه روند بررسی این تقاضاها را كلید زده است. «
به گفته وی، »متقاضیان می توانند خود زمین ارائه كرده و از حمایت های تسهیلاتی 
دولت برخوردار شوند و یا این كه دولت، اراضی را برای تولید مسكن واگذار و توسط بخش 

خصوصی مساكن مورد نظر ساخته و به مردم فروخته خواهد شد. «
نحوه واگذاری خانه ها

مدیرعامل سازمان ملی زمین و مسكن درباره نحوه واگذاری مسكن های طرح اقدام 
ملی گفته است: »فقط كسانی می توانند در طرح اقدام ملی مسكن ثبت نام كنند كه فرم 

)ج( آنها سبز باشد. «
خانه دار شدن  برای  دولتی  امكانات  از  یک بار  می تواند  فردی  هر  )ج(  فرم  براساس 
استفاده كند و كسانی كه فرم )ج( آنها قرمز باشد، بدین معنا است كه قبلا از این امكانات 

استفاده كرده اند.
به گفته علی نبیان، »تمامی افرادی كه در صندوق پس انداز یكم مسكن برای دریافت 
تسهیلات خرید خانه سرمایه گذاری كرده اند، می توانند در طرح اقدام ملی صاحبخانه 

شوند.
بر این اساس، وی از انعقاد تفاهم نامه با بانک مسكن برای انتقال وام صندوق پست انداز 
است:  گفته  و  داده  خبر  خانه  ساخت  مشاركتی  طرح های  به  اولی ها(  )خانه  یكم 
»متقاضیان دریافت تسهیلات از این صندوق، وام خود را در اختیار ساخت خانه در طرح 

اقدام ملی قرار می دهند. «
اولی در صندوق  از 350 هزار خانه  گزارش ها نشان می دهد در حال حاضر بیش 
پس انداز مسكن یكم، ثبت نام و افتتاح حساب كرده اند كه زوج های جوان فاقد مسكن 
ملكی محسوب می شوند. در كنار این آمار، سالانه بیش از 400 هزار ازدواج در كشور 
صورت می گیرد كه بخش زیادی از آنها مجبور هستند در سال های اولیه زندگی خود، 
اجاره نشین باشند تا به مرور زمان و برای دوره طولانی، به لحاظ مالی بتوانند برای خرید 

مسكن توانمند شوند.
چگونگی تامین اعتبار طرح ملی مسکن

ابوالقاسم رحیمی اناركی، مدیرعامل بانک مسكن درخصوص طرح اقدام ملی مسكن 
و چگونگی تامین اعتبار برای اجرای این طرح، گفته است: »بانک مسكن از 400 هزار 
واحد مسكونی طرح اقدام ملی، پرداخت تسهیلات به 240 هزار واحد را تقبل كرده است 
كه در این زمینه بخشی از تامین اعتبارات از محل صندوق پس انداز مسكن یكم انجام 

می شود. «
به گفته وی، »هم اكنون بیش از 350 هزار فقره حساب صندوق پس انداز مسكن یكم 

وجود دارد كه حداقل ها را رعایت كرده اند. «

رحیمی اناركی همچنین توضیح داده است: »بخش دیگری از تامین اعتبار طرح اقدام 
ملی مسكن را از محل اقساط وصولی بانک كه پیش بینی كرده ایم امسال رقم قابل توجهی 

باشد انجام می شود. «
آغاز ثبت نام مسکن ملی در 10 استان

در این شرایط، محمود محمودزاده، معاون وزیر راه و شهرسازی با یادآوری این كه ثبت نام 
اولیه مسكن ملی در شهر كرمان برای تست سامانه انجام شده، خبر داده است: »تمام 

مشكلات و نواقص موجود در سامانه برای ثبت نام برطرف شده است. «
به گفته وی، »نام نویسی از متقاضیان مسكن ملی در 10 استان كشور از آبان ماه سال 
جاری آغاز می شود و به مرور استان های دیگر با فراهم شدن شرایط لازم در پروسه ثبت نام 

قرار می گیرند. «
محمودزاده با ذكر این نكته كه طبق قانون ساماندهی و حمایت از تولید و عرضه مسكن 
متقاضیان ثبت نام مسكن ملی باید دارای چهار شرط اصلی باشند، تصریح كرده است: 
»تاهل، فاقد مالكیت خصوصی، عدم استفاده از امكانات دولتی از قبیل زمین، آپارتمان 
یا تسهیلات ویژه یارانه دار و داشتن سابقه سكونت در شهر مورد تقاضا از جمله این شرایط 

است. «
سرپرست معاونت مسكن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی با تاكید بر این كه امكان 
ثبت نام افراد دارای سابقه مالكیت در طرح ملی مسكن وجود ندارد، عنوان كرده است: 
»برای متقاضیان دارای موارد خاص مكانیزمی برای بررسی این موارد در حال طراحی 

است، اما اولویت با كسانی است كه چهار شرط اصلی را داشته باشند. «
وی تاكید كرده است: »تلاش ما این است تا قبل از بهمن ماه سال جاری فرآیند ثبت نام 

در تمامی استان های كشور صورت گیرد. «
خبر خوش برای بازار مسکن

در این میان، پس از افزایش شدید قیمت مسكن از ابتدای سال 97 به دنبال جهش نرخ 
ارز، مدتی است كه بازار مسكن روند كاهشی در پیش گرفته؛ نكته ای كه حسام عقبایی، 

نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک نیز در چند روز گذشته به آن اشاره كرده است.
به گفته وی، »خبر خوشی برای مردم داریم؛   طی ماه های اخیر و پس از جهش قیمت 
در بخش مسكن، سمت و سوی بازار مسكن از منظر قیمت نزولی شده و همچنان با این 

رویه پیش می رود.«
عقبایی با یادآوری این كه از ابتدای سال گذشته تا اواسط تیرماه امسال بازار مسكن 
درگیر ركود تورمی بود، افزوده است: »افزایش بیش از 100 درصدی قیمت ها در بازه مورد 
اشاره به میزانی پیشرفت كرد كه در نهایت باعث كاهش 89 درصدی معاملات در تابستان 

امسال شد؛ اتفاقی كه در ربع قرن اخیر در بازار مسكن ایران سابقه نداشته است. «
نایب رییس اتحادیه مشاوران املاک با بیان این كه  قیمت واحدهای متراژ بالا حدود 40 
درصد در شهرهای بزرگ كاهش یافته، متذكر شده است: »پیش بینی ما این بود كه روند 
كاهش قیمت ها از نیمه دوم سال آغاز شود، اما از اوایل شهریور امسال كاهش نرخ ها در 

بازار مسكن شروع شد. «
او تاكید كرده است: »در واحدهای مسكونی جنوب تهران شاهد كاهش حداقل 30 
درصد قیمت ها بوده ایم؛ به  عنوان مثال قیمت واحدی كه تا پیش از تیرماه 750 میلیون 

تومان معامله می شد، الان به حدود 500 میلیون تومان كاهش پیدا كرده است. «
سیگنال مثبت 400 هزار واحد مسکونی به بازار

فرج الله رجبی، عضو كمیسیون عمران مجلس اعتقاد دارد »آغاز برنامه های مسكنی 
وزارت راه و شهرسازی و گلنگ زنی ساخت 400 هزار واحد مسكونی سیگنال مثبتی در 
بازار بوده است. « به گفته وی، »این اقدام دولت در فضای عمومی و جو حاكم در بازار 

مسكن بی تاثیر نبود و قشر مخاطب این برنامه را به صاحب خانه شدن امیدوار كرد. «
وی تاكید كرده است: »به طور قطع اثر واقعی این اقدام به تدریج در بازار نمایان می شود 

و می تواند تاثیر بیشتری در جهت آرامش و ثبات بازار داشته باشد. «
رجبی با بیان این كه تمام دستگاه های مربوطه به صورت یكپارچه بر روی تحقق برنامه 
ساخت مسكن در قالب طرح اقدام ملی متمركز شده اند، عنوان كرده است: »پیش از این 
دستگاه های مختلف به صورت جزیره ای اقدامات خود را در بخش مسكن انجام می دادند 
اما امروز تمام سازمان های دولتی، غیردولتی و نهادها به دنبال تحقق یک برنامه واحد 
هستند. « این عضو كمیسیون عمران تاكید كرده است: »مجموعه شواهد نشان می دهد 

كه افت قیمت مسكن در بازار مقطعی و موقتی نیست و این روند ادامه خواهد داشت. «

آغاز ثبت نام متقاضیان طرح ملی مسكن در 10 استان كشور از آبان ماه 

چه کسانی می توانند در طرح ملی مسکن ثبت نام کنند؟

رشد سریع و روزافزون حجم نقدینگی در اقتصاد كشور، به یكی از علل اصلی افزایش 
از طرف دیگر تبدیل شده و تجدیدنظر اساسی در  تولید  از یک طرف و ضعف  تورم، 

سیاستگذاری های پولی و بانكی را می طلبد.
طبق دیدگاه كارشناسان اقتصادی، رشد نقدینگی در اقتصاد كشور امری غیر قابل انكار 
است، اما كنترل و هدایت آن از مهمترین چالش های مدیران و سیاستگذاران اقتصادی 
است. اینكه رشد نقدینگی روندی قابل قبول داشته باشد و بتوان آن را به سمت رونق تولید 
هدایت كرد، امری است كه می تواند پیامدهای مثبتی از نظر رشد اقتصادی، افزایش 

اشتغال و كاهش تورم در بر داشته باشد.
نقدینگی چیست؟

طبق تعریف، حجم نقدینگی عبارت است معیاری برای اندازه گیری عرضه ی پول. 
نقدینگی از مجموع »پول« و »شبه پول« در اقتصاد كشور تشكیل شده است. پول، شامل 
اسكناس و مسكوک در دست اشخاص حقیقی و حقوقی، بعلاوه ی سپرده های دیداری 

است و شبه پول نیز شامل سپرده های غیردیداری است.
نقدینگی به خودی خود پدیده ای منفی نیست و می تواند گردش اقتصادی را موجب 
شود. نكته مهم این است كه بین نقدینگی و رشد اقتصادی رابطه ای منطقی برقرار باشد. 
در صورتی كه حجم نقدینگی از رشد اقتصادی بیشتر باشد تورم و افزایش قیمت ها از 

مهمترین آثار منفی آن خواهد بود. تورم نیز به نوبه ی خود تولید را تحت تأثیر قرار می دهد.
به اعتقاد صاحبنظران اقتصادی، در شرایط كنونی، مدیریت و نظارت بر كمیت و كیفیت 

نقدینگی بیش از هر زمان دیگری ضروری به نظر می رسد. این ضرورت، بیش از هرچیز 
ناشی از وضعیت نامناسب و تناقض آمیز حاكم بر بخش تولید است. زیرا با وجود رشد و 
حجم بالای نقدینگی در اقتصاد كشور بخش یاد شده با كمبود نقدینگی مواجه است. 

یعنی نقدینگی كشور به جای بخش تولید به سمت سایر بخش ها در جریان است.
آمارها چه می گویند؟

مطابق با آمارهای منتشر شده رشد نقدینگی كشور با استانداردهای جهانی فاصله ی 
زیادی داشته و با رشد اقتصادی هماهنگ نیست؛ داده های جدول زیر كه وضعیت اقتصاد 
كشور از نظر رشد نقدینگی طی پنج سال را نشان می دهد حكایت از این فاصله زیاد دارد. 
برای مثال وقتی رشد اقتصادی از 1.6- در سال 1394 به 12.5 درصد در سال 1395 

می رسد، ما شاهد كاهش رشد نقدینگی در طول این یک سال هستیم.
درسال 1396 نیز، در برابر رشد اقتصادی 3.7 درصدی،  22.1 درصد رشد نقدینگی 
داریم. اما، سال بعد با اینكه رشد اقتصادی به 4.9- درصد كاهش می یابد 10 درصد 
رشد نقدینگی بیشتر می شود. همچنین طبق آخرین آمار مربوط به سال جاری تا آخر 
خرداد 1398 رشد نقدینگی 25.1 درصد است. این در حالی است كه گزارش ها از رشد 
اقتصادی منفی خبر می دهند. البته، طبق گفته ی »عبدالناصر همتی«،رییس كل بان 
مركزی رشد بدون نفت مثبت، ولی مقدار آن بسیار پایین است. بنابراین، می توان گفت كه  

اقتصاد كشور حاوی »تناقض نقدینگی« است.
این در حالی است، كه كشورهای توسعه یافته ، از جمله آمریكا، چین، ژاپن، كره جنوبی 
و انگلستان همگی دارای رشد نقدینگی زیر 10 درصد هستند. حتی، در برخی كشورها 

مانند ژاپن كمتر از 3 درصد است.
مقایسه ی این داده ها نشان می دهد كه ارتباط مستقیمی بین رشد نقدینگی و توسعه 
جوامع وجود دارد. به اعتقاد كارشناسان نرخ بالای رشد نقدینگی از ویژگی های اقتصادی 
كشورهای در حال توسعه و یا توسعه نیافته است. اكثر كشورهای توسعه یافته در كنترل نرخ 

رشد نقدینگی و پایین نگه داشتن آن موفق عمل كرده اند.
کنترل نقدینگی در گرو اصلاح نظام بانکی

كارشناسان اقتصادی، سه راه حل را برای مدیریت، كنترل و هدایت رشد نقدینگی در نظر 
می گیرند: ابتدا باید بر رشد ترازنامه ی بانک ها به ویژه بانک های مشكل دار محدودیت های 
لازم اعمال شود. به عبارت دیگر، جلوگیری از بالاتر رفتن بدهی بانک ها از دارایی و سرمایه 
آنها؛ دومین اقدام به مشكلات نظام بانكی كشور مربوط می شود. اصلاح نظام بانكی، 
همواره یكی از خواسته های اصلی كارشناسان و حتی خود میران اقتصادی بوده است. به 
اعتقاد آنها، بسیاری از بانک ها، از طریق شركت های زیرمجموعه ی خود وارد فعالیت های 
سفته بازانه می شوند. بانک ها به جای تأمین سرمایه مورد نیاز بنگاه های اقتصادی و كمک 

به تولید، به دلایلی جهت جبران بدهی های و یا پرداخت سود سپرده گذاران خود وارد 
بازارهای مختلف مانند ارز، سكه و مسكن می شوند. این امر نوسانات شدید و نابسامانی های 
قابل توجهی را در بازارهای مذكور موجب می شود. از این رو، نظارت بر عملكرد نظام بانكی 
و جلوگیری از انحراف آن از مسیر و وظیفه ی اصلی شان جزو ضرورت های انكار ناپذیر 
سیاست گذاری های پولی و بانكی است؛  كنترل اعطای تسهیلات كلان توسط مقام ناظر 
نیز سومین راهكار به شمار می رود. در برخی موارد بانک ها به افراد و نهادهای خاصی 
تسهیلات كلانی اعطا می كنند كه ضرورتاً در تولید سرمایه گذاری نكرده و اشتغالی ایجاد 

نمی كنند. 
حاکمیت شرکتی بانک ها را نقض نکنیم

یكی از ویژگی های خاص اقتصاد دولتی این است كه در خیلی از موارد دولت وارد حیطه ی 
تصمیم گیری های اقتصادی شده و به صورت دستوری عمل می كند. سیاستگذاری های 
پولی و بانكی نیز از این قاعده مستثنی نیست. ممكن اصت دولت در مواقعی دستورهایی 
صادر كند و تكالیفی برعهده ی بانک ها قرار دهد كه كاهش سوددهی آنها را در پی داشته 

باشد.  كارشناسان این اقدام را نقض حاكمیت شركتی بانک ها می نامند.
در این حالت بانک ها به جای هدایت نقدینگی به سمت تولید راه هایی را می روند كه این 

كاهش سود را  جبران كنند.  
برای مثال، پژوهشگران اقتصادی نشان داده اند كه تعیین دستوری نرخ سود سپرده ها 
و  كلان  اقتصاد  شرایط  با  متناسب  كه  می گیرد  بانک ها  از  را  قدرت  این  تسهیلات  و 

اعتبارسنجی متقاضیان، نرخ سود تسهیلات را تعیین كنند.
بعلاوه، موضوع تورم نیز عملكرد بانک ها را در رابطه با تولید تحت تأثیر قرار می دهد. 
برای حفظ  بانک ها  آن،  گاه شدید  نوسان های  و  تورم  نرخ  بودن  بالا  دلیل  به  درواقع، 
سرمایه ها و دارایی های خود به ناچار به بنگاهداری روی می آورند.البته این امكان نیز 
وجود دارد كه برخی از بانک ها و موسسه های مالی نیز با هدایت نقدینگی خود به بازارهای 
مختلفی همچون، مسكن، طلا، ارز و غیره موجب افزایش تورم، ركود و در نتیجه تضعیف 

تولید شوند.
به طوركل،صاحبنظران اقتصادی معتقدند كه كنترل نقدینگی و هدایت آن در مسیر 
درست، بستگی به سیاستگذاری دولت در حوزه بانكداری دارد. تقریباً، می توان گفت در 
این مورد همه چیز از بانک ها شروع می شود. در حالت عادی، بانک ها اعتبار در اختیار 
بنگاه های متقاضی قرار می دهند؛ لذا با افزایش عرضه پول)حجم نقدینگی( در اقتصاد، 
دسترسی بنگاه ها نیز به منابع نقد بهبود می یابد. اما اگر بانک ها نتوانند وظیفه خود را به 
درستی انجام دهند، جریان نقدینگی به سمت بنگاه ها دچار اختلال می شود و نقدینگی 

به بازارهای مختلف سرازیر شده و آنچه نباید رخ دهد، اتفاق می افتد.

کنترل نقدینگی در گرو اصلاح نظام بانکی

تولید؛ بی بهره از رشد نقدینگی

رئیس اتاق اصناف ایران بیان كرد: اكنون یكی از اصلی ترین 
مشكلات اصناف به ویژه در حوزه صنوف تولیدی، موضوع 
تأمین مالی است كه رفع این مشكل از طریق اعطای تسهیلات 

بانكی كم بهره قابل جبران است.
»سعید ممبینی« ضمن اشاره به نتایج گزارشی درباره پایش 
محیط كسب وكار گفت: با وجود آرامش نسبی كه در بازار حاكم 
است، نتایج پایش محیط كسب و كار در سه ماهه تابستان سال 
1398 در مقایسه با مدت مشابه حاكی از آن است كه فعالان 
دغدغه مند  اصلی  حوزه  سه  در  كشور  صنفی  و  اقتصادی 

هستند.
مالی  تأمین  را موضوع  فعالان صنفی  نگرانی  نخستین  وی 
دانست و توضیح داد: به دلیل بروز برخی اتفاقات كه موجب 
ناپایداری اقتصادی در سطوحی از فعالیت های صنفی شده 

است، توان مالی واحدهای صنفی به میزان قابل توجهی كاهش پیدا كرده است.
ممبینی درباره دیگر مشكلات فعالان اقتصادی بیان كرد: غیر قابل پیش بینی بودن و نوسانات فراوان مواد اولیه و بی ثباتی 
سیاست ها و رویه های ناظر بر كسب و كارهای متوسط و خرد نیز از جمله مسائلی است كه مشكلات فراوانی را فراروی 

فعالان اقتصادی و صنفی قرار داده است.
رئیس اصناف ایران با اشاره به نقش اصناف تولیدی در اشتغال زایی گفت: باید توجه داشت كه اصناف و به ویژه صنوف 

تولیدی بدون تحمیل هیچ گونه هزینه ای برای دولت، نقشی كم نظیر در اشتغال زایی كشور ایفا می كنند.
از  یكی  را  اقتصادی  گوناگون  عرصه های  در  اصناف  اتاق  برنامه های  و  فعالیت ها  روزآمدسازی  مسئول،  مقام  این 
اصلی ترین محورهای فعالیت این اتاق دانست و افزود: این اقدامات به منظور بهبود نظام توزیع كالا و خدمات در كشور 
انجام می شود؛ به عنوان مثال راه اندازی »هلدینگ اصناف« از جمله برنامه هایی است كه در اتاق اصناف ایران به 

همین منظور تدوین شد.
ممبینی تصریح كرد: اصناف با استفاده از این هلدینگ می توانند از طریق تجمیع سرمایه های خرد، عملكردی به مراتب 
بهتر و موثرتر در نظام توزیع كشور داشته باشند و امكان رصد و پایش كالا و خدمات در هر مرحله از فرآیند توزیع مهیا و 

فراهم می شود.

 رئیس اتاق اصناف ایران:
تأمین مالی، مهم ترین دغدغه فعالان صنفی و اقتصادی

 انجمن تولیدكنندگان فولاد ایران میزان صادرات 6 ماهه 
نخست امسال را پنج میلیون و 897 هزار تن ثبت كرد كه از 
این رقم 61.8 درصد اختصاص به فولاد خام )میانی( و 18.5 

درصد میلگرد دارد.
ایران،  فولاد  تولیدكنندگان  انجمن  آماری  جداول  پایه  بر 
یک  رقم  به  گزارش  این  دوره  در  فولادی  تولیدات  صادرات 
میلیون و 876 هزار تن رسید كه نسبت به 6 ماهه ابتدایی 97 

رشد 37 درصدی را نشان می دهد.
همچنین مجموع صادرات فولاد میانی )خام( برابر با چهار 
میلیون و 21 هزار تن بود كه در مقایسه با مدت مشابه در سال 

گذشته 43 درصد افزایش دارد.
بر پایه این آمار در مدت زمان فروردین تا شهریورماه امسال 
تولید شمش فولادی در قالب بیلت و بلوم به رقم 2 میلیون و 

967 هزار تن رسید كه در مقایسه با مدت مشابه پارسال 88 درصد افزایش نشان می دهد.
صادرات اسلب فولادی هم به رقم یک میلیون و 54 هزار تن رسید كه در مقایسه با یک میلیون و 238 هزار تن عملكرد سال 

گذشته، افت 15 درصدی یافت.
بررسی آماری جداول مزبور گویای آن است كه صادرات آهن اسفنجی نیز در دوره مورد بررسی 605 هزار تن شد كه در 

مقایسه با رقم 374 هزار تن مربوط به 6 ماهه نخست 97 رشد 62 درصدی دارد.
سهم آهن اسفنجی از كل صادرات 6 ماهه امسال 9.3 درصد است كه پس از فولاد میانی و میلگرد، جایگاه سوم را در جدول 

صادرات به خود اختصاص داده است.
میزان میلگرد صادراتی در نیمه نخست امسال به یک میلیون و 201 هزار تن رسید و نسبت به 637 هزار تن عملكرد دوره 

مشابه سال گذشته 89 درصد رشد دارد.
صادرات مجموع مقاطع طویل فولادی )تیرآهن، میلگرد، نبشی، ناودانی و سایر مقاطع( در 6 ماهه امسال به یک میلیون و 

398 هزار تن رسید كه در مقایسه با 839 هزار تن عملكرد دوره مشابه پارسال 67 درصد افزایش دارد.
صدور مجموع مقاطع تخت فولادی )ورق گرم، ورق سرد، ورق پوششدار( نیز در دوره این گزارش به رقم 478 هزار تن رسید 

كه در مقایسه با رقم 530 هزار تن مربوط به دوره مشابه سال گذشته، افت 10 درصدی دارد.

انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران  خبرداد
صادرات 6 ماهه فولاد بیش از 5.8 میلیون تن



شنبه -چهارم آبانماه 1398-    سال بیست  و دوم -   شماره 4909 ورزشی6

رئیس فدراسیون ووشو:

ووشو چین مبهوت قدرت ایران شد
 رئیس فدراسیون ووشو گفت: اتفاقی كه برای ووشو ایران در شانگ های افتاد ثابت كرد كه 

ایران در شرایط فعلی بهترین تیم دنیا در بخش ساندا است.
مهدی علی نژاد با بیان مطلب فوق گفت: كسب هشت مدال طلا توسط تیم هشت نفره 
ایران و كسب موفقیت صد درصدی توسط تیم اعزامی  یک اتفاق كم نظیر نه تنها در ورزش 
ایران كه در كل دنیا بود. مهمترین بخش این موفقیت تاریخی و بزرگ، كار بزرگی بود كه 

شیربچه های ایران در مهد ووشو دنیا یعنی چین بدست آوردند. 
وی افزود: مبارزات خوب و سطح بالای جوانان با آتیه و تیم قدرتمند ایران تمام حاضران 
در سالن مسابقات را بهت زده كرده بود. چینی ها همه امكانات خود را بسیج كرده بودند تا 
قهرمانی دو سال قبل ایران را باز پس بگیرند. آنها بیش از 2 میلیون دلار هزینه كردند، ولی 
غیرت و تعصب ایرانی مانع از تحقق این امر شد و پرچم ایران در خاستگاه ووشو دنیا هشت 

بار به اهتزار درآمد و سرود پرافتخار ما هشت بار در سالن طنین انداز شد. 
رئیس فدراسیون ووشو ادامه داد: پیش از اعزام به چین هدفگذاری ما یكی از سكوهای 
اول تا سوم بود. ولی ملی پوشان ما كاری كردند كارستان. علی خورشیدی در اولین حضور 
خود در مسابقات بین المللی در پیكار نهایی برابر نماینده چین با یک مبارزه قدرتمند و 
سطح بالا كل سالن را مبهوت قدرت خود كرد. سیفی در نیمه نهایی اجازه نداد رقیب 
چینی كار خاصی انجام دهد. همین نمایش قدرت، باعث وحشت چینی ها از ووشو ایران 

شد و به جرات می توان گفت كه ساندای ایران  تیم اول دنیاست.
علی نژاد در خصوص واكنش مسئولان فدراسیون جهانی و دیگر كشورهای حاضر در 
سالن مسابقات هم گفت: واقعا این یک اتفاق ویژه برای ووشو دنیا بود كه مورد استقبال 
كارشناسان و مسئولان حاضر قرار گرفت و به ما تبریک می گفتند. خیلی از كشورها 
درخواست اردوی مشترک داشتند. جالب اینجاست كه لبنان بعد از اردوی مشتركی كه 
با ایران داشت بهترین نتیجه تاریخ ووشو خود را رقم زد و 5 مدال از جمله یک طلا برای 

اولین بار بدست آوردند. 
وی در خصوص سطح فنی این دوره از مسابقات گفت: این دوره با حضور ووشوكاران 
102 كشور كه یک ركورد در تاریخ 30 ساله این مسابقات بود، برگزار شد. مسابقات نشان 
داد كه همه كشورها رشد چشمگیری نسبت به سالهای قبل داشته اند. مصر كه از قبل 
قدرتمند بود، مراكش فینالیست داشت، الجزایر، تونس، فرانسه و... واقعا رشد خوبی 

داشتند. كشورهای آسیایی نیز كه مانند همیشه پرقدرت ظاهر شدند. 
رئیس فدراسیون ووشو به كادر فنی تیم ملی هم اشاره كرد و گفت: از چهار مربی در دوره 
قبل سه مربی چینی بودند، ولی در این دوره همه اعضای كادر فنی تیم های تالو و ساندا در 
هر دو بخش مردان و زنان ایرانی بودند و این افتخار با تلاش یک تیم تمام ایرانی بدست آمد 
و افتخار بزرگ هیچ شریكی ندارد. ما در سالهای قبل جوانانی در كنار مربیان چینی بكار 
گرفتیم كه آنها با هوشمندی بالا درسهای با ارزشی از این مربیان چینی آموختند و اكنون 

ثمره این سرمایه گذاری به بار نشست. 
عضو هیات رئیسه فدراسیون جهانی در خصوص انتخابات این فدراسیون هم گفت: 
جریان انتخابات در این دوره به دلیل كناره گیری »یوزای چنگ« و اختلافاتی كه در ووشو 
اروپا وجود داشت و در آینده هم ادامه خواهد داشت، شرایط ویژه و ملتهبی داشت. خدا را 
شكر با توجه به تمهیداتی كه از قبل تدارک دیده بودیم موفق شدیم این كرسی را برای ایران 
حفظ كنیم. البته ما از معدود فدراسیون هایی هستیم كه 20 سال تمام در راس تصمیم 
گیری و تصمیم سازی فدراسیون جهانی حضور داریم. 12 سال بنده و 8 سال پورغلامی در 

هیات رئیسه بودیم و این حضور همچنان ادامه داد.
وی در پایان گفت: این موفقیت بزرگ را به مردم عزیز ایران كه همیشه یار و یاور ما هستند، 
خانواده بزرگ، منسجم و متهد ووشو تبریک عرض می كنم. بدون شک اگر حمایت اهالی 
ووشو و تلاش مربیان سازنده در جای جای ایران اسلامی نبود، كسب این افتخار بدست 

نمی آمد. 

سقوط چهار پله ای تبعات شکست در منامه 

سایه سنگین سامورایی ها روی سر ایران  
در رنكینگ جدید فدراسیون جهانی فوتبال تیم ملی با سقوط چهارپله ای در جایگاه 

بیست و هفتم جهان ایستاد.
همان طور كه پیش بینی می شد شكست تلخ در منامه تبعات سنگینی برای جایگاه 
ملی ایران در رنكینگ فیفا داشت تا برای اولین بار طی چند ماه گذشته ایران سقوط چند 
پله ای در جدول را تجربه كند و از آن بدتر در قاره آسیا سایه سنگین سامورایی ها را روی 

سر خود حس كند.
مارک ویلموتس و شاگردانش بعد از برد 14-0 مقابل كامبوج كه عملا میانگین امتیاز 
چندان بالایی به خاطر جایگاه بسیار نازل حریف درجه سومی از قاره كهن نداشت در 
بازی حیثیتی با بحرین در منامه شكست بدی را تجربه كردند تا همین نتیجه ناامیدكننده 

میانگین امتیازات منفی زیادی به حساب ایران واریز كند. 
در جدیدترین رنكینگ فدراسیون جهانی فوتبال فیفا، ایران به سه پله سقوط با كسب 
امتیاز 1505 در جایگاه بیست و هفتم قرار گرفت تا تیم هایی مثل لهستان، اوكراین و 
اتریش با پیشی گرفتن از تیم ملی باعث چنین سقوطی شوند. جالب این كه تونس هم 
برحسب این كه در ماه گذشته بازی رسمی و دوستانه ای نداشت از ایران پیشی نگرفت در 

غیر این صورت ایران تا مرز سی تیم پایین می آمد.
اما این سقوط از یک جهت دیگر حائز اهمیت است آن هم این كه یكه تازی چندین ساله 
ایران در قاره آسیا با تهدید جدی روبرو شد. ژاپن با نتایج خوب خود حالا در یک قدمی ایران 
و فاصله هفت امتیازی تنها در انتظار یک غفلت دیگر از یوزهاست تا بعد از سال ها دوباره 
رده اول قاره كهن را از رقیب دیرینه اش پس بگیرد كه همین امر زنگ خطر را برای ویلموتس 

و شاگردانش در آستانه مصاف حساس با عراق در بصره به صدا در آورده است.
 در رنكینگ جدید فیفا تیم ملی عراق با كسب 1327 امتیاز در جایگاه 74 دنیا ایستاد 
تا با صعودی پنج پله ای مواجه شود. این اتفاق می تواند تاثیر روحی روانی خوبی روی 
شاگردان سركو كاتانچ در آستانه بازی مهم با رقیب همسایه در بصره داشته باشد. ضمن 
این كه بحرین هم بعد از برتری مقابل ایران با چهار پله صعود و كسب 1220 امتیاز توانست 

به جایگاه 101 برسد تا امیدوار به صعود خیره كننده در ماه آتی باشد.
 در جمع ده تیم برتر دنیا هیچ تغییری در بین برترین ها ایجاد نشد و اروگوئه با چند پله 

صعود توانست جایگاه خوبی به دست بیاورد.
مكزیک هم توانست تا رده یازدهم صعود كند تا دوباره نگاه ها به این تیم آمریكای شمالی 
جلب شود. مكزیک هم توانست تا رده یازدهم صعود كند تا دوباره نگاه ها به این تیم 

آمریكای شمالی جلب شود.
 در بین برترین های آسیا در ماه جاری میلادی ایران و كره جنوبی با سقوط روبرو بودند 
اما ژاپن با صعود مواجه شد. استرالیا سر جای خود ماند ضمن این كه قطر و عربستان هم 

پیشرفت هایی داشتند درست برخلاف امارات.

بمب نقل و انتقالات فوتسال

 حسن زاده به گیتی پسند پیوست
علی اصغر حسن زاده ملی پوش فوتسال ایران كه چهار بار عنوان بهترین بازیكن قاره آسیا 

را از آن خود كرده است به تیم گیتی پسند اصفهان پیوست. 
به گزارش خبرنگار مهر، تیم فوتسال گیتی پسند كه در نقل و انتقالات نیم فصل برای 
برطرف كردن نقاط ضعف خود دست به جذب بازیكنان جدید زده است، روزپنجشنبه  با 
علی اصغر حسن زاده بازیكن ملی پوش فوتسال ایران به توافق رسید. حسن زاده كه در 
سالهای 2014، 2016، 2017 و 2018 به عنوان بهترین بازیكن آسیا برگزیده شده است، 

در نیم فصل دوم و مرحله پلی آف تیم گیتی پسند را همراهی می كند.
سایت باشگاه گیتی پسند در این خصوص نوشت: » با پیشنهاد حمید بی غم سرمربی 
تیم فوتسال گیتی پسند و مذاكرات مدیران باشگاه، علی اصغر حسن زاده در نیم فصل دوم 
لیگ برتر فصل 98 _99 به گیتی پسند پیوست حسن زاده كه در حال حاضر كاپیتان تیم 
ملی فوتسال ایران است در سال های 95 و 96 طی دو سال در باشگاه گیتی پسند حضور 
داشت و با این باشگاه سابقه قهرمانی در لیگ ایران و نایب قهرمانی آسیا را در كارنامه دارد.«
حسن زاده در حال حاضر با تیم ملی فوتسال ایران در ارومیه و مرحله مقدماتی فوتسال 
جام ملت های آسیا به سر می برد. این بازیكن فصل گذشته در تیم شنزن چین بازی می 

كرد.

 تیم ملی هندبال ایران با اینكه در مسابقه اول خود در مسیر المپیک كره جنوبی را برد 
اما با یک باخت و یک تساوی از رسیدن به مرحله دوم مسابقات بازماند و حذف شد تا به 

طور كامل المپیک 2020 را از دست بدهد. 
تیم ملی هندبال ایران در شرایطی راهی رقابت های انتخابی المپیک شد كه رسیدن 
به این رویداد بزرگ تقریبا برایش غیرممكن بود اما شاید كسی فكر نمی كرد تیم ایران 
حذفی زود هنگام داشته باشد. همان طور كه علیرضا حبیبی سرمربی تیم ملی ایران 
گفته پیش بینی ها بر این اساس بود كه تیم به جمع چهار تیم مسابقات برسد اما این 
اتفاق نیفتاد. البته هندبال ایران در سال های اخیر با وجود پتانسیل زیادی كه دارد 
نتوانسته نتایج خوبی كسب كند تا جایی كه امسال هم در ابتدا تصمیمی برای اعزام به 
انتخابی المپیک نداشت اما در نهایت این تیم با كادرفنی ایرانی جمع شد و به قطر رفت 

كه نتیجه ای نگرفت.
یكی از اصلی ترین دلایلی كه این روزها توسط كارشناسان درباره باخت تیم ملی مطرح 
می شود، عدم هماهنگی ملی پوشان بود. تیم ایران بازی تداركاتی خاصی برای انتخابی 
المپیک نداشت و ملی پوشان با تمرین و برگزاری چند اردو به قطر رفتند و تنها قبل از 
شروع مسابقات فرصت بازی داشتند. تداركات خاصی برای تیم ملی انجام نشده بود كه 
اصلی ترین دلیل آن نداشتن زمان بود چرا كه تیم اردیبهشت ماه كارش را در شرایطی 
آغاز كرده بود كه انتخابات فدراسیون تازه برگزار و رئیس جدید مشخص شده بود. این 
موضوع باعث شد كه عدم هماهنگی تیم بیش از پیش مشهود شود. شاید شانس كم 
تیم ملی برای رسیدن به المپیک با وجود تیم قدرتمند قطر باعث شد كه این شرایط در 

هندبال ملی ایجاد شود.
در كنار این موضوع نبودن لژیونرها یا دیر اضافه شدن آنها به تیم نیز بر این عدم 
هماهنگی اضافه كرده است. هنوز مشخص نیست چرا تیم ملی هندبال ایران در این 
سال ها نتوانسته به درستی از لژیونرهای خود استفاده كند. پاسخ این سوال كه آیا واقعا 
باشگاه های اروپایی به ملی پوشان اجازه نمی دهند زودتر به تیم ملی اضافه شوند یا اینكه 
به گفته یكی از كارشناسان فدراسیون نمی تواند هزینه سفر آنها را تامین كند بی پاسخ 
مانده اما چیزی كه مشهود است این بوده مشخص نبودن وضعیت لژیونرها در تیم، به 

هندبال كشور ضربه زده است.
موضوع دیگر كه البته موضوعی كه می تواند اصلی ترین دلیل ضعف هندبال باشد عدم 
ثبات مدیریت است. در سال های اخیر هندبال ایران اسیر عدم ثبات مدیریتی شده و 
این رشته چندین رئیس به خود دیده است. این عدم ثبات مدیریتی در كنار بدهی های 
فدراسیون و البته مشكلات اقتصادی باعث می شود كه این رشته نتواند یک برنامه 
منسجم داشته باشد. از زمانی كه علیرضا پاكدل وارد فدراسیون شده با توجه به نیروی 
جوانی سعی كرده گام به گام مشكلات هندبال را از بین ببرد و اعلام كرده كه نیاز به زمان 
دارد اما شرایط نشان می دهد كه وضعیت هندبال برای رسیدن به سامان نیاز به زمانی 
نسبتا طولانی دارد. این یعنی پاكدل و تیم مدیریتی اش در فدراسیون باید بیش از پیش و 

با توانی مضاعف برای خروج هندبال از بحران تلاش كنند.
همانطور كه سرمربی تیم ملی ایران تاكید كرده برخی بازیكنان از جمله الله كرم استكی 
كه لژیونر به حساب می آید با وجود مصدومیت برای تیم ملی سنگ تمام گذاشته اند. 

پتانسیل هندبال ایران، توانایی لژیونرها و عملكرد كادرفنی تیم ملی مشخص است و به 
نظر می رسد امروز هندبال كشور بیش از هرچیز به یک برنامه ریزی منسجم نیاز دارد و 
با استفاده از تجربیات این سال ها برای آینده برنامه ریزی كند. شاید فدراسیون هندبال 
ایران به دلیل شانس كم تیم ملی در مسیر المپیک نگاهی ویژه به این مسابقات نداشته 
اما تا بهمن ماه فرصت زیادی باقی نمانده و اگر تیم ملی خیلی سریع خودش را جمع 

نكند در رویداد بعدی كه برای جام جهانی است به مشكل خواهد خورد.
تیم ملی هندبال ایران باید كار خود را ادامه دهد تا برای رقابت های قهرمانی آسیا و 
انتخابی جام جهانی آماده شود. المپیک 2020 از دست رفته اما از پیش مشخص بود كه 
ایران و بسیاری از تیم های آسیایی با وجود تیم قدرتمند قطر توانایی رسیدن به المپیک را 
ندارند اما جام جهانی شرایط متفاوتی دارد. اكنون فدراسیون هندبال باید برای رسیدن به 

جام جهانی تلاش كند تا تیم بدون دغدغه راهی مسابقات قهرمانی آسیا شود.
دیگر  و  بالا  كیفیت  با  تداركاتی  دیدارهای  اردوها،  برنامه ریزی  لژیونرها،  وضعیت 
دغدغه ها از جمله خروج بازیكنان سرباز از كشور مساله ای است كه خیلی زود باید توسط 

فدراسیون حل شود تا تیم ملی بدون مشكل خودش را برای مسابقات آماده كند. اینكه 
دوباره قبل از مسابقات انتخابی جام جهانی وضعیت لژیونرها مشخص نباشد، بازی های 
تیم ملی پخش زنده نشود، مشكلات مالی گریبانگیر برنامه ریزی ها باشد قابل قبول 
نخواهد بود. مشكلات اقتصادی و بدهی های فدراسیون هندبال از پیش مشخص بوده 
و این روزها رئیس فدراسیون با دعوت از تمام افراد با تجربه این رشته و حتی رقبایش در 
انتخابات از جمله مرتضی حسن پور نشان داده به دنبال پیشرفت هندبال است و از امروز 
باید برای آینده برنامه ریزی كند در غیر این صورت در مسیر جام جهانی نیز چیزی جز 

شكست نصیب هندبال كشور نمی شود.
خانواده هندبال منتظر است تا تیم ملی كشورمان در رقابت های انتخابی جام جهانی 
عملكردی به مراتب بهتر داشته باشد و با شرایطی شایسته تیم ملی راهی مسابقات در 
كویت شود. این انتظار به حق فقط توسط فدراسیون برآورده می شود و پاكدل می تواند 
ثابت كند كه اعتماد به مدیران جوان درست است و نتیجه و آینده را باهم در بر می گیرد. 

در غیر این صورت باید گفت هندبال از بحران خارج نمی شود.

تیم ملی هندبال ایران المپیک 2020 را از دست داد 

شکست تلخ هندبال، اتفاقی که قابل پیش بینی بود

 لژیونر كبدی ایران با اشاره به حواشی اخیر و ماجراهای رخ داده 
مابین بازیكنان و فدراسیون كبدی گفت: پارسال قانونی بود كه 
هیچ لژیونری نباید در لیگ بازی كند اما امسال این قانون برعكس 
شده و فدراسیون ما را مجبور كرده در این فصل در لیگ داخلی 

بازی كنیم. 
این روزها بحث دریافت مالیات 12 درصدی از بازیكنان لژیونر به 
وسیله فدراسیون كبدی داغ است و هر كدام به نحوی از مشكلات 
خود در این زمینه سخن می گویند و این سخنان بی واكنش نبوده 
است؛ »پیام اورسجی« ریاست این فدراسیون نیز میزان دریافت 

این مالیات را 8 درصد عنوان كرده است.
موضوعی كه درباره آن با »فاضل اتراچالی« یكی از قدیمی ترین 
اعضای تیم ملی كبدی و لژیونر برجسته ایران در لیگ هند به 
گفت وگو پرداخته ایم. وی در این مصاحبه در خصوص مسائل 
مختلفی از چگونگی حضور در لیگ هند گرفته تا ویژگی های 
برجسته این لیگ و میزان قرارداد خود و مالیات های پرداختی 

سخن گفت.
چطور شد که به رشته کبدی علاقه مند شدید؟

منطقه ای در گرگان به نام محمدآباد وجود دارد كه كشتی گیران 
و پهلوانان بسیاری در آن منطقه حضور دارند. بنابراین در آن زمان 
از مدتی  در رشته های جودو و كشتی فعالیت می كردم. پس 
پسران محله ما وارد رشته كبدی شدند و از سال 83 علاقه مند 
به این رشته شدم زیرا كبدی كشمكش ها و درگیری های شیرین 

بسیاری دارد.
زمینه لژیونر شدن شما چگونه فراهم شد؟

اینچئون 2014 به عنوان كاپیتان تیم  در بازی های آسیایی 
ملی حضور یافتم و بازی خوبی را در فینال با تیم هند ارائه كردم. 

در همان سال برای اولین بار لیگ ستارگان جهان برگزار شد و 
بهترین های كبدی از همه كشورهای جهان به این لیگ دعوت 
شدند. من هم افتخار این را داشتم كه به عنوان لژیونر ایرانی 
دعوت شوم و برای اولین بار به همراه سه ایرانی دیگر در این لیگ 

شركت كردم.
گفته می شود فدراسیون 12 درصد از حقوق شما را 

می گیرد؟
فدراسیون از ما چک گرفته و ما را مجبور كرد تا 12 درصد به آنان 
بدهیم. بازیكنانی كه قرارداد آنها زیر 500 میلیون است 10 درصد 
و بازیكنانی كه قرارداد انان بالای 500 میلیون است، 12 درصد 
می پردازند. در واقع پیش از این نماینده وزارت ورزش اعلام كرده 
بود كه باید از همه ما 20 درصد بگیرند. اما با تلاش های رییس 

فدراسیون 12 درصد شد.
فدراسیون اعلام کرده که شرایط را برای شما مهیا کرد 
تا بتوانید در لیگ هند شرکت کنید؟؛آیا این درست است یا 

اینکه خودتان شرایط حضور در هند را فراهم کردید؟
امسال فدراسیون برای هفت بازیكن شرایط حضور در هند را 
فراهم كرد اما برای من اینگونه نبوده است. در دوره رییس قبلی 
توانستم در هند حضور یابم. فدراسیون هیچ كاری برای من نكرده 
است. در آن زمان از هند به فدراسیون نامه زدند كه این بازیكنان 
را می خواهند. فدراسیون هم به هند نامه زد كه مشكلی ندارد و 
بازیكنان را می فرستیم. فدراسیون تنها نامه را ارسال كرد تا بتوانیم 

ویزا بگیریم و اگر این نامه نباشد نمی توانیم ویزا دریافت كنیم.
بعد از مسابقات جوانان جهان فدراسیون اعلام کرده 
که شهریور 99 لیگ داخلی برگزار می کند و لژیونرها باید در 
این فصل شرکت کنند، آیا از شما خواستند تا در این لیگ 

حضور یابید؟
بله گفتند اگر بازی نكنیم، داستان دیگری برای ما پیش می آید.

داستان دیگر؟
یعنی می توانند د مورد حضور در تیم ملی و همچنین اعزام به 
هند سنگ اندازی كنند. پارسال قانونی بود كه هیچ لژیونری نباید 

در لیگ بازی كند اما امسال این قانون برعكس شده است.
از جذابیت های لیگ هند بگویید.

این  به  می شود،  پخش  بازی ها  این  دنیا  كشورهای  همه  در 
دلیل كه فیلم برداران و كارگردان های این بازی ها از بالی وود هند 
هستند. همچنین همه سوپراستارهای هندی مالكان تیم هستند 
و رییس تیم ما نیز جزو 100 نفر پولدار دنیا محسوب می شود. 
مثل شاهرخ خان و سلمان خان و بازیگران برجسته دیگر و به 
دلیل حضور آنان به عنوان روسای تیم ها، جذابیت این ورزش 
بالا می رود. همه چیز كبدی در هند مثل فیلم است حتی یكماه 

گذشته از هند به ایران آمدند و مستند زندگی من را درست و تلاش 
كردند تا فردی شبیه به من را پیدا كنند تا نقش كودكی و جوانی ام 

را برعهده بگیرد.
لقب شما در هند و نام تیم چیست؟

لقبی كه در هند به من داده اند، سلطان است و یوبمبئی نام 
تیمی كه در آن بازی می كنم.

قراردادهای »معراج شیخ« یک میلیارد ۳00 و »معین 
نبی بخش« یک میلیارد و 400 است، آیا شما هم میلیاردی 

هستید یا خیر؟ و چقدر مالیات می دهید؟
قرارداد من چند درصد از آنان بالاتر است و طبق همان هم 
مالیات می دهیم. از این میزان 12 درصد فدراسیون می گیرد. 24 
درصد را به هند مالیات می دهیم و برای انتقال پول هم 5 درصد 
كم می شود كه در مجموع 41 درصد از پول اولیه از بین می رود و 

به خودمان نمی رسد.

لژیونر کبدی ایران: 

فدراسیون ما را مجبور كرده در لیگ داخلی بازی كنیم

 معاون پزشكی باشگاه استقلال با انتقاد از سازمان لیگ و 
فدراسیون فوتبال به خاطر برنامه ریزی مسابقات، گفت: كمیته 
پزشكی فدراسیون اجازه ندهد بازی های لیگ چهار روز یكبار 

برگزار شود. 
دكتر امین نوروزی معاون پزشكی باشگاه استقلال و عضو 
درباره مصدومیت محسن  پزشكی  رئیسه فدراسیون  هیات 
كریمی و داریوش شجاعیان گفت: محسن كریمی شرایط 
روحی و روانی خوبی نداشت و همین مسئله باعث شد دوباره 
آمادگی  نظر  از  هم  شجاعیان  شود.  پاره  اش  صلیبی  رباط 
قبل 14  های  بازی  در  بازیكن  این  بود.  اوج  در  جسمانی 
كیلومتر دویده بود و آمادگی بالایی داشت ولی از نظر روحی 
و روانی شرایطی در خودش ایجاد كرده بود كه باعث شد این 
مسئله برایش رخ بدهد. او یک ضربه كوچک از سمت حریف 
خورد ولی این ضربه نباید باعث آسیب دیدگی اش می شد. در 
آن صحنه هماهنگی عصب و عضله شجاعیان از بین رفت و 

باعث پارگی رباط شد.
نوروزی با انتقاد از مسئولان سازمان لیگ فوتبال تاكید كرد: 
مسئولان محترم فدراسیون فوتبال! »درست به پایان بردن« 
است.  ایران  اینجا  است.  بردن  پایان  به  زود  از  مهمتر  لیگ 

باشگاه ها بازیكنان را از صبح تا شب در اختیار ندارند. 
معاون پزشكی باشگاه استقلال یادآور شد: چندی پیش در 
سنت پترزبورگ روسیه بودم. همان زمان سردار آزمون دچار 
مشكلی در مچ پایش بود. این بازیكن موظف بود از ساعت 10 
صبح تا 6 عصر در كلینیک باشگاه زنیت تحت درمان باشد. او 

ساعت 6 عصر آمد و مچ پایش را دیدم.

نوروزی با بیان اینكه در فوتبال حرفه ای بازیكنان باید از نظر 
تغذیه و زمان ناهار در اختیار باشگاه باشند، تاكید كرد: در ایران 
بازیكن دو ساعت می آید سر تمرین و تا فردا هیچكس از او خبر 
ندارد. وقتی بازیكن برای درمان می آید، یكی دو ساعت در 
كلینیک است و سپس می رود و ما نمی دانیم بقیه زمانش را 

چطور سپری می كند.

وی افزود: آقای فتاحی )مسئول كمیته مسابقات سازمان 
لیگ( عزیز!  ما حرفه ای نیستیم. برگزاری چهار روز یكبار 
مسابقات لیگ برای بازیكنان نمی تواند مثمرثمر باشد. این 
فاصله زمانی برای بازیكنانی خوب است كه شرایط ریكاوری 

داشته باشند و باشگاه ها حرفه ای باشند. 
دكتر نوروزی ادامه داد: كمیته پزشكی فدراسیون فوتبال 

ساكت ننشیند. در فوتبالی كه حرفه ای نیست اجازه ندهید 
مسابقات چهار روز یكبار  با این زمین های بد و مشكلاتی كه 
بر باشگاه ها حاكم است برگزار شود. چقدر بگوییم نمی توانیم 

برای بازیكنان ریكاوری خوبی انجام بدهیم.
به  مردم«  و  »ورزش  برنامه  با  هایش  صحبت  ادامه  در  وی 
بازیكنانی اشاره كرد كه بعد از عمل جراحی مجددا فوتبال را از 
سر گرفتند و گفت: آقای كنعانی زادگان در كلینیک ما درست 

شد. 
روزبه چشمی، رضا حسن زاده، محمد نوازی و خیلی های 
دیگر. مثال های زیادی داریم اما بدانیم شرایط ایران هم خوب 
است و بازیكنان می توانند بعد از عمل جراحی برگردند اما به 
شرطی كه مسئولان پشت بازیكنان باشند و آنها را درک كنند 

كه نمی توانند چهار روز یكبار بازی كنند.
این  با  اش  همكاری  كه  استقلال  باشگاه  پزشكی  معاون 
خانواده  از  من  گفت:  است،  داشته  نشیب  و  فراز  باشگاه 
استقلال هستم و این تیم را دوست دارم. یكسری ساختارها 
باید در این تیم رعایت شود كه ما هم زیر سئوال نرویم. آقای 
فتحی! )مدیرعامل استقلال( اگر این شرایط را فراهم كنید 
مخلص شما هستم و در باشگاه می مانم. وظیفه من است كه 

رایگان در خدمت بازیكنان استقلال باشم.
دكتر نوروزی در پایان گفت: اگر من شرایط تغذیه بازیكن 
جوابگوی  توانم  می  موقع  آن  كردم،  كنترل  و  رعایت  را 
در  ساعت  فقط 2  بازیكن  وقتی  ولی  باشم  ها  مصدومیت 
اختیار باشگاه و كلینیک است و باشگاه در آمادگی اش نقش 

ندارد تمام فشارها روی من می آید.

انتقاد معاون پزشکی باشگاه استقلال از سازمان لیگ:

آقای فتاحی؛ ما حرفه ای نیستیم

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش وپرورش استان قم گفت: درسال تحصیلی جاری، یک میلیارد و 700 میلیون ریال تجهیزات ورزشی 
برای مدارس این استان خریداری شده است. 

مجتبی رمضان بیگی   افزود: این تجهیزات در قالب 18 هزار قلم كالا خریداری و با اولویت مدارس محروم و كم برخوردار توزیع شد.
وی اضافه كرد: بخشی از تجهیزات توزیعی با كمک معاونت تربیت  بدنی و سلامت وزارت آموزش وپرورش تهیه و بخشی نیز از منابع 

استانی تهیه  شده است.
وی گفت: با توجه به تعداد فضاهای آموزشی و وجود بیش از 265 هزار دانش آموز، تعداد تجهیزات ورزشی جوابگوی نیاز دانش آموزان 

نیست، ولی می تواند برای شروع كار مفید باشد.
رمضان بیگی افزود: مدیران واحدهای آموزشی نباید به این تجهیزات اكتفا كنند و باید تلاش نمایند از روش های مختلف به ویژه كمک 

خیران،  ملزومات را فراهم كنند.
وی همچنین بیان كرد: كمبودی در نیروی انسانی مقاطع متوسطه اول و دوم نیست، ولی در دوره ابتدایی استان قم همچنان با كمبود 

مواجه است و برای رسیدن به نقطه مطلوب نیاز به 50 معلم تربیت بدنی داریم.
وی افزود: محتوای آموزشی درس تربیت بدنی نیز در قالب كتاب راهنمای تدریس معلم، از پایه اول تا دوازدهم به عنوان مرجع تدریس 

استفاده می شود.
به گفته معاون آموزش وپرورش قم، در برنامه سند تحول بنیادین تكلیف و نقشه راه درس تربیت بدنی مشخص و در این سند تاكید شده 

است كه مهارت های بنیادین و پایه در كنار ایجاد نشاط و شادابی باید به دانش آموزان آموزش داده شود.
حدود 265 هزار دانش آموز قم در مقاطع مختلف مشغول به تحصیل هستند.

در حال حاضر حدود 665 مدرسه با 6 هزار و 783 كلاس درس در قم فعال است.

معاون تربیت بدنی و سلامت آموزش وپرورش استان قم خبرداد

 خرید یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون ریال تجهیزات ورزشی برای مدارس قم
 رئیس هیات سواركاری قم با اشاره به توقف چند هفته ای برگزاری مسابقات سواركاری استان توسط دامپزشكی قم گفت: 
با اقدام های مراقبتی انجام شده مشخص شد كه هیچ یک از اسب های قم درگیر بیماری مشمشه نشده اند و این مسابقات به 

زودی از سرگرفته می شود. 
سید مهدی طباطبایی افزود: یک مورد ابتلا به بیماری دامی مشمشه در یكی از پرورش دهندگان اسب استان كه در شرایط 
غیراستاندارد اقدام به نگهداری اسب در گاوداری كرده بود، شناسایی كه این امر موجب شد تا مسابقات سواركاری استان 

توسط اداره دانپزشكی قم برای چند هفته متوقف شود.
وی ادامه داد: با پیگیری های بهداشتی و درمانی و مراقبت های لازم برای جلوگیری از درگیر شدن اسب های ورزشی استان 
توسط باشگاه های سواركاری قم، هیچ موردی از درگیری اسب های مسابقه ای استان به این بیماری دامی مشاهده نشده است.
رئیس هیات سواركاری قم افزود: با برطرف شدن نگرانی از ابتلای اسب های استان به این بیماری، هفته هشتم مسابقات 

پرش با اسب استان در روزهای آینده برگزار می شود.
طباطبایی اظهار داشت: باشگاههای سواركاری فعال در استان،  مراقبت های لازم برای جلوگیری از درگیری اسب های 
ورزشی قم به این بیماری را با جدیت پیگیری می كنند و با این مراقبت این بیماری در استان كنترل و هیچ یكی از باشگاه های 

پرورش اسب قم درگیر آن نشده است.
در هفت باشگاه سواركاری حدود 200 راس اسب حرفه ای وجود دارد كه از آنها برای تمرین ورزشكاران و در مسابقات 

استفاده می شود. هم اكنون 400 راس اسب ورزشی و حدود 800 راس اسب غیرورزشی در استان وجود دارد.
مشمشه بیماری باكتریایی واگیردار و خطرناكی است كه بیشتر در تک سمی ها مشاهده می گردد. این بیماری بسیار كشنده 

در اسب ها بیشتر دیده شده و از بیماری های مشترک انسان و دام است.

رئیس هیات سوارکاری استان قم :

اسب های قم درگیر بیماری مشمشه نشده اند
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رئیس دفتر رئیس جمهوری دلایل افزایش حملات و اقدامات تخریبی علیه دولت در 
آستانه انتخابات را تشریح كرد و گفت:متاسفانه در آستانه انتخابات مجلس به صورت خیلی 
زودرس اتاق فكرهایی برای حمله به دولت ایجاد شده با این ذهنیت كه هر چه به دولت 
حمله كنند توفیق شان در انتخابات بیشتر است و می توانند رای مردم را جذب كنند در 
حالیكه اشتباه می كنند. هر چه به انتخابات آینده مجلس نزدیک می شویم هجمه ها علیه 
دولت شدت بیشتری می گیرد، هجمه هایی كه به تعبیر محمود واعظی رئیس دفتر رئیس 

جمهوری، دلیلی جز تخریب دولت از سوی عده ای آنهم با هدف توفیق یافتن در انتخابات 
آینده ندارد. تخریب كنندگان اگرچه به دفعات سناریوهای تخریبی متعددی را علیه دولت 
طراحی و در عمل موفقیتی حاصل نكردند بار دیگر و در تحركی جدید با تمركز بر پرونده 
"روح الله زم" خبر از دستگیری عده ای در نهاد ریاست جمهوری دادند خبری كه البته 
از سوی قوه قضائیه تكذیب و در نهایت تیر تخریب گران به سنگ خورد. در آخرین اقدام 
هم دیروز و با انتشار خبری مبنی بر بخشنامه یک نهاد دولتی مبنی بر ممنوعیت بكارگیری 
منشی زن برای مدیران مرد تلاش كردند تا علیه دولت فضاسازی كنند كه این خبر هم از 

سوی اعضای هیات دولت تكذیب شد.
اما به واقع »علت این حملات به دولت و اقدامات تخریبی و افزایش بد اخلاقی ها به ویژه 

در ماه های منتهی به انتخابات چیست؟«
اختلافات داخلی سم است

محمود واعظی رئیس دفتر رئیس جمهوری، با بیان اینكه امروز كشور با یک دشمن جدی 
خارجی مواجه است گفت:  ر شرایطی كه این دشمن خارجی همه قدرت و توان خود را 
برای تحریم های حداكثری و افزایش فشار بر مردم به كار گرفته، اختلافات داخلی سم 

است.
اختلافات داخلی بازی کردن در زمین دشمن است 

وی با تاكید بر اینكه اختلافات داخلی بازی كردن در زمین دشمن است، ادامه داد: با 
این حال متاسفانه در آستانه انتخابات مجلس به صورت خیلی زودرس اتاق فكرهایی برای 
حمله به دولت ایجاد شده با این ذهنیت كه هر چه به دولت حمله كنند توفیق شان در 
انتخابات بیشتر است و می توانند رای مردم را جذب كنند در حالیكه اشتباه می كنند. 
رئیس دفتر رئیس جمهوری با بیان اینكه بسیاری از مردم در سراسر كشور تفاوتی بین 
دولت، قوه قضائیه و مجلس قائل نیستند و همه ما را یكی می دانند، افزود: در چنین 
شرایطی شایعه پراكنی علیه دولت ثمری جز مایوس كردن مردم نخواهد داشت به عبارتی 
نتیجه منفی خوانی علیه مسئولانی كه در حال خدمت هستند در عمل این خواهد شد كه 

مردم پای صندوق رای حاضر نخواهند شد.
دستگیری روح الله زم را موضوعی جناحی نکنیم

واعظی با یادآوری دستگیری روح الله زم، گفت: اینكه فردی كه شبكه جنگ روانی علیه 

ایران درست كرده و به سرویس اطلاعاتی مختلف پول می داده و با وجود محافظ شخصی 
با هوشمندی عزیزان سپاه دستگیر می شود باید عامل افتخار همگی ما به اقتدار امنیتی 
كشورمان باشد با ین حال شاهدیم كه عده ای این دستگیری را به موضوعی جناحی تبدیل 
كرده به طوریكه شاهدیم هر روز افرادی اتهاماتی علیه دیگری مطرح می كنند یا خبر از 

دستگیری افرادی می دهند كه صحت ندارد.
اقدامات تخریبی علیه دولت جنگ روانی داخلی است

وی این اقدامات را جنگ روانی داخلی علیه دولت خواند و گفت: البته دولت بنا ندارد كه 
وارد این اختلاقات شود چون این را برای اداره كشور سم می داند. واعظی در پاسخ به این 
سوال كه آیا قرار است موضع دولت در پاسخ به اتهامات و فضاسازی ها سكوت باشد؟ گفت: 
خیر اما باید هم ما و هم رسانه ها درباره نفرت و شایعه پراكنی ها علیه دولت توضیحات لازم 
را بدهیم تا مسائل شفاف شود؛ به طور مثال در پرونده روح الله زم مطرح كردند كه عده ای 
در نهاد ریاست جمهوری دستگیر شدند كه سخنگوی محترم قوه قضائیه این ادها را تكذیب 
كرد، این بهترین فرصت است كه رسانه ها از آقایی كه این حرف را زده سوال كند كه شما بر 

اساس چه مستنداتی این اظهارات را مطرح می كنید؟
قوه قضائیه با اتهام زنندگان برخورد کند

واعظی با بیان اینكه به صورت جدی از قوه قضائیه می خواهم با این موضوعات و شایعه 
پراكنی ها برخورد كند ادامه داد: اگر این حرف ها را به جای این آقایان كه مارک فكری 
مشخصی داشته و در امنیت و مصونیت كامل به سر می برند شخص دیگری زده بود چه 
بلایی سرش می آوردند؟ وی تاكید كرد: قوه قضائیه باید به عنوان مدعی العموم افرادی را 
كه افكار عمومی را به هم ریخته و به ارگان رسمی كشور حمله می كنند احضار كرده و با آنها 

برخورد كند. اگر با چهار نفر از این افراد برخورد شود نفر پنجم دیگر این كار را نمی كند.
احتمال شکایت از کریمی قدوسی بخاطر اتهام زنی به دولت

رئیس دفتر رئیس جمهور درباره اینكه آیا دولت قصد شكایت در این زمینه را خواهد داشت 
یا خیر گفت: ما در گذشته هم شكایت كردیم اما شكایت هایی كه می شود بستگی به فردی 
دارد كه از او شكایت می شود، در برخی از شكایت هایی كه می كنیم خیلی اتفاق خاصی 
نمی افتد البته در یک مورد نمی دانیم چه شده كه اتفاقاتی افتاده اما در بقیه موارد شكایت 

ما همچنان بی نتیجه مانده است، البته برای موارد اخیر هم شكایت می كنیم.

برخی اتهام زنندگان گویی در امنیت و مصونیت کامل هستند

روایت واعظی از پشت پرده فعال شدن اتاق های فکر حمله به دولت

تحلیل و تبیین کلیدواژه های اصلی در جریان اصولگرایی

اصولگرایان از چه سخن می گویند؟ 

گفتمان اصولگرایی را امروز طیف ها و شاخه های مختلفی در این جریان حمل 
می كنند؛ گروه هایی كه اگر چه در دسته ای از اصول و مبانی با یكدیگر متفقند ولی 

در برخی حوزه ها رویكرد و روش هایی متفاوت و بعضاً متعارض با هم دارند. 
یازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی در راه است و بررسی فضای 
سیاسی كشور از گرم شدن تدریجی تنور انتخابات حكایت دارد. هرچند از نگاه 
ناظران، این بار تشكل های سیاسی با تاخر و تعلل تحركات انتخاباتی خود را آغاز 
كرده اند، ولی بررسی روندها و تحولات نشان می دهد كه اصلاح طلبان و اصولگرایان 
مدتها است مباحث درون گفتمانی و درون تشكیلاتی خود را كلید زده و پیش از 
آغاز رقابت با یكدیگر، بر سر اصول مبنایی جریان متبوعشان با هم به تبادل نظر می 

پردازند.
بررسی كلیدواژه های پرتكرار این روزها در جریان اصولگرایی، سمت و سوی فضای 
اندیشه ای آنان و دغدغه هایشان را نمایان می كند. در این راستا، گروه تحلیل، تفسیر 
و پژوهش های ایرنا در این گزارش، به تحلیل و تبیین كلیدواژه های اصلی و متاخر در 

جریان اصولگرایی می پردازد.
اندیشه احیای محوریت و استقرار سازوكار وحدت فراگیر در بیش از یک سال اخیر، 
تضارب آرای متفاوت را در میان اصولگرایان ایجاد كرده است؛ تعدد آرایی كه البته 
ریشه های ایجاد آن را می توان در سال های میانی دهه 80 تا پس از انتخابات ریاست 

جمهوری 96 جستجو كرد.
این تعدد آرا، اصولگرایان را به شقوق مختلف اصولگرایان سنتی، میانه روها یا 
مستقلین، نواصولگرایی، جبهه پایداری و احمدی نژادی ها تقسیم كرده است؛ 
جریان هایی كه به رغم اشتراک نظر در اصول اولیه، با یكدیگر مرزبندی هایی دارند و 

هیچكدام حاضر نیستند زیر پرچم دیگری بروند.
وجه اشتراک اصولگرایان

گفتمان اصولگرایی را می توان برآمده از گفتمان انقلاب اسلامی دانست كه خود 
را مبتنی بر اصول اسلامگرایی معرفی می كند. بر این مبنا و بر اساس بیان رهبری 
در دیدار با رئیس جمهوری و اعضای هیات دولت وقت مورخ 06/ 06/ 1385  ، مردم 
گرایی،، خردگرایی و تدبیر و حكمت در تصمیم گیری و عمل، مسئولیت پذیری و 
پاسخگویی، اهتمام به علم و پیشرفت علمی، سعه صدر و تحمل مخالف، اجتناب از 
هواهای نفس، شایسته سالاری، نظارت بر عملكرد زیرمجموعه و تلاش بی وقفه برای 
این خدمات، انس با خدا و قرآن و استمداد دائمی از خدا را می توان جزو مولفه های 

ابتدایی اصولگرایی دانست.
امروز همه شقوق اصولگرایی به ویژه اصولگرایان سنتی خود را پرچمدار احیاگری 
عدالت  طلبی  آزادی  خواهی،  استقلال  انقلابی،  اصیل  های  آرمان  و  ها  ارزش 
خواهی، ساده زیستی، پاكدستی، فساد ستیزی، مبارزه با فقر و تبعیض، مقابله 
با اشرافی گری و … معرفی می كنند. اصولگرایان همگی در این اصول مشترک 

هستند.
تفاوت در برخی  ایجاد كرده،  آنچه میان برخی طیف های اصولگرایی فاصله 
رویكردهای خرد و روش های دست یابی به اهداف انقلابی است؛ فاصله هایی بعضاً 
چنان عمیق كه جمع كردن همه اصولگرایان زیر یک پرچم واحد را غیر ممكن می 

نمایاند.
نواصولگرایان و تاکید بر »جوانگرایی« و »مجلس نو«

نواصولگرایی را شاید بتوان تازه ترین انشقاق از جریان كلی راست سیاسی دانست 
كه پایه های خود را روی انتقاد از سیاست ورزی های اصولگرایانه سنتی مبتنی كرده 
است. »محمدباقر قالیباف« عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام كه در سال 96 در 
نتیجه تصمیم تشكل جمعی اصولگرایان موسوم به »جمنا« به ناچار به نفع دیگر نامزد 
اصولگرا گود رقابت های انتخاباتی را ترک كرد، بعدها با انتقاد از كنشگری و سازوكار 

فراگیر درون جریانی، راه خود را از جریان متبوعش جدا كرد.
نواصولگرایی قالیباف را اگرچه نمی توان گفتمانی با هویت مستقل دانست و حتی 
بسیاری از اصولگرایان آن را به رسمیت نمی شناسند، ولی سعی كرده برای خود 
ادبیاتی متفاوت از دیگر اصولگرایان دست و پا كند. »مردم گرایی«، »جوانگرایی« و 
»مجلس نو« آرمان هایی است كه قالیبافی ها این روزها از آن دم می زنند و برای 

تحققش راهكار ارایه می دهند.
ویژه در  به  اردوگاه اصولگرایی  پایین در  به  بالا  از  قالیباف نحوه تصمیم سازی 
خصوص انتخابات را زیر سوال برده و می گوید باید سازوكاری در نظر بگیریم كه مردم 
خود در روند تصمیم سازی دخیل باشند. معرفی سامانه ای برای ثبت نام جوانانی كه 
خود یا دیگری را شایسته نمایندگی می دانند برای تشكیل مجلسی نو برای تحول در 
نظام مدیریتی كشور، فضای غالب اندیشه ای این روزهای نواصولگرایان را به تصویر 

می كشد.
جبهه پایداری و معمای »اصلح« و »صالح«

جبهه پایداری از دیگر گروه های اصولگرایی است كه از دهه 80 تا كنون سیاست 
ورزی اصولگرایان را از خود متاثر كرده است؛ طیفی كه عملكردش در سال های اخیر 
روند واگرایی در میان اصولگرایان را تسریع كرد. شكل گیری جریان نواصولگرایی و 
فاصله گیری بیشتر اصولگرایان معتدل از جریان اصلی را می توان حاصل كنش های 

سیاسی جبهه پایداری دانست.
گزاره »اصلح« بودن كه در انتخابات ریاست جمهوری 96، قالیباف را كنار گذاشت، 
هنوز هم در ادبیات جبهه پایداری برجستگی دارد. آنها می گویند »باید از گزینه 
اصلح حمایت كنیم، حتی اگر گزینه اصلح را در میان اصلاح طلبان یافت كنیم«. 
البته كه این جمله به معنی حمایت از اصلاح طلبان نیست و تاكیدی است بر پایداری 
پایداری چی ها بر گزینه اصلحی كه بزرگان این جریان معرفی می كنند. پایداری ها 
با همین منطق با ایده نامزد »صالح« در انتخابات مخالفند؛ نامزدی كه از دید برخی 

دیگر از اصولگرایان هم شایسته است و هم از پتانسیل رای آوری برخوردار است.
دوگانه سازی پایداری همچنان ادامه دارد. این بار بر سر دو واژه »انقلابی« و »غیر 
انقلابی« مانور می دهند. از دید آنها اصولگرایان دوآتشه انقلابی هستند و اصلاح 
طلبان و اصولگرایان میانه رو غیر انقلابی. از این رویكرد، به نظر می رسد پایداری ها 
تسویه حساب را حتی در جریان اصولگرایی هم آغاز كرده و به عنوان نمونه از منظر 

آنها در مورد مذاكره با غرب و برجام می توان خلوص انقلابی بودنشان را تعیین كرد.
بهاری ها چه می گویند و چه می جویند؟

جریان بهار نزدیک به محمود احمدی نژاد را هم می توان از دیگر شقوق اصولگرایی 
تلقی كرد كه مانند گذشته از تاكتیک هایی چون وعده ارایه »بدیلی متفاوت در 
عرصه سیاست« و انتقاد از وضع موجود برای جلب نظر جامعه استفاده می كند. 
جریان بهاری با انتقاد از وضع موجود و نحوه مدیریت كشور در دوره های پیشین و 
نیز دولت كنونی تلاش می كند خود را به عنوان راه سوم معرفی كند. موج سواری 
روی مطالبات و نارضایتی های عمومی، به صورت مقطعی كلیدواژه های متفاوتی 
را در این جبهه برجسته می كند. گفت و گوی چندی پیش احمدی نژاد با یک 
رسانه خارجی و حمایت از گفت و گو با رییس جمهوری آمریكا را می توان در همین 

چارچوب تفسیر كرد.
در همین ارتباط، این روزها كلیدواژه هایی چون »عدالت« و »مبازره با فقر و فساد و 
تبعیض« را می توان به وفور در این طیف سیاسی ردیابی كرد. رسانه های این جریان 

هم اغلب خطوط خبری خود را روی این مفاهیم تنظیم می كنند.
اصولگرایان میانه رو

طیف میانه روی اصولگرایی را می توان جمع ناپذیرترین گروه اصولگرایی با پایداری 
ها و بهاری ها دانست. مشی غوغاسالارانه پایداری ها با روش عقلانیت محور و معتدل 

میانه روها همخوانی ندارد.
»تعامل«، »گفت و گو«، »قانون مداری« از كلیدواژه های پرتكرار در این طیف است. 
»علی لاریجانی« به عنوان رهبر این جریان، نمونه ای عملی از باورمندی به اصولی 

است كه از عقلانیت سیاسی پیروی می كند.
این طیف كه در جریان انتخابات مجلس دهم با اصلاح طلبان ائتلاف كرد ، همراه 
ترین جریان با دولت در میان اصولگرایان است و در موارد بسیاری دغدغه های 
مشتركی با دولت دارد. همراهی با فراكسیون امید در بسیاری از موارد چون تصویب 
لوایح مرتبط با FATF و برجام، دغدغه های مشتركی را میان این دو جریان ایجاد كرد. 
اصولگرایی امروز دیگر اصولگرایی منسجم و واحد دهه 70 نیست. امروز طیف های 
مختلفی را می توان در این جریان یافت كه هر یک بر اساس اهداف خود چیزی 
می جویند و به راهی متفاوت می روند. تلاش های این جریان برای پیشبرد سازوكار 

هماهنگ حزبی هم به خاطر همین اختلاف ها هنوز راه به جایی نبرده است.
اگرچه تحولات اخیر از نزدیكی جبهه پایداری به »شورای وحدت« نشان دارد، ولی 
در این صورت هم اصولگرایان تا دست یابی به وحدت فراگیر، راهی بس دشوار دارند 
و طیف های میانه رو می توانند با جدایی راه خود از مجموعه اصولگرایی، این جریان 

را با چالشی جدی مواجه سازند.

رئیس جمهور با تاكید بر اینكه جنبش عدم تعهد به پشتوانه  جمعیت فراوان و قلمرو 
وسیع و با توجه به آراء خود در مجامع بین المللی، می تواند قطب جدیدی از قدرت را در 
جهان چندقطبی آینده پایه گذاری كند، اظهارداشت: نیل به این هدف، نیازمند درک 
واقعیتهای جدید منطقه ای و بین المللی و به كارگیری ابزارها و امكاناتِ نوینِ جهانِ امروز 

است. 
متن سخنان حجت الاسلام و المسلمین دكتر حسن روحانی در اجلاس سران عدم 

تعهد در باكو  به این شرح است:
 بسم الله الرحمن الرحیم

 جناب آقای الهام علی اف، رییس محترم جمهوری آذربایجان
رؤسای جمهور و نخست وزیران محترم

رؤسای محترم هیأت ها
خانم ها، آقایان

 در آغاز لازم می دانم مراتب قدردانی خود را از آقای الهام علی اف، رئیس جمهور 
كشور همسایه و برادر، جمهوری آذربایجان به خاطر برگزاری شكوهمند این اجلاس 
و مهمان نوازی های گرم و صمیمانه، ابراز نمایم. همچنین از جمهوری بولیواری ونزوئلا 
و رئیس جمهور مادورو، برای تلاش ها و اقدامات ارزشمندشان در دوره ریاست، تشكر 

می نمایم.
حضار گرامی،

با فروپاشی نظام دوقطبی در عرصه  بین المللی، ایالات متحده تلاش كرد با شعار نظم 
نوین جهانی، یک نظام تک قطبی و سلطه گرایانه  را به اتكای قدرت نظامی و اقتصادی و 
رسانه ای خود بر جهان تحمیل كند. در مقابل، جنبش عدم تعهد تلاش مشترک خود را 

جهت مقابله با یک جانبه گرایی در نظام بین المللی متمركز كرد.
ابزارهایی كه امریكا برای تحقق نظام تک قطبی به كار گرفت، عمدتاً به ضدّ آن تبدیل 
شد. در عرصه اقتصاد، توسعه  تجارت آزاد در جهان عملًا زمینه را برای رشد كشورهای 
درحال توسعه و ظهور قدرت های جدید اقتصادی و تكنولوژیک در جهان فراهم كرد؛ 
به گونه ای كه امروزه، هژمونی آمریكا را در عرصه اقتصاد و تكنولوژی به طور جدی به 

چالش كشیده است.
در عرصه نظامی، آمریكا برای ادامه سلطه  خود، جنگ های بزرگ و خانمان سوزی در 
مناطق مختلف جهان، به ویژه غرب آسیا به راه انداخت و صدها هزار كشته و هزاران 
میلیارد دلار خسارات را به ملّت های منطقه تحمیل كرد. این جنگ ها، آتش فرقه گرایی 
و افراطی گری و تروریسم را در منطقه و جهان برافروخت؛ آتشی كه زبانه های آن، تا 

ده ها سال گریبان مردم دنیا را رها نخواهد كرد. با این حال، ناتوانی تجاوزگران در تحقق 
اهداف خود در كشورهای اشغال شده، سبب شكسته شدن هیمنه نظامی و سیاسی 
آمریكا در عرصه بین المللی شده و اعتماد به نفس كشورهای مستقل را، برای پیگیری 

حقوق و منافع خود افزایش داده است.
طی این دوران، نارضایتی مردم آمریكا از قربانی شدن هزاران جوان آمریكایی و صرف 
هزاران میلیارد دلار از منابع عمومی در جنگ های بی حاصل، و از میان رفتن صدها هزار 
شغل و گسترش نابرابری و فقر در اثر موج جهانی سازی اقتصاد، روزبه روز گسترش 
یافته است. كاهش شدید اعتماد عمومی به نظام سیاسی، احزاب و نخبگان حاكم 
در این كشور، در نهایت منجر به ظهور عده ای در عرصه سیاسی این كشور شد كه 

سیاست های آنان، آغاز پایان هژمونی آمریكا، و نظام تک قطبی است.
خانم ها و آقایان،

این اجلاس در شرایطی برگزار می شود كه جهان به سرعت در حال گذار به سوی 
نظام چندقطبی است. در این عرصه پیچیده، خشونت و درگیری در مناطق مختلف 
رو به گسترش است؛ حاكمیت ملی كشورهای مستقل، به شیوه های گوناگون نقض 
می شود؛ گرایش به قطب بندی های نظامی، رقابت های تسلیحاتی، راه اندازی جنگ ها 
و تشدید منازعات، و واگرایی قومی و منطقه ای افزایش می یابد و قانون گریزی و نقض 
تعهدات بین المللی و مداخله در امور داخلی كشورهای مستقل، رو به افزایش  است. 
امروز، آمریكا از روی استیصال، چنان بی پروا و گستاخانه از ابزارهای اقتصادی ظالمانه 
برای تحمیل مقاصد سیاسی نامشروع خود بر ملّت های مستقل استفاده می كند كه 

نمی توان نامی به جز تروریسم اقتصادی بر آن نهاد.
در این شرایطِ آشفته، جنبش عدم تعهد به عنوان مجموعه ای كه بیش از دوسوم 
اعضای سازمان ملل متحد را در برمی گیرد، می تواند به نمایندگی از ملّت های عضو و 
جامعه  بشری، پیش گامِ یافتن راه حل هایی برای مشكلات كنونی جهان، در چارچوب 
قانون گرایی، پایبندی به تعهدات بین المللی، اعتدال و پرهیز از خشونت و افراطی گری 
افراطی،  و  تروریستی  گروه های  با درک مخاطرات  ایران  اسلامی  باشد. جمهوری 
در شصت و هشتمین نشست مجمع عمومی سازمان ملل متحد، پیشنهاد »جهان 
عاری از خشونت و افراط گرایی« را مطرح نمود كه منجر به تصویب دو قطعنامه در 
مجمع عمومی سازمان ملل متحد در سال های 2013 و 2015 شد و این موضوع در 
هفدهمین اجلاس عدم تعهد در ونزوئلا نیز مورد تاكید قرار گرفت. در این وضعیت، 
كشورهای مستقل برای پاسداری از منافع خویش، بیش از پیش نیازمند هم فكری و 
هم افزایی و هماهنگی هستند. در این میان، جنبش عدم تعهد به پشتوانه سوابق و 

تجربیات ارزشمند خود، می تواند متناسب با اقتضائات دنیای جدید، به طور مؤثر برای 
تحقق منافع اعضاء نقش آفرینی كند.

عالی جنابان،
امروز، شاهد درگیری های منطقه ای  در كانون هایی چون فلسطین، یمن، سوریه 
و افغانستان هستیم. تنها راه برون رفت از این بحران-ها، احترام به حق ملّت ها در 
تعیین سرنوشت خویش، تعهد به عدم مداخله در امور داخلی یكدیگر، سامان دهی به 
همكاری های منطقه ای برای تضمین صلح و ثبات و مبارزه با تروریسم، و ایجاد بستر 

مناسب برای تعامل و گفتگوست.
این چارچوب، بهترین راهِ پایان بخشیدن به منازعات منطقه ای است و ما در این راه 
پیش  گام بوده ایم، در موضوع سوریه، مشاركت ایران و روسیه و تركیه در فرآیند آستانه، 
آرامش و ثبات را برای بیشترِ مناطق این كشور به ارمغان آورده و میلیون ها آواره را به 

موطن خود بازگردانده است.
درباره سایر مسائل موجود در منطقه غرب آسیا نیز، از هرگونه ابتكار عملی كه مبتنی 
بر گفت وگو، مذاكره، و احترام متقابل باشد استقبال می كنیم و در این زمینه پیش قدم 
بوده ایم. ماه گذشته، اینجانب در مجمع عمومی سازمان ملل متحد، طرح »اقدام 
صلح هرمز« برای صلح و ثبات منطقه را ارائه كردم. هدف این طرح، ارتقای صلح، 
ثبات، پیشرفت و ایجاد تفاهم متقابل  و روابط صلح آمیز و دوستانه میان كلیه كشورهای 
حوزه خلیج فارس و تنگه هرمز و اجتناب از مداخله و تهدید است. این طرح حوزه های 
مختلف همكاری مانند مشاركت منطقه ای در تأمین امنیت انتقال انرژی و تضمین 
آزادی كشتیرانی در حوزه تنگه هرمز و فراتر از آن را با مشاركت كشورهای منطقه دربر 
می گیرد. ما معتقدیم كه ثبات و امنیت همسایگان ما، ثبات و امنیت ما است و دستیابی 
به امنیت و توسعه منطقه ای، فقط از طریق همكاری و مشاركت جمعی همسایگان 

امكان پذیر خواهد بود.
خانم ها وآقایان

سلطه  آمریكا بر نظام مالی بین المللی این فرصت را در اختیار آمریكا قرار داده تا طی 
دهه های گذشته و به ویژه در سال های اخیر، به كرّات از دلار برای اعمال فشار سیاسی 
بر كشورهای مستقل، كه عمدتاً از اعضای جنبش عدم تعهد هستند، سوء استفاده كند 
و با اعمال تحریم های مختلف، دسترسی كشورها به سیستم مالی بین المللی را محدود 
نماید. این اقدامات در تعارض مستقیم با حقوق و آزادی های مشروع ملّت های مستقل 

است و جنبش عدم تعهد می تواند گام های مهمی برای بی اثركردن این ابزار بردارد.
پایبندی  آمریكا،  و مستبد  رژیم خودخواه  از دست  ابزار شوم  این  راه خارج كردن 
بین المللی به الزاماتِ پایداری اقتصادی، توسعه روابط تجاری بر پایه پیمان های پولی 
دو و چندجانبه، به كارگیری ابتكارات مستقل در حوزه  خدمات بانكی و توسعه  بهره گیری 
از رمزارزهاست. البته، این مسیر باید با رعایت قواعد بین المللی در حوزه مبارزه با 
پول شویی و تأمین مالی تروریسم طی شود. بسیاری از كشورهای عضو جنبش، از جمله 

ایران، این مهم را در دستور كار خود قرار داد ه اند.
همکاران گرامی،

یكی دیگر از مخاطراتی كه امنیت و استقلال ملّت های آزاده را در دنیای امروز تهدید 
می كند، ناامنی در فضای سایبری و بهره برداری نامشروع از شبكه های اجتماعی و 
كلان داده ها برای اثرگذاری بر افكار عمومی جوامع، به ویژه در عرصه  سیاسی  است. 
امنیت فضای سایبری و سلامت شبكه های اجتماعی، لازمه  استقلال و آزادی ملّت های 
مستقل در  قرن بیست و یكم است. جنبش می تواند پیشگام اتخاذ راهبردی منسجم و 
تدوین تفاهمی بین المللی در حوزه  مسائل مرتبط با امنیت سایبری باشد و آسیب پذیری 
ملّت های مستقل را در برابر حملات سایبری و سوء استفاده از فضای مجازی كاهش 

دهد.
حضار محترم،

من بر این باورم كه جنبش عدم تعهد به پشتوانه  جمعیت فراوان و مساحت سرزمینی 
گسترده و قلمرو وسیع خود و با توجه به آراء خود در مجامع بین  المللی، می تواند قطب 
جدیدی از قدرت را در جهان چندقطبی آینده پایه گذاری كند. نیل به این هدف، 
نیازمند درک واقعیت های جدید منطقه ای و بین المللی و به كارگیری ابزارها و امكاناتِ 

نوینِ جهانِ امروز است.
جمهوری اسلامی ایران همچون گذشته، از هیچ كمكی برای سربلندی جنبش عدم 

تعهد و نیل به اهداف والای آن فروگذار نخواهد كرد.
 از توجه شما متشكرم

رئیس جمهور در اجلاس سران عدم تعهد در باكو:

جنبش عدم تعهد قطب جدیدی از قدرت را در جهان  پایه گذاری کند
استفاده آمریکا از ابزارهای اقتصادی ظالمانه علیه ملت های مستقل، تروریسم اقتصادی است

برای  دولت  چهارگانه  لوایح  با  روزها  این  مخالفت های 
شفاف سازی مناسبات بانكی، رئیس جمهوری را ناچار به 
یادآوری مخالفت ها با برجام و مرور تمایزات انقلابی گری با 
جناحی گری در بستر تاریخی كرد تا با ذكر مثال هایی تاریخی 

نشان دهد تندروی و افراطی گری ریشه های تاریخی دارد. 
رئیس جمهوری، روز چهارشنبه در جلسه هیات دولت به 
بهانه مخالفت هایی كه این روزها با لوایح چهارگانه »اف ای 
تی اف« انجام می شود؛ عواقب چنین مخالفت های مسبوق 
به سابقه ای را تعطیلی كشور دانست. حجت الاسلام »حسن 
روحانی« كه این روزها صریح تر از همیشه سخن می گوید؛ در 
این جلسه یادآور شد: چرا یک عده در مقابل 4 لایحه ای كه 
در دولت و مجلس به تصویب رسیده، مانع تراشی می كنند و 
جلوی دولت و مجلس ایستاده اند، اینگونه اقدامات به نفع 

كشور نیست. باید روابط خود را با جهان روان كنیم.«
دكتر حسن روحانی در این نشست یادآور شد كه مخالفت 
با تدبیر و عقلانیت پیشینه تاریخی دارد اما این مخالفان نه 
باید و نه می توانند به نام انقلابی گری علیه دولت عمل كنند.

تمایز انقلابی گری با عقده گشایی
»این گونه اقدامات هیچ ربط و شباهتی به انقلاب اسلامی 
در  دهه  چهار  از  بیش  كه  كسی  زبان  از  جمله ای  ندارد«، 
سابقون  از  و  كرده  نقش آفرینی  ایران  اسلامی  جمهوری 
انقلاب است، با این توضیحات منطقی است كه به برخی 
از اكانت های مجازی و مجاهدان روز شنبه یادآور شود كه 
این نوع عقده گشایی های سیاسی به هر موضوعی مرتبط 
باشد به انقلابی گری ربطی ندارد. انقلاب برای آزادی و رفاه 
مردم بود و برای حفظ منافع ایران؛ در انقلاب اسلامی تهمت 
و شایعه حتی بر عناصر فاسد رژیم سابق هم روا نبود و آیت 
الله شهید »محمد بهشتی« وقتی لفظ ركیكی علیه شاه به 

كار برده می شود؛ بر می آشوبد. پس همانقدر كه رقابت های 
سیاسی و جناحی داخل كشور امری طبیعی است؛ حمله 
خورده،  سوگند  كشور  حفظ  برای  كه  منتخبی  دولت  به 

غیرطبیعی و خارج از مرزهای منافع ملی است.
مواخذه تدبیر

نام  به  كه  تندروی هایی  نوع  میان  تاریخی  شباهت های 
انقلابی گری از همان صدر اسلام تاكنون وجود دارد؛ یكی از 
مهم ترین دلایلی است كه سبب شد روحانی در سخنان دیروز 
خود بار دیگر نقبی به تاریخ بزند و  مشخص شود كاسه های 
داغ تر از آش تنها در عصر معاصر ایران نبوده اند و از همان 
صلح حدیبیه رسول خدا )ص( كه به نوعی تداوم اسلام در 
گرو آن بود تا صلح امام حسن )ع( كه تداوم تشیع در گرو آن 
بود؛ تا ولایتعهدی مامون عباسی از سوی امام رضا )ع( و تا 
پذیرش قطعنامه پایان جنگ با عراق از سوی امام خمینی 
دین مداری  ادعای  كه  تندروهایی  سوی  از  همگی  )ره( 
به دلیل  ائمه هم  و حتی  قرار گرفته  داشتند مورد هجمه 
اتخاذ این تدابیر مواخذه شدند. تشخیص مصلحت كشور 
و تن دادن به همه سختی های این مصلحت سنجی، حلقه 
گمشده فعالیت های تندروهاست كه هم در توافق هسته ای و 
هم موضوع لوایح مبارزه با پولشویی و مبارزه با تروریسم خود 

را نشان می دهد.
برآیند مثلث تدبیر، زندگی راحت مردم بود

رئیس جمهوری در جلسه هیات دولت از سه نوع تدبیر در 
تاریخ اسلام نام برد و برجام را نتیجه این سه تدبیر دانست 
و گفت: »برجام نشان داد كه اقدام ملت ایران و دیپلماسی 
ایران و صلح حسنی و سیاست رضوی و رحمت محمدی 
چقدر می تواند، تأثیرگذار باشد و این را به خوبی لمس كردیم 
كه چگونه زندگی مردم به سمت بهبود در حال حركت بود و به 

همین دلیل بود كه رژیم صهیونیستی، عربستان و تندروهای 
آمریكا نتوانستند آن را تحمل كنند.«

 »صلح حسنی«، »سیاست رضوی« و »رحمت محمدی« 
نفع  به  نوعی  به  اسلام  تاریخ  در  شد  اشاره  كه  همانگونه 
مسلمین و شیعیان تمام شد و برآیند این سه تدبیر و محصول 
آنها با همه سختی ها؛ گذر از گزند حوادث پرآشوب تاریخی 

بود.
 برجام با همه سیاه نمایی هایی هم كه این روزها علیه آن 
ایران  دیپلماسی  كارنامه  در  روشن  نقطه  هم  باز  می شود 
خواهد ماند. در سایه این توافق، بهانه های بسیاری علیه 
ایران گرفته شد، سرمایه گذاری های خارجی بذر حضور خود 
را در ایران كاشتند و هر چند باد بدعهدی دونالد ترامپ امكان 
رشد آنها را نداد اما حضور هیات های اقتصادی از سراسر 

جهان نمایش نبود بلكه آغاز راهی برای راحتی مردم بود.
دوست، جدا می شکند

حركت  و  رونق  از  را  كشور  در  اوضاع  بهبود  روند  آنچه 
نداشت.  روحانی  دولت  توان  به  ارتباطی  هیچ  بازداشت؛ 
واقعیت عریان موضوع این است كه ترامپ به تهییج رژیم 
صهیونیستی و تشویق برخی كشورهای منطقه زیر میز برجام 
زد و در كنار دیگر توافق نامه های جهانی آمریكا آن را هم از 
اعتبار انداخت. پس از خروج كاخ سفید از برجام، تكاپوی 
دیگر طرف ها نتوانست این بدعهدی را جبران كند اما این 
پایان ماجرا نبود؛ ترامپ نه تنها تحریم های هسته ای را علیه 
ایران بازگرداند بلكه با تمام قوا تلاش كرد شریان اقتصادی 
به صفر رساندن  با هدف  بود قطع كند،  نفت  كه  را  ایران 
آب های  در  هم  را  كشتی هایی  كرد  تلاش  ایران  صادرات 
جهان توقیف كند. با این واقعیات روشن و مبرهن اما گروهی 
در داخل از آن بدعهدی و این تحریم ها دستاویزی برای حمله 

به دولت و ناكارآمد نشان دادن آن ساختند و دولت روحانی 
در كنار دشمنی های ترامپ، دوستان داخلی را هم سد راه 
خود یافت. دوستانی كه روحانی روز گذشته در هشدار به آنها 
گفت: »اینگونه اقدامات به هر دلیلی از جمله اینكه بخواهید 
در انتخابات شعاری را مطرح كنید به ضررتان تمام خواهد 
شد و در فردا روزی خواهم گفت كه چه كسی كشور را تعطیل 
كرده است؛ لذا باید از شركت های خصوصی حمایت كنیم.«
شكستن دولت گرچه از سوی ترامپ چندان سخت نبود 
شكایت  به  داخلی  دوستان  همین  سوی  از  شكستن  اما 
همیشگی او تبدیل شد و دیروز هم در این زمینه گفت: »البته 
عده ای نیز در داخل به دنبال تحریک مردم بودند، مبنی بر 
اینكه ترامپ و حتی نتانیاهو خیلی هم آدم های بدی نیستند 
و این دولت است كه ناكارآمد است، اما مردم دست رد به سینه 
و دهان آنها زدند و گفتند كه ترامپ و نتانیاهو و سایرین افراد 

خوبی نیستند و ما به توانایی دولت خودمان باور داریم.«
دولتی که فهم مردم را می فهمد

آنچه اما بخش مهم و امیدواركننده در برابر هجمه ها علیه 
دولت است؛ فهم مردم خواهد بود؛ موضوعی كه دولت پیش 
از این هم بارها بر آن تاكید كرده بود این بار از سوی رئیس 
جمهوری هم مورد تاكید قرار گرفت. از سخنان روز چهارشنبه 
رئیس جمهوری می توان دریافت كه او و دولتش بیش و پیش 
از آنكه نگران هجمه ها علیه قوه مجریه باشند نگران آینده 
بر  با صراحت  و رئیس جمهوری  اقتصادی كشور هستند 
آن اشاره كرده است: »اگر به دنبال گذران زندگی و در حد 
خوردن و آشامیدن باشیم با شرایط فعلی نیز می توان آن را 
ادامه داد، اما اگر به دنبال توسعه، پیشرفت و سرآمد شدن 
در دنیا هستیم، باید در مسیر رقابت در بازارهای جهانی قرار 

بگیریم و این است كه می تواند افتخارآفرین باشد.«

تندروی و افراطی گری ریشه های تاریخی دارد

تندروی؛ از صلح حدیبیه تا برجام



معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم  مطرح کرد

اعتمادسازی نقطه كلیدی نتیجه بخشی 
خدمات الکترونیکی

معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم گفت: اعتمادسازی نقطه 
كلیدی به سرانجام رسیدن خدمات الكترونیک شهرداری است.

محسن رنجبر با تاكید بر اینكه اعتمادسازی نقطه كلیدی به سرانجام رسیدن 
خدمات الكترونیک شهرداری است، اظهار كرد: ما در بستری به نام شهر 
زندگی می كنیم و چاره ای نداریم جز اینكه با هم شهر را ارتقاء دهیم و باید 
همه تمام تلاش خود را به كار بگیریم تا از ابزار نوین استفاده كرده و كیفیت 
ارائه خدمات را ارتقاء دهیم. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم 
اضافه كرد: یكی از نمودهای ارتقاء خدمات استفاده از بسترهای كم هزینه تر، 
سهل تر و امن تر است كه بسترهای الكترونیكی این امكان را فراهم می كند 
به شرط اینكه استفاده از آن صورت گیرد. اگر مردم بنا به دلایل ذهنی كه 
دارند كه مثلا مراجعه حضوری سرعت كار را افزایش  می دهد، از این سیستم 
استفاده نكنند شرایط مختل خواهد شد. رنجبر با بیان اینكه در دنیای امروز 
كه بخش عمده خدمات الكترونیكی شده و به عنوان مثال اعتماد در حوزه 
بانک ها دارند  به  ایجاد شده و مردم دیگر مراجعه حداقلی  خدمات مالی 
نمی توان از دریافت این نوع خدمات الكترونیكی از شهرداری دوری كرد، 
گفت: در روزهای اول مردم مقاومت زیادی در خصوص پرداخت الكترونیكی 
هزینه ها در واحدهای تجاری داشتند اما امروز در برابر كاهش این نوع خدمات 
الكترونیكی واكنش نشان می دهند و قطعا همین رویه در خصوص استفاده از 
خدمات الكترونیكی شهرداری نیز وجود خواهد داشت. وی با تاكید بر اینكه 
مردم باید به شهرداری برای استفاده از خدمات الكترونیكی اعتماد كنند، 
گفت: شهرداری بستر لازم را فراهم كرده و هركسی اطلاعات شخصی و 
ملكی اش كامل باشد تنها شاید 10 دقیقه زمان نیاز داشته باشد تا درخواست 
مورد نظر خود را ثبت كند. معاون برنامه ریزی و سرمایه انسانی شهرداری قم 
تصریح كرد: پس از ثبت درخواست وظیفه مدیران شهرداری حساس است؛ 
ما بستر را ایجاد كردیم و مردم هم از آن استفاده كردند و از این به بعد مساله 
درون سازمانی می شود و با سامانه ارزیابی عملكرد باید طوری فرآیند درونی 

شهرداری روان شده باشد كه اعتماد مردم و سرعت كار آنها بالا رود. 

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم :

محدودیتی برای صدور پروانه ساخت 
مساجد درقم وجود ندارد

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: برای صدور پروانه ساخت 
مساجد و حسینیه ها،هیچ گونه محدودیتی از طرف شهرداری وجود ندارد و 

ضوابط بسیار سهل و آسانی در این زمینه وجود دارد.
غلامرضا جانقربان معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: صدور 
پروانه برای مكان های مذهبی اعم از مساجد  و حسینیه ها در سطح منطقه ای 
و محله ای باید از یک فرآیند قانونی تبعیت كند؛ ضوابط ساخت مسجد در 
سطح محله ای به این صورت است كه مساحت زمین 300 مترمربع و عرض 
معابر 16 متر باشد و برای ساخت مساجد در سطح محله ای نیازی به ساخت 
پاركنیگ نیست. وی افزود: در سطح منطقه ای به ازای هر 80 مترمربع بنای 
كلی مسجد باید یک پاركینگ ساخته شود؛ بر اساس این طرح تفصیلی، 
برای ساخت اماكن مذهبی، ساخت مسجد و حسینه در  حوزه كاربری های 
مسكونی نیز امكان پذیر است اما باید برای مساجد و حسینیه عرض معابر 
12 متر و ساختمان دو طبقه و یک نیم طبقه در همكف باشد. جانقربان بیان 
كرد: همچنین در ذیل این طرح آمده  است كه برای تامین مخارج حسینیه و 
مساجد، سازنده می تواند، یک بخش تجاری در متراژ 7 متر در كنار مسجد 
بسازد و تا سقف70 متر مربع كاربری های غیر مذهبی اعم از كانون های 
فرهنگی و بسیج و.. بسازد. علاوه بر این قوانین كه كمک های شهرداری 
برای ساخت مساجد محسوب می شود، خیرین حسینیه و مسجد ساز از 
پرداخت عوارض معاف هستند. جانقربان بیان كرد: در خصوص ساخت 
را  لازم  هماهنگی های  مهندسی  نظام  با  شهرداری  قم،  شهر  در  مساجد 
انجام داده تا خیرین مسجدساز از تخفیف های ویژه نظام مهندسی بهره مند 
شوند. جانقربان افزود: در شهر قم حدود 60 الی 70 درصد ملک ها اوقافی 
و آستانه ای است و این امر سبب طولانی شدن فرآیند صدور پروانه نمی شود 
در غیر این صورت از زمان ثبت تقاضا برای دریافت پروانه و همچنین بدون در 
نظر گرفتن نظام مهندسی شهرداری قم آمادگی صدور پروانه ساخت مسجد یا 

حسینیه در مدت حداكثر ده روز دارد.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم :

اخذ مجوز نصب برای هرگونه بنر 
اطلاع رسانی مناسبتی الزامی است 

حضرت  ورود  سالروز  ویژه  مناسبتی  بنرهای  اكران  از  كلانترزاده  مهدی 
معصومه )س(به قم و همچنین روز قم در سطح شهر خبر داد و افزود: این بنرها 
با شعار های مذهبی،اطلاع رسانی بر روی سازه های عرشه پل، پرتابل، بیلبورد و 
استرابورد اكران می شود. كلانترزاده افزود: ساماندهی تبلیغات هیئات مذهبی 
برای اطلاع رسانی ویژه برنامه های جشن شادی سالروز ورود حضرت معصومه 
به قم در ماه  ربیع الاول از دیگر برنامه هایی است كه در این كمیته انجام خواهد 
شد. مدیر كل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم در این خصوص با بیان 
دلایل لزوم ساماندهی تبلیغات محیطی هیئات مذهبی در شهر قم گفت: 
به منظور رعایت ایمنی و امنیت شهروندان، نصب هرگونه تبلیغات در سطح 
شهر با سازه های داربستی ممنوع بوده و اینگونه تبلیغات صرفاً در سازه های 
ثابت تبلیغاتی سطح شهر اكران می گردند. وی اخذ مجوز نصب برای هرگونه 
بنر اطلاع رسانی مناسبتی در سطح شهر قم را الزامی دانست و گفت: هیئات 
مذهبی، مساجد و تكایا جهت هرگونه اقدام تبلیغاتی در سطح شهر ضمن 
هماهنگی با شورای هیئات مذهبی در اداره كل تبلیغات اسلامی استان قم، 
ابتدا می بایست طرح تبلیغاتی خود را از نظر محتوایی به تأیید اداره كل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی استان قم رسانده و سپس جهت صدور مجوز نصب از طریق 

اداره كل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم اقدام نمایند.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

رفع موانع طرح ورودی بوستان 23۰ 
هکتاری ولایت

موانع  رفع  از  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
طرح ورودی بوستان بزرگ ولایت خبر داد و گفت: بوستان ولایت باهدف 
خدمت رسانی و جذب مسافران در حاشیه بزرگراه تهران طراحی و آماده سازی 
شده است. پیام جوادیان با بیان اهمیت فراهم شدن زیرساخت های مناسب 
برای جذب گردشگر به شهر قم اظهار داشت: باید برای جذب و ماندگاری 
زائران و به تبع آن رونق اقتصادی شهر قم زیرساخت های مناسب را ایجاد 
كنیم. وی به تأثیر بوستان ها در جذب مسافران و زائران برای اقامت طولانی تر 
در شهر قم  اشاره كرد و افزود: بوستان ولایت باهدف خدمت رسانی و جذب 
مسافران در حاشیه بزرگراه تهران طراحی و آماده سازی شده است. مدیرعامل 
سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم چالش های پیشروی سازمان 
برای آماده سازی بوستان را تشریح كرد و گفت: یكی از مشكلات بوستان 
برطرف  بوستان  ورودی  موانع  بوده كه خوشبختانه  آن  وردی  بزرگ ولایت 
شده است. وی عرصه بوستان ولایت را مساحتی بالغ بر 230 هكتار اعلام و 
تصریح كرد: بوستان بزرگ ولایت یكی از بوستانی مهم و تأثیرگذار در افزایش 
فضای سبز و فضای تفریحی شهر قم بوده كه 30 هكتار آن در دو فاز و طی 
سه سال آماده سازی شده است. وی بوستان بزرگ ولایت را یک بوستان ویژه 
ازنظر مكانی خواند و تأكید كرد: پتانسیل خوب این بوستان برای ایجاد 
بوده كه  بوستان  این  امتیازات  از  و كمپ گردشگری یكی  تفریحی  مراكز 

سرمایه گذاران می توانند از آن استفاده كنند.

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم:

 1۰پل عابر پیاده مکانیزه در قم 
راه اندازی می شود

معاون حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم گفت: طرح نصب 10 پل عابر 
پیاده مجهز به بالابر در سطح شهر قم یكی از برنامه های حوزه حمل و نقل 

شهرداری قم در سال جاری است كه هم اكنون در مرحله طراحی قرار دارد.
عباس ذاكریان اظهار داشت: برای این طرح در بودجه سال 98 شهرداری 
قم 150 میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده است. معاون حمل و نقل و 
ترافیک شهرداری قم بیان داشت: در حال حاضر جانمایی های این طرح 
صورت گرفته و برای انجام تشریفات مناقصه نیز طراحی آن باید به پایان برسد.
ذاكریان ادامه داد: برای این طرح باید جوانب مختلف از قبیل طول و عرض 

پیاده راه ها و كاربری هایی كه در مقابل آن قرار دارد، به خوبی مدنظر باشد.

انهدام بزرگترین باند فیشینگ در ایران 
فرمانده نیروی انتظامی فارس از دستگیری مدیر و اعضای شبكه فیشینگ و پولشویی گسترده 
كشوری در شیراز خبر داد. سردار رهام بخش حبیبی پنج شنبه دوم مهر در یک نشست خبری با اعلام 
خبر فوق، افزود: از حدود 2 ماه قبل مجددا پرونده هایی كه در گذشته در خصوص برداشت پول از 
حساب افراد تشكیل شده بوده، در دست بررسی پلیس فتای فارس قرار گرفت و پس از بررسی های 
فنی، موفق به شناسایی و دستگیری یک نفر در شهر شیراز شدیم.او همچنین از همكاری یک زن به 
عنوان منشی در شبكه فیشینگ خبر داد و گفت: با بررسی های انجام شده و دستگیری اعضای شبكه 
فیشینگ موفق به كشف موبایل، لپ تاب و دستگاه های ارز دیجیتال شدیم.فرمانده نیروی انتظامی 
فارس بیان كرد: سرگروه اصلی این شبكه در یكی از استان های مركزی دستگیر و مشخص شد كه این 
باند بصورت پلكانی در سطح كشور مشغول به كلاهبری از حساب های افراد جامعه هستند.حبیبی 
با بیان اینكه همه این افراد زیر 20 سال سن داشتند، خاطرنشان كرد: اسامی این افراد كه به صورت 
جعلی در فضای مجازی و در 4 استان كشور در حال فعالیت بودند، شناسایی و دستگیری آن ها در 
دستور كار قرار گرفت.او با بیان اینكه از این متهمان طی بررسی های فنی آزمایشگاه ادله و دیجیتال 
پلیس اطلاعات، حساب تعداد حدود 20 هزار كارت بانكی افراد مالباخته استخراج شد، گفت: 
با بررسی های انجام شده از 35 كارت بیش از 2 میلیارد تومان جابه جایی انجام شده بود. فرمانده 
انتظامی فارس ادامه داد: با توجه به تحقیقات انجام شده از متهمان و استخراج مستندات، تعداد 8 نفر 
دیگر متهم شناسایی شدند كه مراتب جهت اخذ نیابت و دستگیری آن ها و همچنین شناسایی سایر 

اعضای دیگر شبكه در دست اقدام است.

 زمزمه های تغییرات در فرمانداری قم
شنیده ها حكایت دارد كه گویا قرار است رضا شكارچیان،دبیر ستاد انتخابات استان قم با حكم 
برنامه ریزی  به عنوان، معاون  اله عبداللهی  به عنوان معاون سیاسی فرمانداری و ذبیح  فرماندار 
فرمانداری منصوب شوند.رضا شكارچیان دارای مدرک تحصیلی كارشناسی ارشد روابط بین الملل 
وبا 24 سال سابقه خدمت در حوزه اداره كل سیاسی وانتخابات استانداری هم اكنون رئیس گروه امور 
انتخابات اداره كل سیاسی استانداری وطی دو دوره، وانتخابات پیش رو به عنوان مسئول دبیرخانه 
انتخابات استان منصوب شده اند.و ذبیح اله عبداللهی نیز از مدیران با سابقه فرمانداری قم می باشد 

كه سابقه معاون فرمانداری و بخشداری  سلفچگان را داردوی مدتی نیز فرماندارخلخال بوده است.

افشاگری درباره زدوبند کردن همه خانه های یک روستا
احمد توكلی، رئیس هیات مدیره دیده بان شفافیت و عدالت گفت:ما در مبارزه با فساد، اصولگرا و 
اصلاح طلب و شیعه و سنی نمی شناسیم و هركس كه پاک باشد با او دست می دهیم، هركس فاسد 
باشد علیه او اقدام می كنیم و هركس هم بی گناه و مظلوم باشد به دادش می رسیم. در مسیر فعالیت 
دیده بان، متوجه شدیم كه فساد خیلی بیشتر از آن چیزی است كه فكر می كردیم. پرونده ای به دستم 
رسید كه در یكی از روستا های لامرد، همه منازل مردم را زد و بند كرده اند. لیست همه افراد متخلف در 
این پرونده موجود است و به سراغ شان می رویم. هرچند آقای رئیسی هم در برخورد با این تخلفات، 

مصمم است. 

تکلیف شود قالیباف برای ریاست جمهوری می آید 
فعال سیاسی اصولگرا گفت: قالیباف نامزد انتخابات مجلس نمی شود اما در صورتی كه به او تكلیف 
شود برای انتخابات ریاست جمهوری به میدان می آید. مرتضی طلایی افزود: آقای قالیباف یک 
شخصیت تكلیف گراست، اگر بر او تكلیف شود تا به عرصه ای كه نیاز انقلاب است پا بگذارد، این كار 
را خواهد كرد. برای انتخابات ریاست جمهوری 1400 هم این طور خواهد بود كه اگر به او تكلیف شود 
حضور پیدا می كند. اول باید انتخابات مجلس تمام و نتیجه آن اعلام شود. نتیجه انتخابات مجلس می 

تواند معادلات و آرایش سیاسی انتخابات ریاست جمهوری را شفاف تر و روشن تر كند.

برکناری معاون خاطی مدرسه ای در یزد 
محسن حاجی میرزایی شامگاه پنجشنبه در صفحه شخصی خود در توئیتر درباره دانش آموزی كه 
معاون مدرسه به صورت وی سیلی زده بود، نوشت:  با ابوالفضل دانش آموز عزیز یزدی، پدر و مادرش 
صحبت و از آنان عذرخواهی كردم. وی ادامه داد : همراه با همه معلمان عزیز كه رسولان عشق و  
خویشتنداری هستند از اتفاقاتی همچون حادثه تلخ تنبیه بدنی احساس شرمساری دارم. وزیر آموزش 
و پرورش همچنین نوشت : دستور بركناری فرد خاطی و معرفی به هیات تخلفات را دادم. اینگونه وقایع 

تحمل نخواهد شد. 

اعظم طالقانی در بیمارستان بستری شد 
اعظم طالقانی دبیر كل جامعه زنان انقلاب اسلامی به دلیل عارضه مغزی در بیمارستان بستری و 
تحت مراقبت های ویژه قرار گرفت.دبیر كل جامعه زنان انقلاب اسلامی از بامداد پنجشنبه )دوم آبان( به 
علت عارضه مغزی در بخش آی.سی.یو بیمارستان پارس بستری و تحت مراقبت های پزشكی قرار دارد.
اعظم طالقانی فعال سیاسی، نماینده دوره اول مجلس شورای اسلامی و فرزند آیت الله سید محمود 

طالقانی نخستین امام جمعه تهران است.

 بکارگیری منشی زن در دستگاه های دولتی ممنوع نیست
رئیس سازمان اداری و استخدامی كشور گفت: ممنوعیتی در بكارگیری منشی زن در دستگاه های 
دولتی وجود ندارد. این موضوع توصیه ای است كه با توجه به بند 5 تدوین و ترویج منشور عفاف و 

حجاب، به منظور نهادینه ¬سازی فرهنگ ایرانی و اسلامی بیان شده است.

آیت الله اعرافی در خطبه های هفته نماز جمعه قم :

گفتمان مقاومت با صلابت به راه خود ادامه می دهد
امام جمعه قم با اشاره به مسائل كشورهای لبنان و عراق گفت: استكبار جهانی بداند با این حركات 
نمی تواند برابر مقاومت اسلامی پیروز شود و مقاومت و گفتمان انقلاب اسلامی به راه پرافتخار خود با 

صلابت ادامه خواهد داد. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های این هفته نماز جمعه قم كه در مصلای قدس برگزارشد با تقدیر 
از كسانی كه در احیا اربعین و رقم خوردن این حماسه پرشكوه تلاش كردند گفت: از مردم شریف قم كه 
در صدر جدول زیارت اربعین قرار گرفتند و از هزاران زائری كه در ستاد اربعین، مواكب، در حرم حضرت 

معصومه، مسجد مقدس جمكران مصلای قدس و دیگر نقاط میزبانی كردند تشكر می كنم.
امام جمعه قم همچنین از مردم و مسؤولان عراق به خاطر حسن پذیرایی و زمینه سازی حماسه 

پرشكوه و میلیونی اربعین قدردانی كرد.
وی ضمن گرامیداشت هفته وقف یادآور شد: وقف می تواند پشتوانه مهمی برای همه اهداف اسلامی 
و انسانی باشد و ما شاهد شكل گیری وقف های گسترده در شكل های گوناگون در راستای حمایت از 

حركت های علمی بودیم.
اعرافی با بیان اینكه حركت وقف باید استمرار یابد تصریح كرد: وقف در حوزه های فرهنگی و دینی 
و تامین نیازهای معنوی جامعه باید مورد توجه قرار گیرد و باید همه فعالیت های دینی بر دوش مردم و 

برپایه وقف های درست استوار شود.
وی وقف در حوزه های علمی، دانش و فناوری را مورد تاكید قرار داد و گفت: دستگاه اوقاف در این 
زمینه مسؤولیت سنگینی دارد و مردم نیز باید در این خصوص اهتمام داشته و دستگاه ها نیز باید اعتماد 

مردم را در این زمینه جلب كنند.
اعرافی به مسائل كشورهای عراق و لبنان اشاره كرد و افزود: در حوادثی كه در حال اتفاق افتادن است 
دولت های مسؤول باید به حل مشكلات مردم توجه كرده و نیازهای مردم را تامین كرده و فساد را از نظام 

اداری خود دور كنند.
وی تاكید كرد: مردم این كشورها نیز باید بدانند دشمنان زخم خورده از جبهه انقلاب و گفتمان 
مقاومت در صدد هستند به كشورهایی كه در محور مقاومت قرار دارند آسیب بزنند و مردم باید هوشیار 

و هوشمند باشید.

معاون استاندار قم تاکید کرد؛ 

ضرورت تهاتر بدهی های دستگاه های دولتی به 
شهرداری قم

معاون امور عمرانی استانداری قم بر ضرورت استفاده از ظرفیت های قانونی برای تهاتر بدهی های 
دستگاه های دولتی به شهرداری قم تاكید كرد. 

محسن بهشتی بابیان اینكه ظرفیت خوبی در قانون بودجه برای تهاتر بدهی های دولتی به شهرداری 
در نظر گرفته شده است افزود: به دنبال این هستیم تا از طریق تهاتر مطالبه شهرداری از دستگاه های 

اجرایی پرداخت شود.
وی بابیان اینكه مطالبات شهرداری از دستگاه های دولتی احصاء شده است گفت: در جلسات 
مشترک با حضور مدیران دولتی این مطالبات را بررسی می كنیم و به رقم نهایی بدهی ها در راستای 

تهاتر دست خواهیم یافت.
بهشتی بابیان اینكه شهرداری قم در راستای ارتقاء كیفیت زندگی شهروندان خدمات زیادی طی 
سالیان اخیر انجام داده است افزود: در صدد هستیم تا با پرداخت این بدهی ها، این نهاد را در اجرای 

طرح های عمرانی یاری دهیم.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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شنبه - چهارم آبانماه 1398 - سال بیست ودوم- شماره 4909

اصلاحییه مناقصه عمومی یک مرحله ای 
خرید یک دستگاه دیزل ژنراتور

»تمكن  اثبات  لزوم  بر  شیعیان  تقلید  مراجع  از  یكی   
پرداخت« برای به زندان انداختن افراد بدهكار تأكید كرد 

و گفت: زندانی كردن بدهكار غیرمتمكن شرعی نیست.
به گزارش  مركز خبر حوزه، آیت الله العظمی سید موسی 
شبیری زنجانی در دیدار حجت الاسلام مظفری رئیس كل 
دادگستری استان قم، بر لزوم اثبات »تمكن پرداخت« برای 
به زندان انداختن افراد بدهكار تأكید كرد و گفت: نباید 
شرایط به گونه ای باشد كه اول بدهكار را به زندان بیندازند و 

بعد از او بخواهند درخواست اعسار دهد.
وی افزود: قاضی وظیفه دارد قبل از اینكه حكم به زندان 
كند، تمكن فرد را بررسی كند، اگر فرد تمكن داشت و 
عمداً از پرداخت بدهی سرپیچی كرد، برای واداشتن او به 

پرداخت، حالا می تواند برای او حكم زندان صادر كند نه 
اینكه از اول فرد را در زندان بیندازد.

این استاد سطوح عالی حوزه با اشاره به برخی از اخباری 
كه درباره برخورد قضات با مردم به ایشان رسیده گفت: 
گاهی شنیده می شود كه برخی از قضات برای خود، شأن و 
جایگاه خاصی را قائل شده و با مردم از سر استعلاء برخورد 
می كنند. اگر چنین مواردی وجود دارد باید به آن رسیدگی 
از  به گونه ای باشد كه مراجعه كننده  باید  شود. شرایط 

حضور در محضر قاضی احساس آرامش كند.
وی شجاعت و اخلاص را از ویژگی های لازم برای تصدی 
قضاوت دانست و بیان داشت: قاضی اگر مخلص باشد و 
در كار خود به خداوند و حضرات معصومین متوسل شود، 

خدا برای او نه یک راه، بلكه سُبُل متعدد قرار می دهد و 
قطعا در دنیا و آخرت مأجور است.

آیت الله شبیری زنجانی تصریح كرد: اگر قاضی مخلص 
باشد به طعن و تبلیغات خلافی كه علیه او می شود اعتنا 
دستورات  اجرای  و  خدا  رضای  او  برای  فقط  و  نمی كند 
دین مهم است و در چنین شرایطی قاضی در جامعه هم 

محبوب خواهد بود.
وی در ادامه گفت: از مرحوم شیخ عبدالحسین فقیهی 
از  كه  مازندرانی  عبدالله  شیخ  مرحوم  می گفت  شنیدم 
مراجع تقلید زمان مشروطه بود قضاوت های مهم عراق را 
انجام می داد و با این وجود در بین مردم شیخ مقدسی بود 
و قضاوت های ایشان در نگاه مردم به ایشان و محبوبیتشان 
تأثیری نمی گذاشت و نمی پذیرفتند كه از او قضاوت ناحقی 

صادر شده باشد چون انسان پاكی بود.
این مفسر قرآن كریم با تأكید بر لزوم برگزاری جلسات 
»اخلاق مؤثر« برای قضات افزود: تاریخ شیعه پر است از 
علمایی كه به خاطر شجاعت و اخلاص و عدالتشان برای ما 
آبرو بوده اند. یكی از علمای درجه اول قم شیخ جواد قمی 

بوده كه قضاوت می كرده است.
وی ادامه داد: متولی باشی حرم حضرت معصومه)س( 
كه در قم سلطنت می كرد با رعیتش اختلاف پیدا می كند 
و برای قضاوت نزد شیخ جواد قمی می آیند. متولی باشی 
كنار شیخ می نشیند. بعد از صحبت، شیخ جواد متوجه 
باشی  متولی  به  و  آمده اند  اختلاف  رفع  برای  می شود 
می گوید رعیت باید كنار دست شما بنشیند نه اینكه او 
پایین مجلس باشد و شما بالای مجلس. یعنی متولی را 
در كنار رعیت می نشاند و متولی وقتی می بیند این رفتار 
شكایت  از  و  بنشیند  او  كنار  نمی شود  حاضر  نمی ارزد، 
منصرف می شود. علمای سلف ما خدا را در نظر می گرفتند 
و قضاوت می كردند و همین موضوع سبب محبوبیت آنان 

در جامعه شده بود.

آیت الله شبیری زنجانی دردیدار رئیس كل دادگستری استان قم:

زندانی کردن بدهکار غیرمتمکن شرعی نیست

در فراخوان مناقصه عمومی یک مرحله ای خرید یک 
دستگاه دیزل ژنراتور اداره كل امور مالیاتی استان قم مندرج 

در روزنامه ایمان  شماره 4908 به تاریخ 1۳98/08/01 
صفحه اول.تاریخ انتشارمناقصه در سامانه تداركات 

الكترونیكی دولت)ستاد( به اشتباه 1۳98/80/10درج 
گردیده است كه تاریخ صحیح آن 1۳98/08/10 می باشد. 
همچنین مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت نیز به 
اشتباه 1۳98/80/11  درج گردیده است  كه تاریخ صحیح 

آن1۳98/08/11 می باشد.

مدیركل استاندارد استان قم استانداردسازی تجهیزات مراكز تفریحی را اجباری عنوان 
كرد گفت: باید خود تجهیزات دارای مجوز استاندارد باشند و كالای خارجی نیز هنگام 
ورود به كشور تأیید شود، این تجهیز باید به صورت صحیح نصب شود تا حادثه ساز نباشد 

و مجموعه های تفریحی مسئول فنی نظارت صحیح بر كار داشته باشد.
مجید آوری فرددر گفت وگویی اظهارداشت: كالاهایی كه انرژی بر هستند مانند 
بخاری، لوازم برقی و سایر وسایل استاندارد اجباری دارند و باید مقدار مشخصی سوخت 
برای تولید گرما مصرف كنند و برچسب انرژی داشته باشد كه كالا چه مقدار مصرف 

دارد.
مدیركل استاندارد قم تأكید كرد: كارخانه ها و واحدهای تولیدی باید مقدار مشخصی 
برق یا سوخت برای تولید داشته باشد كه اگر از مقدار مشخص بیشتر باشد باید اصلاح 

شود.
وی عنوان كرد: سردخانه های بالاتر از 4 هزار مترمكعب نیز باید پروانه علامت استاندارد 
را از این اداره دریافت كنند، هم چنین موتورخانه ادارات و مجموعه های عمومی هم 

تأییدیه دریافت كنند.
مدیركل اداره استاندارد قم با بیان اینكه گاز و كپسول پركنی نیز تأییدیه استاندارد را از 
این اداره دریافت كنند، عنوان كرد: در بخش خدمات نیاز به فرهنگ سازی بیشتر داریم 

و توسعه استاندارها در بخش خدمات انجام شود.
آوری فرد با اشاره به اینكه تنها مراجع صدور استاندارد حلال، سازمان ملی استاندارد 
است، تصریح كرد: فقیه ناظر در اداره استاندارد بر تمامی مسائل فقهی نظارت دارد تا 
تأییدیه حلال صادر شود و تنها مرجع تعیین معیار طلا و فلزات گران بها نیز، سازمان ملی 

استاندارد است.
وی با اشاره به اینكه محصولات و خدمات دانش بنیان با همكاری معاونت فناوری 

ریاست جمهوری، استاندارد دانش نماد را صدور كرده است، گفت: مسئول كنترل 
كیفیت در كارخانه و شركت ها حضور دارد تا خللی در كیفیت كالا وجود نداشته باشد 

و منطبق با استاندارد باشد.
کشف ۳۷ مورد جعل استاندارد در استان قم

آوری فرد عنوان كرد: 692 دستگاه آسانسور در مراكز عمومی و دولتی شناسایی شده 
كه 140 آسانسور تأییدیه اولیه و ادواری دارند و 160 آسانسور نامعتبر هستند و تأییدیه 
و  هستند  ادواری  و  اولیه  تأییدیه  فاقد  نیز  آسانسور  نداده اند؛ 330  انجام  را  ادواری 
62 آسانسور نیاز به تأییدیه ندارند چون مشمول استاندارد اجباری نیستند و ایمن 

شناخته شده هستند.
وی با اشاره به اینكه برای آسانسورها شناسه ملی تعریف  شده و مالكین آسانسور و 
مدیران مجتمع تجاری، مسكونی و اداری موظف اند شناسه را داخل آسانسور نصب 
كنند، یادآور كرد: 1517 شماره ادارات استاندارد هر استان است كه با این سامانه به 
شكایات مردمی رسیدگی می كنند. هم چنین مردم می توانند برای آسانسور یا هر كالای 
دیگری كد استاندارد را به 10001517 ارسال كنند و این سازمان وضعیت استاندارد و 

شناسنامه محصول را برای مشترک ارسال می كند.
مدیركل استاندارد استان قم با اشاره به آسانسورهای منازل شخصی، گفت: اداره 
استاندارد چون بخش حاكمیتی است بیشتر مجموعه های عمومی را كنترل كرده اما در 

10 سال اخیر بدون تأییدیه اداره استاندارد، پایان كار ساختمان صادر نمی شود.
آوری فرد ادامه داد: استاندارد یعنی اعتماد مردم و عده ای از این اعتماد سوء استفاده 
كرده و همكاران اداره استاندارد هنگام مراجعه به بازار و دیدن چنین مواردی اقدام به 
جمع آوری و توقیف كالا می كنند؛ به صورت منظم با واحدهای متخلف برخورد می كنیم 

37 مورد جعل استاندارد در سال 97 كشف شده و با آن ها برخورد قانونی شد است.

مدیرکل استاندارد استان قم :

تجهیزات مراكز تفریحی باید دارای مجوز استاندارد باشند

 استاندار قم در واكنش به اظهارات مطرح شده در جلسه شورای اسلامی شهر قم، 
سخنان فرماندار و معاون عمرانی استانداری را موضوعاتی در چارچوب قانون عنوان 

كرد.
بهرام سرمست در گفت وگویی در واكنش به سخنان برخی اعضای شورای اسلامی 
شهر قم در جلسه اخیر شورای اسلامی شهر و انتقادات تند مطرح شده نسبت به 
معاونت عمرانی استانداری و فرماندار قم، اظهار داشت: آقای فرماندار و آقای بهشتی 
چیزی غیر از قانون نگفتند و هر آنچه می گویند در چارچوب وظایف قانونی خودشان 

است و از آن ها حمایت خواهم كرد.
وی با اشاره به اینكه سیاست استانداری هم افزایی و اتحاد درون استان است، افزود: 
بنای ما بر تعامل، هم افزایی، اتحاد و همدلی است و تلاش می كنیم با حمایت از پروژه ها 

شهر را به سوی عمران و آبادانی بیشتر پیش ببریم.

استاندار قم افزود: اخیراً برخی از بحث های اختلافی بزرگنمایی شده است كه تلاش 
می كنیم وارد حاشیه ها نشویم و دور از حاشیه مسائل را مدیریت كنیم.

وی با بیان اینكه همه باید بر اساس قانون با یكدیگر تعامل كنند، گفت: در سازوكارهای 
قانونی تمام مسائل پیش بینی شده و اگر بر اساس این سازوكارها پیش برویم نیازی به 

بحث و گفت وگوی اضافه نیست.
سرمست عنوان كرد: بنای ما برای پیشبرد پروژه های عمرانی قانونمندی، توجه به 

طرح های تفصیلی و اولویت بندی پروژه ها در طرح های و اسناد بالادستی است.
وی با اشاره به اینكه تصمیماتی كه در استانداری گرفته می شود، بر مبنای اصول فنی 
است ادامه داد: روح كلی حاكم بر مدیریت استان تعامل و هم افزایی و پرهیز از حاشیه 
پردازی برای پیشبرد امور در جهت مصالح كلی مردم است تا بتوانیم خدمت رسانی 

بیشتری نسبت به زائرین و مجاورین كریمه اهل بیت داشته باشیم.

استاندار قم:

اظهارنظر اخیر معاونان در چارچوب وظایف قانونی است

قم  استانداری  اجتماعی  و  امنیتی  سیاسی،   معاون 
گفت:  همه پیش بینی های لازم در ستاد انتخابات استان 
مورد توجه قرارگرفته و قم آماده برگزاری انتخاباتی پرشور با 

حضور حداكثری مردم است.
ستاد  پیش  ماه  چند  از  كرد:  بیان  پور  سلیمان  بیژن 
انتخابات استان و كمیته های زیرمجموعه آن بر اساس 

قانون و تكالیف مشخص، كار خود را آغاز كرده اند.
وی افزود: انجام فرآیندهای انتخاباتی در استان بر اساس 
قانون و در زمان بندی مشخص صورت می گیرد و همه چیز 
برای برگزاری انتخاباتی مطلوب در اسفندماه سال جاری 

آماده است.
وی ادامه داد: انتخابات برای نظام جمهوری اسلامی 
نمایش سرمایه  و  تقویت  در مسیر  بی بدیل  یک فرصت 
اجتماعی خود است؛  زمانی كه مردم با شور و اشتیاق در 
پای صندوق های رای حاضر می شوند،  پشتوانه مردمی 

نظام اسلامی در جهان خودنمایی  می كند.
سلیمان پور با تأكید بر اهمیت برگزاری انتخابات برمبنای 
قانون، گفت: همه مجریان انتخابات در سراسر كشور و 
استان قم تمام تلاش خود را برای برگزاری انتخاباتی سالم و 
گسترده به كار خواهند گرفت و فضا به بهترین صورت برای 

حضور مردم در این صحنه مهم فراهم خواهد شد.
وی بیان كرد: رقابت، ویژگی اصلی انتخابات است كه در 
چارچوب قانون شكل می گیرد و در همین راستا مجریان 
و ناظران انتخابات در استان مصمم به رعایت حقوق همه 

نامزدها هستند.
وی با اشاره به این كه مشاركت عنصر مهم دیگر انتخابات 
كرده اند  ثابت  همواره  كه  ما  مردم  داد:  ادامه  است،  
می شوند،   حاضر  انتخابات  درصحنه  تكلیف  بااحساس 
در انتخابات سال جاری نیز با توجه به ویژگی های خاص 
نظام بین الملل و توطئه های شدید دشمنان، با مشاركت 

حداكثری حمایت قاطع خود را از نظام اسلامی به نمایش 
می گذارند و مجریان برگزاری انتخابات موظف به تسهیل 

حضور مردم در پای صندوق های رای هستند.
معاون سیاسی استانداری قم گفت: تلاش خواهیم كرد 
تا همچون دوره های گذشته سلامت انتخابات از اول تا 
پایان مراحل برگزاری آن به صورت كامل محقق شود و همه 
مجریان و ناظران بر اساس اصل بی طرفی، وظایف خود را 

انجام دهند.
وی بیان كرد: در مورد امنیت انتخابات نیز تدابیر لازم 
اندیشیده شده است تا این رخداد مهم سیاسی درنهایت 
نظم و آرامش برگزار شود و مردم با سهولت كامل رای خود را 

در صندوق ها بیندازند.
و  اسلامی  شورای  مجلس  دوره  یازدهمین  انتخابات 
اولین میان دوره ای پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری، 

اسفندماه امسال در سراسر كشور برگزار می شود.

معاون سیاسی،  امنیتی و اجتماعی استانداری قم

قم آماده برگزاری انتخاباتی پرشور و حداكثری است

اداره كل امور مالیاتی استان قم
طرح:فیروزه مظفری

مشتریان جدید سالن های ماساژ را ببینید!
ماجرای فروش گوشت گاو 

ماساژ خورده لاکچری در برخی 
فروشگاه های پایتخت به قیمت 
هر کیلو یک میلیون تومان، که 
به یکی از موضوعات داغ این 
روزهای شبکه های اجتماعی 

تبدیل شده است.


